


«flacăra» ia dispoziția dumneavoastră
ANUNȚĂM PE CITITORII NOȘTRI CĂ REVISTA «FLACĂRA^REDACTORII Șl COLABORATORII El NU PRIMESC SCRISORI ANONIME

DE LA CONSILIUL POPULAR AL 
MUNICIPIULUI BUCUREȘTI 

COMITETUL EXECUTIV

în legătură cu scrisoarea dumneavoastră 
nr. 34/1973 prin care ne-ați trimis numărul 
11/1973 al revistei «Flacăra» în care s-au 
inserat la rubrica «Flacăra la dispoziția 
dumneavoastră» unele critici referitoare la 
activitatea unor sectoare conduse de Consiliul 
popular al municipiului București, vă co
municăm :

Consiliul popular al municipiului București 
consideră juste propunerile cuprinse în articolul 
«Vine primăvara, să declarăm război maida
nelor».

Problema amenajării și întreținerii spațiilor 
verzi, care prin funcțiile lor creează un aspect 
estetic și un mediu de viață corespunzător, 
constituie o preocupare permanentă a Consi
liului popular al municipiului București și a 
consiliilor populare ale sectoarelor.

In toate cvartalele de locuințe, mai ales 
în cele recent date în folosință, se amena
jează, în armonie cu ansamblurile construite, 
spații verzi. La această acțiune un aport 
substanțial și-l aduc cetățenii, asociațiile de 
locatari, organizațiile de tineret etc.

în primăvara acestui an în cartierul Berceni 
(menționat in articol) s-au plantat 1 800 arbori 
foioși, 860 rușinoase, peste 10000 arbuști 
decorativi și 1 000 liane și peste 300 000 flori.

Pentru suprafețele de teren aflate între 
unele blocuri încă nesistematizate, Consiliul 
popular al sectorului 5 organizează cu spriji
nul locatarilor și al organizațiilor de tineret 
lucrări preliminare de nivelat, curățat, săpat 
etc., creîndu-se peluze cu gazon și flori de 
sezon, urmînd ca definitivarea spațiului verde 
să se facă în toamna anului 1973 și primăvara 
anului 1974.

In același cartier se amenajează în acest an 
peste 30 terenuri de joacă.

Pentru a se proteja și conserva spațiile 
verzi existente, s-a dispus consiliilor populare 
de sector intensificarea controalelor la șantie
rele de construcții și aplicarea cu fermitate a 
Hotărîrii nr. 10/1971 a C.P.M.B. care cu
prinde sancțiuni pentru cei vinovap de degra
darea sub orice formă a spațiilor verzi.

In ce privește articolul «Sînt doar una din 
multele femei ale acestei epoci», în care tova
rășa Maria Flucsă, director general al Centra
lei industriei bumbacului, a făcut unele apre
cieri referitoare la activitatea cantinei-res- 
taurant de la F.R.B. și a propus măsuri de 
organizare a desfacerii de preparate «Gospo
dina», servirea la locul de muncă și altele, le 
considerăm întemeiate.

Consiliul popular al municipiului București, 
prin organul său de specialitate, a analizat 
împreună cu comitetul de conducere al canti- 
nei-restaurant modalitățile de aplicare a pro
punerilor făcute și a stabilit: dezvoltarea activi
tății bufetului din incinta fabricii, înființat la 
începutul acestui an, confecționarea de căru
cioare cu care să se asigure în secțiile fabricii 
servirea salariaților cu diferite preparate și 
băuturi răcoritoare, cărucioare ce sînt în 
curs de executare in atelierul propriu al fa
bricii.

Începînd cu 15 septembrie 1973, pe lingă 
cantina-restaurant a F.R.B. urmează să func
ționeze o secție «Gospodina» care va desface 
preparate și semipreparate culinare.

Deși delegatul Consiliului popular a căutat în 
repetate rînduri să obțină mai multe amănunte 
privind măsurile de organizare propuse de 
tovarășa Maria Flucsă, nu a reușit aceasta, 
avind diverse sarcini în afara întreprinderii.

Propunerea cuprinsă în articolul «Un pan
teon autohton» nu poate fi aplicată in etapa 
actuală, datorită inexistenței unor fonduri de 
investiții necesare grupării și reproducerii 
diverselor case memoriale.

Este de reținut faptul că în cadrul lucrărilor 
de sistematizare a orașului, proiectanții să 
asigure pe cit posibil protejarea acestor case 
memoriale.

Vicepreședinte 
Nicolae Stanciu

UN SFAT PENȚRU S.E.

Sub titlul «înțelegere» din nr. 22 al revistei, 
apărut în 26 mai 1973 — cititoarea S.E. din 
Constanța ne roagă pe noi, oamenii care o 
citesc, să-i dăm un sfat. Fiind eu însumi invalid, 

operat de neoplasm laringian, îi adresez 
această scrisoare. S.E. are vîrsta soției mele, 
cu care m-am căsătorit tot după operație. 
Nu a fost nevoie să fim amîndoi infirmi.

Aveți adresa și numele meu, dar vă rog să-mi 
acordați dreptul unei discreții firești, lesne de 
înțeles.

Și acum mă adresez cititoarei S.E., care în 
urma unei deziluzii dorește ca prin intermediul 
revistei să găsească o persoană «nu perfect 
validă», ci «una care a suferit ceva», socotind 
că «numai acești oameni te pot înțelege».

E adevărat, dar o căsnicie nu trebuie clădită 
pe două infirmități, căci acei inși care nu 
iși imaginează că au ei înșiși 80% șanse ca 
prin accident sau boală să ajungă nefericiți, 
acele brute lipsite de sentiment nu vor scăpa 
prilejul să-și bată joc și să submineze treptat o 
asemenea căsnicie. Ce dorește S.E. ? Un in
firm? Nu aceasta este soluția. Dimpotrivă: 
un bărbat puternic, capabil să o apere și să o 
ajute, un om dintre cei înșelap de o soție 
nedemnă, rănit sufletește, dar capabil de duio
șie, de delicatețe. Crede-mă, S.E., sînt mai 
infirm decît dumneata, dar am totuși acel 
partener de care noi avem atîta nevoie.

îți doresc din toată inima o astfel de împlinire.

I.G., Giurgiu

M-AM SPECIALIZAT INTR-O
MESERIE Șl VREAU SĂ O PRACTIC

Vă scriu aceste rînduri pentru că nu mai 
știu ce să fac, sînt dezorientat.

De două luni bat drumurile în nădejdea că 
poate voi găsi o slujbă. Degeaba. Peste tot mi se 
ridică din umeri și mi se spune NU! Și acum 
să vă spun și motivele.

Acum 2 luni am absolvit cu media 8,50 o 
școală tehnică în specialitatea normare-salari- 
zare la Grupul școlar de construcții-București, 
str. Mihai Bravu 144, și am fost repartizat pe 
baza unui contract pe 5 ani la T.I.I.C.M.B., 
str. Pictor Verona 19. Pînă acum totul pare 
normal, dar de aici începe încurcătura:

T.I.I.C.M.B. nu mă primește (nu-și respectă 
contractul) sub motiv că nu au nevoie de noi și 
sînt sfătuit să-mi caut singur de lucru în altă 
parte. Am invocat existența contractului pe 
care îl aveam cu trustul, dar degeaba. Am 
mers la Ministerul Construcțiilor Industriale, 
la serviciul învățămînt, dar nu am rezolvat 
nimic. M-au trimis înapoi la trust, spunîndu-mi 
că trustul este obligat de a-mi asigura post. 
Așa am umblat de la T.I.I.C.M.B. la M.C.I. și 
înapoi două săptămîni. Am încercat la diferite 
întreprinderi, dar tot degeaba.

Acum 2 luni nici nu aș fi conceput ca in 
societatea noastră socialistă, unde fiecare 
absolvent este o investiție a statului nostru, să 
fie pierdută cu atîta ușurință. Nu se poate 
concepe ca în țara noastră în care este nevoie 
de cadre specializate să nu avem loc tocmai 
noi, tinerii.

Eu în școală am fost pregătit, m-am speciali
zat într-o meserie pe care nu o pot practica.

Ba chiar mi s-a spus să stau acasă la tata 
(T.I.I.C.M.B.). Aș dori să știu unde am ajunge 
dacă toți tații le-or zice copiilor lor la fel.

De aceea v-am scris. Ce să fac? Unde să mă 
duc? Cui să mă mai adresez? Cit despre statul 
acasă la tata ce părere avețf?

Ovidiu Stana Marian
București, str. Obric nr. 10, sect. 6

POLUAREA SONORĂ Șl TOXICĂ

Vă adresez prezenta în numele meu și al 
altor locatari din jur, semnalîndu-vă o situație 
care creează multe nemulțumiri.
Pe str. Popa Savu, Cooperativa Arta aplicata 
avea o secție mică în care se produceau lucrări 
de ceramică. Ulterior, în decursul anilor, secția 
s-a reprofilat, s-a tot mărit, devenind o fă- 
bricuță. Deci într-un loc al liniștii, la șosea, pe 
un teren pe care s-ar fi putut construi locuințe, a 
luat naștere o sursă nedorită de poluare sonoră 
și toxică. Aceasta pentru că, așa cum scrie 
.pe firma ce s-a aplicat la poartă, aici s-a mai 
înființat o secție de prelucrări metale. Desigur, 
aceasta a dus la instalarea unor noi agregate și 
aparate, un cuptor etc. Dar ceea ce deranjează 
cel mai mult locuitorii din jur este un «mic» 
furnal sau așa ceva, care arde huruind puter
nic toată noaptea, deranjînd somnul locatarilor 
și împroșcînd gaze și scîntei.

In plus, activitatea respectivă creează și 
poluarea sonoră datorată manevrelor auto
vehiculelor care intră și ies din curtea respec
tivă pe o poartă mică și în condiții grele de 
manevrare, strada fiind îngustă.

Fără îndoială, înțeleg și înțelegem că și 
cooperația meșteșugărească trebuie să își 
extindă activitatea în context cu dezvoltarea 
generală a economiei țării. De ce însă condu
cerea unei cooperative profită de un spațiu 
aflat într-o zonă de liniște (cuprinsă intre 
str. Popa Savu și bulevardul Aviatorilor) pentru 
a dezvolta o făbricuță? Oare aceasta se 
datorește doar faptului că organele consiliului 

popular nu cunosc situația? Oricum, locul 
respectiv trebuie să devină din nou liniștit. Sînt 
destule spații pentru... făbricuțe...

Aurel Crișan
București 

str. Popa Savu nr. 39, sector I

ÎMPOTRIVA UNUI SENS AL 
«RURALISMULUI»

Aiătmd cind eroismul acestui popor Io 
ceasul morilor încercări, cînd nepăsarea fla
grantă a unora ce-ar trebui să știe că prezen
tul, ca și trecutul, este o carte de istorie 
pentru viitor, «Flacăra» martor ocular tinde 
să devină tot mai mult o tribună a înaltei 
responsabilități.

Nr. 22 al revistei aduce în discuție probleme 
spinoasă a băncilor de pe peronul Gării de 
Nord. Eu însă vă scriu despre ceva care m-a 
intrigat în articolul Rodicăi Pop; este formu
larea folosită la un moment dat: «Mirosurile 
poluante degajate de diferite pachete ru
rale (!?!)*

Oricît de mult am încercat s-o înțeleg pe 
R.P., nu-i pot ierta însă acest lucru în numele 
bunei-cuviințe. De ce tocmai «rurale»?!? 
De ce să nu-i vedem și pe acești oameni ce 
poartă, poate, cu ei mirosul muntelui și al 
stînii, mirosul finului cosit sau al griului răsco
lit cu miinile lor de gospodari ce-și văd împlinit 
un vis?

Poate că~unii «pretențioși» ar dori ca aces
tor oameni să nu le mai dăm voie să intre in 
București (ne poluează Capitala, vezi 
Doamne!?!) sau să le facem o salo de aștep
tare aparte in Gara de Nord, iar cea de closa 
a ll-o so poarte parfumul laboratoarelor de 
cosmetică !1!

Să nu uităm că țăranul vine din lumea lui, o 
lume aparte, deasupra căreia s-au statornicit 
legile nescrise ale omeniei, respectului, bunei- 
cuviințe, o lume ce-și duce viața cinstit, 
curat, natural, fără prețiozități.

Regretabilă această afirmație a Rodicăi 
Pop. Iar regretabil este și faptul că luăm 
deseori țăranul ca termen de comparație 
pentru unele «ieșiri» nu tocmai politicoase 
ale unor «citadini» 1

Oare uităm atît de repede că, în spațiul lui 
de liniște, țăranul a știut să-și descopere valen
țele, să creeze valori inestimabile, să fie purtă
torul tradițiilor acestui neam crescut pe «guri 
de rai»? El ne-a adus pînă azi farmecul inega
labil al «Călușului», a creat tulburătoarea 
«Miorița» și ne-a dat porțile maramureșene!

Poate tocmai aici trebuie căutat sufletul 
țăranului și adevărata lui valoare. Și nu 
numai aici, ci și în munca de zi cu zi, făcută cu 
mîndrie și credința că trebuie să smulgă 
pămîntului tot ce ore mai bun, știut și neștiut! 
Și-n caracterul său integru, în omenia lui, mai 
presus de orice prejudecăți ale neinițiaților

Acesta este ȚĂRANUL român.

student llie Cioacă
București

SUVERAN PE BOXĂ

Sintem un grup de salariați de la diferite 
unități din orașul Drăgănești-Olt, care în fie
care săptămînă trebuie să ne distrugem nervii, 
să pierdem timpul atît de prețios tuturor, 
pentru a sta la coadă la boxa de carne a 
Cooperativei de consum Drăgănești-Olt.

Că stăm la coadă n-ar fi nimic dacă am fi 
serviți civilizat, așa cum o cere comerțul 
nostru modern, azi, in 1973, dar situația este 
foarte supărătoare. Astfel:

Gestionarul Petrescu C-tin nu tranșează 
niciodată carnea, obligîndu-ne să luăm la 
prețul de 18 lei/kg niște slănină de porc sau 
oase.

Felul în care deservește publicul cumpără
tor lasă mult de dorit, căci expresia sa prefe

rată «dacă vă place luați, dacă nu alta nu 
este» ne-a cam plictisit.

Pe de altă parte, el fiind suveran pe această 
boxă are favoriții săi, pe care îi servește cu 
carne calitatea I la pachet, fără nici o jenă, 
sub privirile noastre.

in anul 1972 s-a mai făcut o sesizare la 
ziarul județean «Oltul», în urma căreia s-au 
deplasat la fața locului doi tovarăși care 
s-au mulțumit ca în urma constatării adevă
rului să scrie un mic foileton în care era puțin 
satirizată poziția acestui gestionar față de 
cumpărător; iată că timpul a trecut și nu ia 
nimeni nici o măsura.

Ne punem întrebarea cine îl susține pe 
acest gestionar în acest post unde face treabă 
după pofta lui, iar noi, supărați, sintem obli
gați să cumpărăm cite o găină de la particu
lar cu 60-80 lei.

Referitor la carnea de vită, noi i-am uitat 
gustul, deoarece cînd o primește o pune în 
frigider spunînd că este pentru cantine.

Vrem să știm adevărul și de ce nu se poate 
tranșa carnea ca să fie expusă vizibil fiecare 
bucată cu prețul său, ca în alte localități.

De asemeni, cerem verificarea înregistrări
lor contabile pentru a vedea dacă este încărcat 
cu carne tranșată sau netranșată, deoarece el 
o taie pentru vînzare în fața consumatorilor.

Am dori de asemeni să se fixeze un alt 
program pentru aprovizionarea cantinelor, de
oarece se pierde mult timp cu această opera
ție în timpul orelor cînd așteptăm zeci de 
persoane la coadă.

Un grup de salariați pentru care semnează:

Constanța Popescu,
Maria Popescu, 

Alexandra Bălănescu-
C.L.F. Drăgănești Olt

Maria Chica — B.A. Drăgănești Olt 
Dinescu — Spitalul de copii

Florea Ghiță — Spitalul T.B.C.
Maria Bărbulescu — casnică

VEDERILE CU RUCĂRUL LIPSESC!

Cunosc bine Rucărul, ca un fiu ce-i aparțin 
și unde mi-am început și desfășurat o bună 
perioadă de profesorat. Ceea ce m-a îndemnat 
să vă scriu este lectura ciclului de articole 
semnate de domnul Hari Brauner sub genericul 
«Poluarea folclorului» — din «Flacărau 
nr. 14 din 31.lll.a.c. însoțit de o admirabila 
vedere-color de ansamblu.

Această vedere-color de ansamblu este una 
din cele mai bune din cite am văzut pînă in 
prezent despre Rucăr și care reprezintă plenar 
această așezare românească, atît de ingenios 
armonizată cu frumusețile peisajului natu
ral — un excelent exemplu al colaborării 
dintre om și natură.

Privind-o atent, nu poți să nu întrevezi cit 
de creator au folosit locuitorii acestor me
leaguri natuFa cu bogățiile ei, in care se re
flectă gustul pentru frumos și sentimentele 
native care alimentează in permanență idealul 
înspre mai bine, spre progres și civilizație. 
Patrimoniul folcloric foarte bogat și variat a 
fost și este bine conservat în tot ce întreprind 
rucărenii, dar insuficient cunoscut și valo
rificat. Una din căile de popularizare ar fi 
și prin intermediul vederilor-ilustrate. Poate 
că nu mă credeți dacă vă informez că tocmai 
despre locurile «minunate», vederile lipsesc

S-au emis pînă acum puține vederi cu 
Rucărul, iar cele emise sînt parțiale, ne
semnificative și uneori nici atît. Nu-i păcat?

Oare, organele de resort: Ministerul Trans
porturilor și Telecomunicațiilor — Departa
mentul poștelor. Editura Meridiane etc. 
so nu găsească resursele necesare emiterii 
unor astfel de vederi similare celei amintite 
mai sus?

Penuria unor astfel de vederi color și semni
ficative despre Rucăr e resimțită de ani de 
zile de orice vizitator intern sau străin care 
poposește în Rucăr și ar dori să comunice și 
celor dragi, prin intermediul lor, simțămintele 
încercate de contactul lor cu aceste melea
guri rucărene. Poate că avizind acest fenomen 
prin intermediul presei veți putea scoate din 
impas această dezamăgire încercată de noi 
toți.

Să sperăm că in viitor vom avea vederi mai 
bune și suficiente despre Rucăr.

Prof. Ion Olteanu-Botorog 
str. 1 Mai 10

Cimpina



Restaurantul 
«CHINDIA»

Restaurantul 
«CENTRAL» 
din Moreni

Restaurantul 
«VULCAN» 

din Pucioasa

Restaurantul 
«FIENI»

JUDEȚUL 
DÎMBOVIȚA

Restaurantul 
«CASA 

DlMBOVIȚEANĂ

Grădina de vară 
«AMAN A» 

toate din Tîrgoviște

TURIȘTI!
La dispoziția 

dumneavoastră:
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săptămîna 

politică
opinia 

unui alegător
ce profețim, 
ce profesăm

DOUĂ 
ANIVERSĂRI

ÎNTRE
ALTE TRADIȚII... a „FRAȚI CĂUZASI“

Aniversările sînt omagiul nostru respec
tuos pentru începuturi; și tot ele sînt izvoare 
pentru fiecare dintre noi, și pentru toți 
laolaltă, de aduceri aminte.

în ultimele șapte zile ne-au revenit în 
prim planul memoriei — unora direct, 
altora prin intermediul celor aflate din 
paginile istoriei și de la mai vîrstnici — două 
momente de seamă în istoria tradițiilor de 
luptă ale poporului nostru.

*

Ne-am amintit cum în iunie ’33, deci 
în urmă cu patruzeci de ani. Partidul Comu
nist Român a socotit necesară înființarea 
unui Comitet Național Antifascist care să 
opună voința națiunii și a comuniștilor ei, 
dictaturii fasciste înscăunate în unele țări 
ale Europei, precum și organizațiilor de tip 
fascist care, împotriva tradițiilor democra
tice și de independență ale poporului nostru, 
încercau să-și facă loc la noi în țară.

Ne-am amintit de cuvinte ale apelului 
de început ale comitetului: «Strîngînd în 
jurul acțiunii antifasciste pe toți cei care 
lucrează cu brațul sau cu mintea la orașe 
și la sate, vom putea stăvili în România 
triumful unui curent care poartă în el ger
menul de distrugere a tot ce e izvor de 
muncă și gîndire»; și ne-am amintit de 
semnatarii lui: lorgu Iordan, Petre Constan- 
tinescu-lași, Ilie Cristea, Tudor Bugnariu, 
Barbu Lăzăreanu, Radu Cernătescu, Victor 
Gherasim, Cicerone Theodorescu, C. Motaș, 
Matei Socor, Ilie Stănescu, Al. Iliescu, Gh. 
Popa și alții.

Ne-am amintit că, tot în acel timp zbu
ciumat, a intrat în rîndul luptătorilor intens 
activi ai mișcării noastre comuniste, demo
cratice și antifasciste, un tînăr doar de 15 ani 
care, în anii care au urmat, avea să intre în 
istorie și în sufletul unui întreg popor: 
Nicolae Ceaușescu.

Și, firește, ne-am amintit că lupta noastră 
antifascistă, începută declarat în iunie 1933, 
avea să fie — după ani de încordare și jertfe 
— triumfătoare.

*

Și tot în aceste zile care au premers lui 
11 Iunie, care au stat calendaristic în jurul 
lui, ne-am amintit de bătălia noastră, de- 
acum 25 de ani, pentru naționalizarea princi
palelor mijloace de producție industrială.

Ne-am amintit zeci și sute de episoade ale 
luptei muncitorilor, conduși de comuniști, 
pentru dublarea calității lor de producători, 
cu aceea de proprietari.

Ne-am amintit, cu tandrețe și mîndrie, 
de începutul sectorului socialist de stat în 
economie, dar și de pașii, deloc comozi, 
spre economia națională unitară și multi
lateral dezvoltată a României lui 1973.

Ne-am amintit de eforturi și de împliniri. 
Ne-am amintit pur și simplu de noi și de 
viața noastră de-a lungul acestui sfert de 
veac.

Ne-am mai făcut încă o dată bilanțul, 
ne-am mai judecat încă o dată, cu exigență 
comunistă, faptele și am ajuns la aceeași 
concluzie: pentru români și pentru țara 
noastră, viitorul nu poate fi decît frumos, 
prosper, liber.

*

Ne-am amintit de toate acestea și de 
nenumărate alte fapte ale acelor ani, însă 
dincolo de rememb'erul nostru omagial și 
sentimental, dincolo de festivitățile organi
zate ori spontane, am cinstit cele două 
aniversări printr-o îndîrjită muncă pașnică. 
Aceasta-i forma de eroism — obștesc și 
cotidian — cu care răspundem, azi, îndîrjirii 
și eroismului românesc de acum 25 de ani, 
de acum 40 de ani și dintotdeauna.

Nelu IONESCU

Printre subiectele pe care alegătorul le 
abordează datorită contactului său nemijlo
cit cu viața — socială,dar și particulară — 
pentru că există și acest aspect al vieții, 
desfășurată pentru fiecare, pînă la urmă, 
în atîtea împrejurări într-un mod destul 
de particular —,printre astfel de subiecte 
așadar se înscrie și acela al tradiției în dome
niul restaurantelor.

în fond, de ce să ne fie jenă să recunoaștem 
că există și o astfel de tradiție care ne ono
rează, după cum în aceeași măsură ne ono
rează, să zicem, tradiția butoaielor cu pește 
și cu măsline la ușa băcăniilor.

Dar să ne întoarcem la subiectul nostru 
de azi, dar și din fiecare zi, pentru că se știe 
foarte bine cîtă lume își face un subiect de 
discuție din «chestia restaurantelor». Și 
fiindcă veni vorba de tradiție, să-mi fie în
găduit să o evoc aici pe «coana Marița». 
Ei bine, cum zic, «coana Marița»ținea o 
cîrciumioară-restaurant la Horezu, vedeți 
dumneavoastră, la sfîrșitul pămîntului cam 
venea asta, acum 40 de ani, dar cum treceai 
pragul și suna clopoțelul de la intrare, cum 
te credeai cineva.

Adică vreau să spun că pomenita «coana 
Marița» făcea din 8-10 mese albe ca laptele, 
8-10 locuri «pe lume», de bunăvoință, de 
bună dispoziție, de bunăcuviință, de bună- 
credință față de cine-i trecea pragul. Ar fi 
vorba așadar de tradiția restaurantelor mici, 
cu flori pe masă, cu glasuri scăzute, cu sen
timentul că nu te dai în stambă, în văzul 
lumii, mîncînd o biată friptură pe care 
numai un produs foarte pus la punct al 
științei moderne: laserul, ar putea să o taie. 
Ar fi vorba așadar de tradiția casei căreia 
să-i treci pragul, cu clopoțel sau fără, dar 
cu sentimentul liniștit și cu credința ne
zdruncinată că nu te va bruftului nimeni, 
că nu te vei umili tot zîmbindu-i unui 
chelner care cîștigă de trei ori cît tine, de 
pe urma ta bineînțeles, pentru ca să-și 
permită să te disprețuiască și care numai 
la tine nu se gîndește cînd strigă tare, la 
tejghea: «Mai pune-mi și mie 15 fripturi 
de vacă și 26 de mici» — ca la o nuntă de 
pierd e-vară.

Că nu s-a pierdut tradiția și că ea mai 
pîlpîie pe ici, pe colo, e și ăsta un adevăr 
și o realitate și mă gîndesc la domnul Franz, 
de la Capșa, care știe să dea bună-seara, care 
are timp să te întrebe dacă îți place sau nu-ți 
place ce ți-a adus, care te sfătuiește, care 
zice și «poftă bună» și care, ce să mai vorbim, 
face cinste «casei». Ar mai fi și ar mai fi 
și alte argumente în favoarea tradiției, ca 
să nu pomenesc, de pildă, decît de frații 
Chivu din Piața Amzei.

Nu despre ele țin eu să vorbesc în înche
iere. Ci despre ideea de tradiție pe care am 
avea toate motivele să ne-o reamintim, să 
o reînviem, să o continuăm.

între hangarul unui restaurant cu 600 de 
locuri și o rotiserie sau o cîrciumioară care 
să-ți lase impresia că se ocupă numai de 
tine, că meriți și tu, după cît muncești, să 
te simți omenit o oră, nu e greu să recu
noaștem că ar fi cazul să alegem și dreptul 
la a ne respecta odihna și condiția de con- 
sumator-plătitor cu bani munciți.

— Asta e, n-avem altceva, mestecă și 
dumneata mai cu gura, n-oi fi vrînd să-ți 
mestec eu fleica. Și merge și fără ardei, 
n-avem. Altceva!? Nu e rece vinul? Ăsta e, 
deschid sticla sau n-o deschid? Să fii sănătos, 
altă pîine mai moale nu e, adu-ți de acasă 
dacă ai dinți slabi.

Ei bine, tradiția acestei discuții absolut 
autentice nu o avem. Ar fi bine să nu o inau
gurăm. Dacă e să alegem.atunci... să alegem

Dinu SĂRARU

O inspirată explicație apărută sub o foto
grafie chiar în aceste pagini, în care doi 
muncitori erau numiți metaforic «frați cău- 
zași», mi-a reamintit nestinsa forță și fru
musețe morală pe care o insuflă aceste două 
cuvinte atît de luminos împerechindu-se. 
Cu toate că arhivarii noștri de cuvinte adaugă 
indicativul «învechit» la definiția cuvîntului 
«căuzaș» din Dicționarul limbii române literare 
contemporane, nu poate să nu ne tulbure sem
nificația extrem de actuală a ceea ce noi am 
«traduce» prin «tovarăș întru aceeași cauză»

Dincolo de sensul generic, cu o rezonanță 
solemnă, apelativul patrioților de la jumă
tatea veacului trecut, integrat contextului 
realităților noastre, poate deveni un ade
vărat etalon etic. Marea și comuna noastră 
cauză de fiecare zi — care în etapa actuală 
se numește societatea socialistă multilateral 
dezvoltată — înseamnă munca mea, a ta, 
a lui, a tuturor. Expresia stă in puterea noas
tră, destul de des folosită de secretarul ge
neral al partidului, subliniază tocmai răs
punderea ce o purtăm cu toții pentru izbîn- 
da acestei cauze.

Cîți inși nu întîlnim însă care dincolo de 
salariu și semnătura într-o condică se simt 
prea puțin legați de colectivul și instituția 
în care lucrează. Sinecurismul condamnabil 
care se mai practică sau falsa devotare care 
ține numai atît cît respectivul chilipirgiu, 
printr-un concurs de împrejurări, obține 
cît mai multe avantaje pentru persoana sa, 
sînt mentalități nu numai oploșite prin 
unghere dosnice ale colectivității, ci chiar 
și la vedere. Dacă insul dominat de o ase
menea mentalitate sibarită, sau, cum s-ar 
spune, «trai neneaco, pe banii babacului», 
are posibilitatea legală — o reciclare, o 

Oare cîte autobuze trec zilnic prin această stație supraaglomerată din impor
tantul și — în atîtea privințe! — lăudabilul oraș Galati?

detașare, tratarea unei afecțiuni etc. — 
ca timp de cîteva luni să-i meargă leafa, fii 
sigur că nu se va sinchisi (acesta e cuvîntul, 
nu pot căuta un altul mai elegant!) de insti
tuția care-l hrănește, chiar dacă ar afla că 
i s-a mistuit sediul în flăcări! Din păcate, 
trebuie să spunem că, pe de altă parte, 
și factorii educativi din instituțiile noastre, 
uneori chiar din întreprinderi cu tradiție, 
fac prea puțin în ceea ce privește cultivarea 
devotamentului față de locul de muncă.

Denunțînd aceste moravuri sociale de 
inechitate a felului de a munci, cineva mi-ar 
reproșa poate faptul că ele nu au nimic 
comun cu frumoasa și entuziasta deviză 
pașoptistă. Or, tocmai aici cred că survine 
înțelegerea nouă, sensul plenar al comu
niunii de cauză pe care o exprimă cuvintele 
«frați căuzași». Formularea ca atare poate 
fi conservată în patrimoniul de aur al isto
riei limbii; seva ei perenă trebuie însă redată 
vieții, cu «prețuri noi», cum ar spune 
poetul.

A ne comporta cotidian la locul de muncă 
asemeni unor veritabili «frați căuzași», a 
ne lega să ne facem datoria, să ne batem 
pentru cauza comună — îndeplinirea exem
plară, într-un spirit de abnegație a obligați
ilor sociale care ne revin, a sarcinilor cinci
nalului în momentul de față— iată un prilej 
de a constata cît de înalt patriotice erau 
aspirațiile care îi uneau și i-au unit întot
deauna pe înaintemergătorii acestui popor.

Onorăm o tradiție, conferindu-i o nouă 
viață, trunchiului vechi dîndu-i nou altoi, 
cu și mai mari puteri de rodire. A fi «frați 
căuzași» azi, înseamnă' a fi buni tovarăși de 
muncă!

Niculae STOIAN



«flacăra» interviu
Deocamdată, o înțelepciune elementară ne 

îndeamnă la prudență. Dacă riscul unei 
poluări termice de mari proporții, provo
cată de pulberi și gaze, este încă greu de 
evaluat în termeni exacți, cunoaștem în 
schimb bine riscurile biologice ale impurifi- 
cării fizice și chimice masive a atmosferei. 
Mari eforturi de cercetare științifică se cer 
a fi întreprinse imediat de toate țări le, refe
ritoare la reducerea acumulării în atmosfe
ră a gazelor și particulelor în suspensie.

Inconvenientele care întîrzie realizarea 
acestui obiectiv constau în principal, pe de 
o parte, în faptul că omenirea este încă 
dominată de o tehnologie de producere a 
energiei termice prin intermediul combusti
bililor fosili, generatori de bioxid de carbon 
și de particule în suspensie, în special în 
cazul arderii de combustibili solizi, iar pe 
de altă parte, în faptul că cercetările tehno
logice pentru realizarea unor noi surse de 
energie care să nu genereze poluarea me
diului înconjurător sînt în fază incipientă.

Alte inconveniente care întîrzie reduce
rea acumulării în atmosferă de gaze și 
particule în suspensie se datoresc tehnolo
giilor industriale existente sau altor acti
vități lipsite de calitatea de a menține 
nealterat echilibrul ecologic.

Acțiunea de diminuare a concentrației 
de bioxid de carbon și a altor gaze absor
bante ale energiei purtate de radiațiile infra- 
roșii, precum și acțiunea de reducere a 
emisiilor de particule în suspensie, trebuie 
să reprezinte un efort comun al tuturor 
țărilor lumii, asigurat printr-un mecanism 
internațional de cooperare în acest dome
niu. Pe această linie, Organizației Națiuni
lor Unite îi revin sarcini deosebit de impor
tante.

în contextul măsurilor generale privind 
protecția mediului înconjurător există și 
măsuri prioritare in domeniul științei și 
tehnologiei. V-am ruga să ne relatați 
cîteva dintre aceste măsuri.

în ansamblul de măsuri luate de partidul 
și statul nostru în domeniul protecției me
diului înconjurător, știința și tehnologia 
ocupă un loc important.

Astfel, pe baza Directivelor Congresului 
al X-lea al P.C.R., Consiliul Național pentru 
Știință și Tehnologie, împreună cu cele
lalte organe centrale interesate, a elaborat 
programe prioritare de cercetare științifică 
referitoare la prevenirea și combaterea 
poluării atmosferei, prevenirea și comba
terea zgomotului și vibrațiilor, instalații 
de ventilare din industrie și valorificarea și 
protecția resurselor de apă.

Programele prioritare de cercetare pri
vind mediul înconjurător reprezintă atît 
abordarea unor noi probleme referitoare 
la protecția și ameliorarea mediului încon
jurător, cît și continuarea unor ample cer
cetări științifice efectuate în ultimii ani în 
domeniul industriei metalurgice, chimice, 
energetice, materialelor de construcții, ali
mentare, bunurilor de consum și mijloace
lor de transport, pentru supravegherea, 
prevenirea și combaterea poluării mediului 
înconjurător. Cercetările științifice prevă
zute în aceste programe sînt axate pe pro
bleme de natură tehnică, economică, juri
dică, meteorologică, biologică și social-sani- 
tară.

Astfel, principalele direcții de cercetare 
ale programului prioritar pentru protecția 
atmosferei privesc desulfurarea gazelor in
dustriale reziduale și a combustibililor solizi 
și lichizi, purificarea gazelor odorante și a
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gazelor generate de vehiculele automotrice, 
captarea prafului generat de procesele teh
nologice din numeroase categorii de unități 
productive.

Se au, de asemenea, în vedere stabilirea 
caracteristicilor calitative ale atmosferei pen
tru diferite zone și sectoare de activitate, 
influența impurificatorilor asupra calității 
atmosferei și stabilirea limitelor de admisi
bilitate ale acestora, recuperarea substan
țelor utile din gazele reziduale industriale.

Planurile acordă o deosebită atenție stu
diului efectelor noxelor poluante asupra 
cadrului biologic natural și studiului efecte
lor poluării mediului ambiant asupra orga
nismului uman.

Programul prioritar de cercetare, refe
ritor la prevenirea și combaterea zgomo
tului și a vibrațiilor, se referă la atenuarea 
zgomotului și a vibrațiilor la mașini agre
gate și instalații tehnologice, mașini și uti
laje de construcții, mijloace de transport, 
la reducerea zgomotului în construcții ci
vile, industriale și social-culturale, la reali
zarea de noi materiale fonoizolante, fono- 
absorbante și antivibratile.

Programul prioritar privind instalațiile 
de ventilare din industrie vizează în prin
cipal noi metode și sisteme de îmbunătățire 
a microclimatului din spațiile în care se 
desfășoară activitatea oamenilor.

Programul prioritar privind valorificarea 
și protecția apelor își propune cercetarea 
de noi procedee și instalații pentru neutrali
zarea apelor reziduale industriale sau mena
jere, valorificarea produselor utilizabile din 
apele poluate, noi metode și sisteme de 
supraveghere a calității apelor, aprofunda
rea mecanismelor de poluare a apelor de 
suprafață și subterane și a consecințelor 
poluării, reducerea volumului și nocivității 
apelor uzate evacuate prin intervenții în 
procesele tehnologice și altele.

La realizarea programelor prioritare parti
cipă cercetători, ingineri proiectanți și alți 
specialiști din toate unitățile de cercetare 
ale ministerelor economice, Academiei 
R.S. România și Ministerului Educației și 
Învățămîntului.

Trebuie să observăm însă că, în pofida 
unor progrese reale de mentalitate și a 
preocupării sincere și susținute de a con
cilia cît mai bine criteriile economice cu 
normele-antipoluare, ministerele chemate 
să stimuleze cercetarea proprie în dome
niul protecției mediului și să aplice rapid 
rezultatele acestei cercetări în unitățile 
productive mai au de făcut încă mult pen

tru a se ridica la rigoarea și exigențele non 
legi.

Accentele polemice ale unora dintre in
terlocutorii meselor rotunde organizate de 
«Flacăra» sînt doar ecouri publice ale unor 
frămîntări și căutări care nu au dus încă la 
o coordonare necesară între ministere, la 
crearea unui front fără fisuri al luptei împo
triva poluării.

Poluarea radioactivă contribuie și ea 
la modificarea calității mediului. Ce ne 
puteți spune în legătură cu această pro
blemă ?

Ajunși la acest capitol se cade să subli
niez că problema impactului ecologic al in
troducerii pe scară mare a aplicațiilor fizicii 
nucleare în economia activităților umane 
merită, în cadrul măsurilor de protecție a 
mediului înconjurător, deopotrivă o aten
ție specială și un tratament deosebit.

Atare cerințe sînt justificate de istoria și 
particularitățile domeniului însuși.

Vă amintesc cîteva lucruri: mai întîi, că 
mediul înconjurător a fost dintotdeauna și 
continuă să fie expus unei iradieri neîntre
rupte și deloc neglijabile cantitativ, prove
nită din surse naturale, în principal radiația 
cosmică și radiația izotopilor radioactivi ai 
elementelor ce intră în alcătuirea materia
lelor din care este constituită planeta. Fără 
să ne alarmăm,și vreme de milenii fără 
măcar s-o știm — am fost iradiați «din cer», 
din pămînt și din apă. Nu numai că supra
viețuim, dar, după unii autori, mutațiile 
genetice induse de-a lungul multor milenii 
de radiații naturale ar fi avut și ele o con
tribuție în ivirea noastră ca specie evoluată, 
în formarea tipului uman actual. «Fondul 
natural de radiații», așa cum îl numesc 
specialiștii, care-l măsoară și-l cunosc, este 
prin urmare o componentă a echilibrului 
ecologic natural.

Pe de altă parte, radiologia experimen
tală, constituită astăzi deopotrivă în teri
toriile medicinei și fizicii nucleare aplicate, 
arată că doze mari de radiații, cumulate în 
timp scurt, in mod necontrolat, duc, cu o 
statistică certă, la efecte dăunătoare asupra 
organismelor. Mult mai departe de con
sens ne aflăm în privința dozelor mici, cumu
late în timp îndelungat, sau a dozelor apli
cate sub supraveghere în scopuri terapeu
tice. Aici părerile sînt încă împărțite, dezba
terile în jurul noțiunii de «prag minim de 
nocivitate» continuînd cu îndreptățită ar
doare. Există oare un prag minim, sub care 
doza de radiație să fie nedăunătoare orga
nismelor vii?

In această privință s-ar putea ca incerti
tudinea să aibă valoare de principiu, căci 
știm, de la Darwin încoace, că o însușire 
de bază a caracterelor speciilor este varia- 
bilitatea — deosebirea dintre reacțiile dife
riți lor indivizi la aceeași perturbație a me
diului înconjurător.

Desigur, fiind vorba de oameni, nu putem 
să ne îngăduim să judecăm pe statistici: 
fiecare viață de om este prețioasă, de ne
înlocuit. Pornind de la această atitudine 
morală,tehnologiile nucleare contemporane 
își fixează drept'obligație fundamentală de 
lucru să facă totul pentru ca fondul natural 
de radiații să nu crească și ca orice risc de 
eliberare accidentală a unor produși radio
activi să fie eliminat, indiferent de cheltuie
lile materiale suplimentare pe care le ne
cesită sistemele de protecție și siguranță.

în punerea în practică a acestor principii 
fizica nucleară aplicată pleacă cu avantajul 
de a fi practic, de la începuturile sale, con
știentă de pericolele implicate și de a 
dispune efectiv de mijloacele materiale ne
cesare.

în mod paradoxal, poate, astăzi o cen
trală electronucleară este incomparabil mai 
«curată» decît o termocentrală cu cărbuni. 
In țările în care energetica nucleară s-a 
impus se desfășoară o competiție fruc
tuoasă între cele două categorii de centrale 
electrice, provocată și cîștigată deocam
dată de centralele nucleare.

Evoluția certă spre centrale nucleare cu 
reactoare din generațiile avansate — reac
toare de înaltă temperatură răcite cu gaz și 
reactoare reproducătoare — sporește șan
sele centralei nucleare în lupta pentru o 
energetică curată, reducînd considerabil și 
neajunsurile create de «poluarea termică», 
proprii primelor generații de reactoare.

Mai mult decît optimismul celui care vă 
vorbește, ca un om de meserie, doresc 
însă să rețineți că activitatea noastră actuală 
de protecție a mediului și a oamenilor 
împotriva poluării radioactive se înteme
iază nu pe speranțele tehnologiilor viitoare, 
ci pe un program concret de măsuri tehno
logice, economice și legislative. Vreau să 
subliniez că aceste măsuri nu sint exterioare 
programului nuclear național al țării, ci fac 
parte integrantă din program, din înseși 
documentațiile tehnologice de construire 
și exploatare a obiectivelor energeticii 
noastre nucleare.

Protecția mediului înconjurător este și 
o problemă politică?

Da. Protecția mediului înconjurător este 
în măsură hotărîtoare și o problemă po
litică.

Lupta împotriva poluării are un marcat 
caracter internațional. Ea capătă sens și 
eficacitate numai prin eforturile unite și 
coordonate ale tuturor națiunilor lumii, 
conștiente de răspunderile lor față de gene
rațiile prezente și viitoare. Această luptă 
constituie o acțiune de largă solidaritate 
umană, de cooperare și întrajutorare reci
proc avantajoasă.

Ansamblul de măsuri luate de partidul 
și statul nostru în domeniul protecției me
diului înconjurător, la care sînt antrenați 
cetățenii de pe întreg teritoriul țării, a 
creat toate premisele îmbunătățirii condi
țiilor de viață și de muncă din țara noastră, 
păstrării nealterate a frumuseților naturale 
ale patriei. Protejarea mediului, grija pen
tru oameni, pentru cei de azi și pentru cei 
de mîine, este o coordonată fundamentală 
a politicii partidului și statului nostru.

APA- O ECUAȚIE DIFICILA, DAR NU INSOLUBILA
Cînd vorbim despre poluarea apei și în 

general despre măsurile de protecție a ei — 
afirmă Andrei Filotti — ne referim de obicei 
la calitatea acesteia și mai puțin lacantitate, 
pe care o credem inepuizabilă. în această 
privință, a cantității, problemele sînt la fel 
de grave, la tel de acute ca și în poluarea 
calității apei.

— Mai concret.
— Orice rîu are o albie, nu? Aceste albii 

au un echilibru natural. Prin amenajarea 
hidroenergetică a rîurilor, porțiuni din al
biile acestora rămîn seci sau cu debite insu
ficiente. Aluviunile nu pot fi cărate de vo
lumul insuficient de apă, se depun, fundul 
se ridică, și în cazul unor viituri sînt provo
cate inundații care altfel n-ar fi avut loc. 
Orice intervenție a omului în natură, în 
echilibrul ecologic, implică o zonă de a cărei 
vastitate nu sîntem totdeauna în cunoștință 
de cauză.

La Florența, unde a avut loc o conferință

Convorbire cu Andrei Filotti, inginer șef la Institutul de studii, cercetări și 
proiectări pentru gospodărirea apelor (I.S.C.P.G.A.).

internațională în această chestiune, cineva 
propunea încetarea și interzicerea oricăror 
lucrări care ar modifica mediul natural. 
Soluția e, firește, naivă. Nu putem afirma 
că știm totul, dar știm că nu știm totul și 
asta e foarte mult. In toată lumea întreține
rea cursurilor de apă este neglijată însă sînt 
întreținute căile ferate, drumurile, șoselele. 
Apele sînt considerate opera naturii și deci 
natura să-și facă datoria.

Pînă- acum, intervenția omului în echili
brul apelor era aproape neînsemnată. Na
tura singură nu mai e în stare să se apere. 
Existența unor echipe de întreținere e ab
solut necesară. Fonduri există. Doar că nu 
pot fi folosite decît după ce paguba s-a pro
dus. Existența acestor echipe ar evita cata
strofe prin lucrări puțin costisitoare, ten

dințele apelor fiind cunoscute din fazele 
cele mai puțin periculoase.

— N-ar fi grevat prețul de cost?
— Apa va costa din ce în ce mai mu It. în 

general la ora actuală mai este încă posibil 
să se aleagă soluțiile cel mai puțin costisi
toare. Pe un rîu se pot construi, să zicem, 
zece baraje. La început îl faci pe cel mai 
ieftin. Dar mai tîrziu va trebui să apelezi la 
toate. Industria cere tot mai multă apă, și 
ca să asigure unei uzine, de exemplu, un 
metru cub pe secundă este necesar să se 
cheltuiască o sută de milioane lei. Din păcate, 
acest preț merge crescînd. N-ai ce face. 
Aici nu pot fi inventate tehnologii noi. So
luția nu e decît una singură: reducerea 
consumului de apă, adică industria să gă
sească acele tehnologii care necesită cît 

mai puțină apă.
— N-ar fi făcut-o pînă acum?
— Nu. O atestă diferențele fantastice de 

consum de apă pe aceeași tonă de produs, 
de la o țară la alta și chiar de la o uzină la alta. 
Acolo unde apa a fost suficientă, tehnologii 
și proiectanți! nu și-au bătut capul să gă
sească soluții care să țină seama și de acest 
factor neimportant pentru ei.

România lucrează singură, beneficiind de 
colaborarea și a unor specialiști străini, 
la un program al Națiunilor Unite referitor 
la combaterea poluării apei și aerului. Dis
punem de tehnologii proprii în acest do
meniu, am efectuat studii, contribuția spe
cialiștilor noștri pe plan mondial în comba
terea poluării fiind de mult recunoscută și 
apreciată. Apa rămîne în continuare însă 
o ecuație la rezolvarea căreia lucrăm, o 
ecuație dificilă, dar nu insolubilă...

Nicolae CRIST ACHE



dialog peste veac 1848-1973
La începutul lunii iulie 1847, în urma unei 

crize de gelozie, Luxița s-a hotărît pe 
neașteptate, fără a-l informa în prealabil 
pe Bălcescu, să părăsească Parisul, fie pen
tru a se stabili — deocamdată — la Viena. 
fie pentru a se întoarce în țară.

O misivă fierbinte și deznădăjduită porni 
îndată pe urmele ei, izbutind să o ajungă 
la Viena.

«Astăzi la 3 — îi scria Bălcescu în ziua 
de 7 iulie — mă dusei la tine sigur că te 
voi găsi. Intrai în casă, casa pustie. O bătrînă 
îmi spuse c-ai plecat. Un fer îmi străpunse 
inima. Pentru ce să pleci fără să mă aștepți, 
fără să-mi spui? M-ai făcut tare să sufăr.. 
Luțico, simt cu durere plecarea ta. Parisul 
mi se pare (acum) pustiu. Pierzîndu-te, 
simt cît îmi ești trebuincioasă... Iartă, Lu- 
țico, de te-am făcut să suferi, cum și eu 
ți-am iertat multe suferinți. Oprește-te, 
Luțico, oriunde te-ai afla. Păstrează-te, păs- 
trează-ți sănătatea pentru mine, nu pentru 
tine... Ești singura prietenă a mea, singura 
femeie ce iubesc acum, dar te iubesc. Nu 
uita că liniștirea și viața mea atîrnă de li
niștirea și viața ta. De la plecarea ta n-am 
hodină. Prietena mea, îți făgăduiesc că vei 
fi mulțumită de acum înainte de prietenul 
tău, de fratele tău».

înduioșată, Luxița s-a reîntors la Paris, 
redînd prietenului său liniștea de care a- 
cesta avea atîta nevoie, mai ales că simpto- 
mele ftiziei sale se făceau tot mai evidente.

în octombrie, înțeleasă cu dînsul, ea se 
întoarse totuși în țară, urmînd ca apoi în 
primăvară să se stabilească la Buda, unde, 
la 17 mai, se va naște fiul lor, care va purta 
numele de Bonifaciu Florescu.

Rămas singur, Bălcescu se va consacra cu 
toată energia operei închinate lui Mihai, 
aceasta fiind una dintre țintele cele mai 
înalte ale vieții sale.

Liniște nu va mai avea însă, fiindcă în 
februarie va izbucni revoluția ce va răsturna 
tronul lui Ludovic și va transforma Franța 
în republică.

Deși cetățean străin, Bălcescu va participa 
totuși intens la mișcările de stradă și va fi 
printre cei care la 23 februarie vor pătrunde 
în sala tronului de la Tuileries pentru a 
smulge o bucățică din catifeaua ce acoperea 
tronul regal.

«De trei zile — îi scria el lui V. Alecsandri 
la 24 februarie — trăim cam tot pe ulițe. 
Află că nația cea mare s-a ridicat și că liber
tatea lumii s-a mîntuit. Minunata Revoluție, 
ce te căiesc amarnic că n-ai văzut-o cu ochii, 
va schimba fața lumii. Regele a fugit. Re
publica e proclamată de toți».

Odată cu scrisoarea îi trimitea și bucățica 
de catifea, ca o dovadă a victoriei revoluției 
și a dragostei ce purta poetului.

La sfîrșitul lui martie Bălcescu va părăsi 
Parisul pentru a se întoarce la București 
în vederea declanșării revoluției românilor.

ÎNTOARCEREA ÎN TARĂ1

înainte de a părăsi capitala Franței, Băl
cescu a avut însă îndelungate consfătuiri cu

viața lui nicolae bălcescu (VII}

„MINUNATA 
REVOLUȚIE"

9
membrii Societății studenților români și cu 
alți români aflați în Paris — AI.G. Golescu- 
Arăpilă, Ion și Dimitrie Brătianu, lancu 
Alecsandri, Costache Negri, Scarlat Vîr- 
nav — pentru a discuta situația politică 
europeană creată de revoluție și îndeosebi 
situația Principatelor române, aflate în strîn- 
să dependență de Imperiul otoman și Impe
riul țarist.

Fiind hotărîți cu orice preț să ridice 
steagul insurecției și la Dunărea de Jos, ei 
luară totodată în discuție — orientîndu-se 
după revendicările mișcării din 1840 și 
după vechiul statut al «Frăției» — și pro
gramul revoluționar ce urma să fie înfățișat 
românilor atît cu privire la imperativele 
sociale, cît și la cele de ordin național.

La 9/21 martie ei au decis a se întoarce 
cu toții acasă.

Bălcescu va pleca în ziua de 12/24 martie, 
însoțit de AI.G. Golescu-Arăpilă, pe ruta 
feroviară Bruxelles, Aachen, Hanovra. Con
vins de importanța «misiei» ce avea de în
deplinit, în decursul călătoriei Bălcescu a 
luat contact cu prințul Adam Czartoryski, 
șeful emigrației poloneze, cunoscut de dînsul 
la Paris, care. întovărășit de alți revoluțio
nari polonezi, se îndrepta și el, cu aceleași 
intenții, spre hotarele patriei sale. De la 
Hanovra la Magdeburg cei doi au călătorit 
împreună, discutînd necesitatea și posibili
tățile unei colaborări revoluționare româno- 
polone.

Străbătînd Germania, Bălcescu a putut 
totodată să-și dea seama de elanul cu care 
poporul se manifesta pentru revoluție, pen
tru libertate și constituție.

De la Magdeburg, Bălcescu și amicul său 
s-au îndreptat spre Viena, care se descătu
șase și ea din lanțurile lui Metternich, unde 
au ajuns la 19/31 martie. Peste zece zile, 
un nou popas, la Buda, în plină efervescență 
revoluționară. Cei doi amici, călătorind cu 
vaporul, au sosit în sfîrșit la Vîrciorova, 
debarcînd pe pămint românesc.

Părăsind vaporul pentru a-și continua 
călătoria spre Craiova cu un poștalion româ
nesc, au aflat pe parcurs că și în Țara Româ
nească spiriteîe erau foarte agitate, ba chiar, 
după unele zvonuri, că la București revo
luția ar fi și izbucnit.

La Craiova au constatat însă că zvonurile 
erau neîntemeiate, motiv ce l-a făcut pc 
Bălcescu și pe amicul său ca, în loc să-și 
continue drumul spre București, să se în
drepte spre Islaz și apoi, pe Dunăre, spre 
Giurgiu, unde își aveau garnizoanele căpita
nul Nicolae Pleșoianu și maiorul Christian 
Tell, ambii vechi aderenți ai «Frăției» și 
comandanți ai unor unități militare de gra
niță, pentru a discuta cu ei măsurile de luat 
în vederea accelerării mișcării.

Abia după stabilirea unei înțelegeri pre
cise cu aceștia, Bălcescu a pornit în sfîrșit 
spre București unde — după o absență de 
doi ani — avea să sosească la 3/15 aprilie.

Scrisoarea lui N. Bălcescu către 
Vasile Alecsandri, datată «Paris 
24 februarie 1848, l-a zi a Repu
blicii».

Poporul parizian distrugînd tro
nul regelui Ludovic Filip, «iți 
alătur aici — scria Bălcescu lui 
Alecsandri — o ruptură din ca
tifeaua ce acoperă tronul lui 
Louis-Philippe, sfărîmat astăzi 
la 1 1/2 ore. însu-mi am smuls-o 
în Tuileries....»

PRINTRE REVOLUȚIONARII 
DE LA BUCUREȘTI

In ziua următoare el a alergat să-i vadă 
pe Ghica și pe Rosetti, de la care avea să 
afle că «Frăția» își mobilizase rîndurile 
chiar din primele zile ale lui martie, și, 
totodată, că se începuse înarmarea «frați
lor», dar că încă nu au căzut de acord nici 
asupra conținutului programului revoluțio
nar și nici asupra datei la care urma să se 
dezlănțuie insurecția. Nu se realizase apoi, 
si aceasta era de un interes vital pentru 
mișcare, nici unitatea dintre diferitele gru
pări cu caracter progresist și îndeosebi cu 
gruparea lui Ion Heliade-Rădulescu, cîțiva 
dintre vechii fruntași ai «Frăției» arătîn- 
du-se ostili unei înțelegeri cu acesta, con- 
siderîndu-l ca prea moderat și totodată 
bănuindu-l de legături cu domnitorul Gheor
ghe Bibescu.

In zilele următoare au avut loc mai multe 
consfătuiri între proaspăt sosiții de la Paris — 
Ion și Dimitrie Brătianu veniseră și ei in 
același timp, dar pe un alt itinerar — și 
revoluționarii aflați în București, organiza
rea revoluției intrînd astfel într-o fază 
decisivă.

Luînd contact cu vechii săi amici, Băl
cescu va fi retrăit cu înfrigurare zilele de 
pregătire a acțiunii din 1840 și își va fi 
adus aminte cu mîndrie de revoluția din 
februarie de la Paris, la care participase cu 
atîta însuflețire, dorind ca și poporul său 
să intre cît mai grabnic în rîndul popoare
lor revoluționare.

Ținînd seama de înflăcărarea pe care o 
constatase în drumul său de la Vîrciorova 
la București, ca și de înțelegerile stabilite 
cu ofițerii comandanți de garnizoane de la 
Islaz și Giurgiu, el a propus deci tovarășilor 
săi ca insurecția să fie dezlănțuită la 11/23 
aprilie, dată care coincidea cu prima zi de 
paști.

Spre marea sa mîhnire și chiar indignare, 
aceștia, la sfatul lui Ion C. Brătianu, nu au 
acceptat însă data propusă de Bălcescu, 
așteptînd ca mai întîi să primească un mesaj 
din partea lui Lamartine, ajuns între timp 
ministru de externe al Republicii franceze 
și care, la plecarea din Paris, promisese fra
ților Brătianu, pentru a evita o intervenție 
militară otomană, sprijinul său diplomatic 
pe lîngă înalta Poartă.

Fixarea datei pentru începerea insurec
ției a fost deci amînată, dar totodată s-a 
ales un comitet executiv al mișcării format 
din trei persoane, care, după precizările lui 
Ghica, urma să aibă «deplină putere pentru 
a organiza și conduce acțiunea».

în acest comitet au fost aleși Nicolae 
Bălcescu, Ion Ghica și AI.G. Golescu-Arăpilă.

Sufletul comitetului, după cum e ușor de 
înțeles, urma să fie însă Bălcescu.

Vasile NETEA
(Va urma)



dialog peste veac —1848-1973

«Rolurile noastre a fiecăruia erau împărțite» 
— își amintea Ion Ghica, cu ani mai tirziu, 
într-o cunoscută scrisoare către Vasile Alec- 
sandri, evocînd ședința comitetului de pre
gătire a revoluției din 17/29 mai 1848: «Nicu 
Bălcescu cu Teologu erau destinați a merge 
la Telega, unde Marin Serghiescu (Naționalu), 
Telegescu si Ducu erau înțeleși cu ciocănașii, 
ca d-acolo să pornească să răscoale Ploieștii, 
unde aveau înțelegere cu mai mulți dintre 
negustori. Ștefan Golescu cu frate-său Radu 
Si văru-său Alecu Golescu și Dumitru Brătianu 
să meargă să găsească pe Tell in tabăra de la 
Islaz. Iar ceilalți, Nicolae Golescu și frate-său 
Alecu, cu C.A. Rosetti, Bolliac, Costache 
Bălcescu, Ion Brătianu să ridice tabacii măr
ginași și tinerimea din București, să meargă 
gloată la palat și să ceară lui Vodă Bibescu 
sancționarea constituțiunii». Pînă la urmă 
se mai hotărî ca un reprezentant să fie trimis 
la Poartă pentru a aduce la cunoștința sulta
nului ce se întîmplă in Țara Românească. 
Eliade, nedorind să primească această însăr
cinare, urma să meargă si el la Islaz, iar spre 
Țarigrad porni Ion Ghica. Lupta avea să 
înceapă la 9/21 ale lunii următoare.

«SCOALĂ-TE DACĂ-ȚI IUBEȘTI ȚARA. 
CĂ ACUM ESTE VREMEA»

Cu o zi înainte, adică la 8 iunie sau 20 după 
calendarul de azi, pe înserate, Ștefan Golescu 
Si Eliade părăsiseră Capitala intr-o trăsură 
a lui Rosetti, mergind cale de o jumătate de 
oră de la bariera orașului,pentru ca de acolo 
un alt atelaj să-i conducă la Islaz. In aceeași 
zi de 8, «pe drumul de la Cîmpina, Nicu Băl
cescu s-a întîlnit cu mine într-un cring și mi-a 
dat o țigaretă in care am găsit un bilet de la 
Tell care imi zicea: Scoală-te dacă-ți iubești 
țara, că acum este vremea», va nota spre 
sfirsitul vieții colonelul Cristofi — în zilele 
lui iunie '48 comandant la Telega, «căuzaș» 
Si membru al «Frăției».

In zadar porni colonelul Banov, om de 
încredere al lui Vodă, cu peste 30 de călăreți 
stirnind nori de praf, pe drumul Ploieștilor in 
căutarea «Bălcescului», iar prin Capitală si 
județele de munte, din porunca Departamen
tului din Lăuntru, se căutau «logofătul Nico
lae Golescu, postelnicul Ștefan Golescu, Ale
xandru Golescu, frați, paharnicul Ion Eliade, 
serdarul Grigorie Grădișteanu, Alecu Paleo- 
logu. Grigore Pereț, Mitică Crețulescu». pen
tru a fi «popriți» si aduși «sub Strașnică pază» 
la stăpînire. Revoluția începuse la Islaz și se 
îndrepta victorioasă prin Oltenia spre Bucu
rești. ..

Pe tot întinsul țării circulau proclamații 
tipărite ce cuprindeau articolele constituției, 
iar vestea izbucniră revoluției si a proclamației 
de la Islaz se răspîndea cu repeziciune însu
flețind întregul popor.

ZILE DE IUNIE 
ÎN BUCUREȘTI

*

Eliberarea guvernului provizoriu de către bucureștenii conduși de Ana Ipătescu. 
(Tablou de Th. Kiriacoff)

«INTÎLNIREA ORĂȘENILOR 
CU ȚĂRANII A FOST CEVA SUBLIM» ,

La 11 iunie se ridicară și bucureștenii. 
«Deodată se auzi în toată Capitala că trupe 
de țărani din mai multe părți cu stindarde 
naționale sosesc în Capitală: atunci poporul 
bwureștenilor, nemaiputind cumpăta bucuria, 
alerga în trăsuri si pe jos la barierele orașu
lui» — evoca un martor ocular al acelor zile 
atmosfera în primul oraș al Țării Românești, 
«intîlnirea orășenilor cu țăranii — se poate 
citi în același document — a fost ceva sublim 
în felul său: se îmbrățișară, se sărutară; 
țăranii fără arme, fără nimic, cu merinde 
numai în traistă, cu punturile noii constituții 
în mîini, intrară în Capitală sub stindardele 
lor, strigînd «Dreptate!» Și orășenii, unindu-și 
glasurile cu dînsii, repetau «Dreptate I».

Mulțimea invadase ulițele Bucureștilor, iar 
juncherul (n.red.: elev de seoală militară) 
Niță Magheru citi proclamația în fața bisericii 
Sf. Gheorghe. Clopotele bisericilor îndemnau 
poporul să se adune si să se îndrepte spre 
palat pentru a cere lui Vodă să iscălească 
constituția. «Silit de popor, după relatarea 

lui Bălcescu, domnitorul Gheorghe Bibescu 
semnă constituția și constitui pînă la urmă. 

la cererea mulțimii, un guvern revoluționar 
cuprinzînd pe Nicolae și Ștefan Golescu, 
Eliade, Magheru, Nicolae Bălcescu. «După 
18 veacuri de robie și suferințe, nația română 
sculîndu-se își recîștigă drepturile, se putea 
citi în proclamația adresată populației Capi
talei de către C.A. Rosetti, aga (n.red.: 
prefectul poliției) cel nou al Bucureștilor. 
Unsprezece iunie «este o zi de la care începe 
o epocă nouă în analele Țării Românești; 
deviza popoarelor civilizate, libertate, egali
tate, frățietate, este și deviza românilor de 
aici», scrie în aceeași vreme Aaron Florian 
lui Gheorghe Barițiu din Transilvania, încu- 
noștin(îndu-l de cete petrecute de partea 
cealaltă a Carpaților.

PĂSURILE MULȚIMII...

După două zile, Vodă «demoralizat» părăsi 
tronul și porni spre Brașov, condus fiind de 
noul agă al Capitalei, în timp ce puterea fu 
preluată în întregime de către «un guvern 
vremelnicesc». Apoi, la 15 al aceleiași luni pe 
Cîmpia Filaretului, ce avea să se numească 
de atunci Cîmpia Libertății, populația Capi
talei și numeroșii țărani veniți de prin împre
jurimi au jurat credință constituției ce cu

prindea «punturile» Proclamației de la Islaz.
încă din ajun rangurile boierești fură des

ființate, se dădu dreptul fiecăruia «de a vorbi 
slobod, de a scrie și a tipări slobod asupra 
tuturor lucrurilor», iar pînă la convocarea 
Adunării Obștești noua cîrmuire se declarase 
«gata a da ascultare deputaților trimiși din 
partea cetățenilor ca să arate guvernului 
dorințele, bănuielile și orice păsuri ale mul
țimii». Țara își manifestă în același timp 
hotărîrea «cu o voință tare» de «a-și păstra 
neatîrnarea administrației sale, neatîrnarea 
legiuirii sale, dreptul său suveran în cele din 
lăuntru», ceea ce de fapt constituia un prim 
pas spre adevărata independență. Marea masă 
a poporului de țărani trudiți de veacuri aștepta 
libertatea și «a se face proprietari» de pămînt, 
precum se înscrisese în programul revoluției 
la punctul 13.

Dar dacă la început boierimea reacționară, 
prin două comploturi din aceleași zile de iunie, 
nu a reușit să înlăture guvernul înscăunat de 
ridicarea poporului, ea nu a dezarmat, urzind 
intrigi în țară, căutînd să abată mersul înainte 
al revoluției, dar mai ales peste hotare, pe la 
curțile împărătești care priveau cu îngrijorare 
cele ce se întîmplau la Dunărea de jos. Astfel, 
după trei luni, boierii au reușit — cu ajutorul 
baionetelor străine — să înăbușe vremelnic 
lupta înnoitoare a poporului român.

TRICOLORUL

Insă «înfrînt o dată, de două ori, de zece ori 
- va scrie din exil unul dintre foștii conducă

tori ai revoluției, Alexandru Golescu -Albul — 
nu poți ajunge la încheierea că vei fi totdeauna 
înfrînt, ci dimpotrivă, cine îndrăznește să se 
ridice cu arma în mină pentru a zecea oară 
dovedește tăria și voința de a ieși biruitor». 
Si a avut dreptate

«Domnirea poporului prin popor», pe 
care marele Bălcescu o întrezărise, la vremea 
sa, co urmare a luptei viitoare a românilor 
prin «lucrare și jertfire», s-a împlinit după 
un veac.

Poporul muncitor, în frunte cu partidul 
său de avangardă plămădit în focul luptelor 
de clasă, îmbinînd multe dintre ideile generoase 
ale pașoptiștilor — valabile și în timpurile 
ce au urmat — cu teoria științifică a comunis
mului despre viață și societate aplicată creator 
la realitățile românești, a făurit prin jertfe 
de singe și muncă înnoitoare România de azi.

Tricolorul, steagul zilelor din iunie 1848, 
pe care juraseră pașoptiștii pe Cîmpia de la 
Filaret, n-a fluturat nicicînd mai falnic pe 
pămîntul patriei ca astăzi cînd poartă stema 
Republicii socialiste, adevărat simbol al «dom
niră poporului prin popor» într-o țară liberă 
și stăpinâ pe destinele ei.

Maria Luiza RĂDULESCU

Actul de abdicare 
al domnitorului Gheorghe Dimitrie Bibescu.

____________________________________ :-------------------------------------------------------------------------
Arderea pe străzi a «arhondologiei» — adică a condicii rangurilor boierești — îmbrăca în 

acele zile de iunie semnificația voinței populare de a sfărîma relațiile feudale.
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ATENTIE, PIETONI!
TRECE 

AUTOCAMIONUL ROMANESC

— Care este, după dumneavoastră, cali
tatea numărul unu a unui conducător care 
răspunde de munca și viața, a mii de oa
meni!

— Flerul. Putința de a descoperi adevăra
ta valoare. Și de a o stimula.

— Dar păcatul numărul unu!
— Lipsa de încredere în oameni. Și în 

adevărata valoare.
Tovarășul Octav Căpitanu, directorul Uzi

nei de autocamioane Brașov, acceptă totuși 
cu greu să-mi vorbească despre munca de 
conducere, deși asta voiam să aflu acum, 
rolul personalității în istoria actuală a uzinei, 
îmi spune că într-un asemenea colos in
dustrial contează în primul și în ultimul rind 
treaba colectivă. Și răspunderea personală, 
adaugă dumnealui repede. Fără oameni nu 
faci nimic, poți avea agregatele cele mai for
midabile. subliniază Alexandru Oros, se
cretarul de partid al uzinei. Bine-ome, dar 
cum să te descurci în asemenea ocean de 
oameni, întreb eu, profană. Cunoscîndu-i, 
mi se spune. în douăzeci de ani, de cînd sîn- 
tem noi amîndoi în uzină — pentru că amîn- 
doi am intrat în uzină la cinci ani după 
naționalizare, acest eveniment memorabil 
din istoria socialistă a țării noastre — în acest 
răstimp ajungi să-l știi și pe cel care e 
harnic și gîndește, și pe cel care n-are 
casă, și cînd se însoară un al treilea, 
știi și cînd îți ies la pensie oamenii și 
le pregătești sărbătorirea, și cînd îi naște 
altuia nevasta Totul e să știi cu cine mergi 
înainte și pe cine te bizui, mai ales în ritmul 
febril în care se lucrează și se schimbă totul 
la noi. Nouă ne trebuie oameni care văd idei, 
numai ei duc lucrurile înainte: asta am în
vățat-o de la general (nu e prima dată și 
nu va fi ultima cînd voi auzi vorbindu-se de 
directorul general Trică, supranumit aici 
în uzină «generalul»). Ai o idee nouă? 
Perfect, ad-o, lucreaz-o, încearc-o! Greșești? 
Nu-i nimic, o iei de la capăt. O corectezi 
pe drum. Greșești și a doua oară? E ome
nește, nu dezarma, dă-i mai departe. Dar 
să învingi pînă la urmă, să nu lucrezi în 
deșert. Și să te ții de cuvînt.

Așa a fost cu Apolzan și Pătrunjel, doi 
băieți tineri, ingineri pricepuți, care au tot 
încurcat-o, pînă au izbutit să facă o 
treabă excelentă. De fapt, îmi spun inter
locutorii mei, cu asta se ocupă Trică: să 
aprindă mințile oamenilor, să caute acolo 
idei-aur si să le dea formă... Ai nevoie de 
un sfat? Generalul e lîngă tine. Octav Căpita
nu e și el lîngă tine. Face omul treabă bună, îl 
împingi înainte. II promovezi. E un principiu 
în uzina noastră: îi faci șefi pe cei de aici, 
care cunosc treaba cu ochii închiși, nu-i 
aduci din afară. Ei, dar cînd nu-și văd și 
nu-și văd de muncă, se schimbă lucrurile. 
Generalul e exigent și sever în primul rînd 
cu el însuși, e deci necruțător și cu alții. 
A greșit omul cu bună-știință, din comodi
tate, din indisciplină? Freacă-I, aleargă-l, 
bagă dracii în el, să audă toată fabrica ce-a 
încasat. Și să ia aminte toți muncitorii. Dar 
lovește rar generalul nostru în pîinea omu
lui, n-o ia de la gura copiilor. Și nu aruncă 
omul ca pe-o mașinărie stricată, cînd știe 
că mai poate face treabă bună.

Vreau să aflu dacă se lucrează cu plăcere 
în uzină, dacă omul are pe buze gustul liber

tății muncii. Noi credem că da, mi se spune. 
La noi nimeni nu e cravașat, nimeni nu e pus 
să facă ceva la care nu-l trage inima. Mun
cește unde-ți place și e nevoie, dar atunci dă 
totul. Și încă ceva pe deasupra. Iar oamenii 
dau cu bucurie. Mai ales că generalul i-a 
luat pe toți alături de el într-o idee înaltă, 
cea care ne-a venit, încărcată cu fierbinte 
patriotism, de la secretarul general al parti 
dului nostru, tovarășul Ceaușescu: noi nu 
trebuie să importăm inteligență tehnică. 
N-aducem nimic din altă parte din ceea ce 
putem face noi. Nu aducem scule și

agregate din străinătate. Ni le facem sin
guri, la noi acasă. Cap avem și noi, idei avem, 
posibilități avem și noi. Doar să le punem 
în funcțiune. Le-am pus. Un kilogram de 
agregat (că așa le socotim noi, la kilogram) 
ne costă acum 40-50 de lei. Dacă le importam, 
ne costau 500 de lei.

Ultimul lucru pe care l-am scris cînd am 
plecat din biroul directorului a fost deci 
«Made in Romania». L-am prins de o nobilă 
noțiune abstractă: ideea.

OAMENI
CU INSOMNII 

FRUMOASE

Ion Murzea se ocupă de 20 de ani de cre
ierele care fierb și produc milioane. De oa
menii care au insomnii frumoase: Francisc 
Hoffman, de pildă, mi-a spus în secret că el 
visează foarte des ți foarte clar — ca desenate 
pe calc — invenții și soluții tehnice. Se 
trezește noaptea și nu mai poate dormi, și 
atunci pune mîna pe creion, ce mai, nebunie 
curată, vă rog să nu scrieți cumva despre 
asta. Și treaba cu obsesiile nu e de acum, la 
69 de ani, cînd să zicem că mai merge o 
insomnie, două, că ața-i vîrsta, nu te iartă 
nici cînd ești tu ca bradul și lucrezi și după 
pensie, mai departe, și ai nevastă încă tînără 

și copii de 14 și 16 ani. Nu, tehnicianul 
Francisc Hoffman visează dintotdeauna idei 
tehnice: așa a ajuns inventatorul numărul 
unu al uzinei și a adunat trei invenții («zdro
bitoare», spune Murzea) și alte 24 inovații și 
un Premiu de Stat și dă cu una, cu alta, 
peste două milioane economii pe an...

Dar să mă întorc la Murzea: creierele de 
care se ocupă el, și care fierb întruna, aduc 
toate teanc de milioane pe an. «Noi nu 
cumpărăm inteligență de peste hotare», 
repetă Murzea, care e șeful cabinetului tehnic 
din uzină. La noi la cabinet, se fălește el 

fără să vrea s-o arate, inteligența e materială, 
palpabilă și națională: 1 200 de inovatori 
(dintre care 713 sînt muncitori) duc mai 
departe gîndirea tehnică. Pusă celulă lîngă 
celulă, materia asta cenușie a rotunjit 
anul trecut frumușica sumă de 30 000 000 lei 
economii. Dar să nu te oprești numai la ’72, 
că Murzea se socoate nedreptățit, în numele 
uzinei. Dacă tot scrieți, scrieți că de 10 ani 
cabinetul tehnic e fruntaș, ca să zic așa, pe 
ramură. Bine, scriu. Notați că avem invenții 
premiate peste hotare, la saloanele de la 
Oberhausen și Viena, și că s-au repezit pînă 
și puternic industrializați! de americani, și 
nemți, și suedezi, și francezi etc., etc., să 
breveteze agregatul acesta de sudat roata 
autocamionului, la care lucrau înainte 80 
sudori și pe urmă a fost nevoie doar de șase. 
Bine, notez și asta ți-i scriu și pe inginerul 
Valeriu Doboșan și pe tehnicianul Nicolae 
Cașcaval, cei care au inventat agregatul. Dar, 
spune Ion Murzea, oricît de scurt ar fi 
materialul dumneavoastră, nu puteți să-i 
treceți cu vederea pe maistrul Nicolae 
Cqmănici, care a făcut 106 inovații în 20 de 
ani, sau pe tehnologul Dumitru Olaru. 
care e din 1938 în uzină și a făcut 70 
de inovații, sau pe Carol Nagy, știți dumnea
voastră, Eroul Muncii Socialiste, care e cel 
mai bun mecanic-auto al uzinei, un talent 
autentic, și care și-a adus ambii feciori în 
uzină să-i califice la locul de producție, nu 
murea el să-i vadă neapărat la liceu, meserie 
bună să știe...

Spuneți-mi însă tovarășe Murzea, asta 
vreau să aflu cu deosebire, cum de se-nfier- 
bîntă atk de tare aici, la dumneavoastră, 
gîndirea tehnică?Cine pune în priză creiere
le? Cum cine? li aleargă din urmă generalul, 
nu lasă el o clipă să înțepenească ideile pe loc 

(generalul, adică directorul general al cen
tralei, Gh. Trică), și-i mînă tare și di
rectorul întreprinderii, Octav Căpitanu. 
Ei sînt primii care gîndesc înnoitor. Și 
care pun mîna pe creion și hîrtie și dese
nează gîndul acela nou. Ați văzut transporto
rul interuzinal? Banda aceea rulantă, suspen
dată, care înconjură clădirile uzinei preț de 
2 kilometri și racordează șase secții, cărînd 
prin aer piese care ar fi cerut 50 de camioane 
să gonească neîntrerupt spre montajul ge
neral?... Directorii au gîndit-o și realizat-o.

De acord: la dumneavoastră șefii încura
jează efervescența creatoare a creierelor. 
Dar e oare de ajuns? Nu, sigur că nu. E 
nevoie ca oamenii să cunoască perfect pro
blemele, iar pentru asta se cere timp și 
continuitate în muncă. Avem inovatori care 
au ajuns să știe uzina cu ochii închiși, în anii 
îndelungați de cînd lucrează în ea: ei au 
transformat producția de muniții a 
«Astrei» în cea de autocamioane a «Stea
gului roșu», ei, cu pasiunea, cu mintea lor, cu 
dăruirea lor.

Dar spuneți-mi sincer, tovarășe Murzea, 
la dumneavoastră toate lucrurile merg lin 
și perfect, toți inovatorii își văd visele teh
nice cu ochii, totul vine ca pe tavă, nu e 
nici unul nemulțumit, nu se socoate nici 
unul nedreptățit? Ba da, și nu unul singur. 
O mai lungim și noi, o mai amînăm, o mai 
întindem cu experimentarea unor soluții 
noi. Și mai sînt și microbiști cărora le zbîr- 
nîie mintea în van și mîna pe pîre și memorii. 
Unul dintre ei, Petre Teodorescu, ne-a 
reclamat la toate forurile cu putință că nu-i 
aplicăm inovația botezată de el «Potcoavă 
zveltă, ageră și cochetă lă control». Cocheta 
zveltă n-a putut fi- aplicată, in schimb, îmi 
spunea Ion Murzea (și nu am înțeles deloc 
asociația de idei!), avem în uzină 28 de 
femei inovatoare care au descoperit lucruri 
cu nimic mai prejos ca cele ale bărbaților. 
Am notat deci că aici, la Brașov, le merge 
pina și femeilor mintea bine la tehnica, și 
pot servi oricînd argumentul acesta pre
țuitei mele colege Ecaterina Oproiu la o 
viitoare polemică a dumisaie...

In final, scriu un lucru care mi-a plăcut 
foarte tare: gîndirea mereu fierbinte a 
unui inovator jl face să dea uzinei de zece- 
douăzeci de ori mai mult — ca eficiență 
tehnică ți economică — deck poate face el 
în orele lui de program normal. Asta da 
productivitate!

Sanda FAUR

ZIUA CÎND 
TE-A PĂRĂSIT 

FABRICA

Vine și o asemenea zi. Ai împlinit 62 de 
ani, predai mașina, îți împachetezi salopeta, 
auzi ultimul șuier al sirenei, iei ultima leafă 
și pleci. Uneori se încropește o mică festi
vitate la care vei fi tot timpul stînjenit pentru 
că habar n-ai ce trebuie să vorbești. Și cum: 
tare sau încet? Și la cine te uiți de prima 
dată: la tovarășul director sau la băieții 
lîngă care ai ajuns maistru și la greșelile 
cărora ai mai închis cîteodată ochii? Da, dar 
acum ochii ustură și se grăbesc alții să-ți 
pună în geantă cămașa primită cadou și 
alături de ea scrumiera. Deja ți-e urît. 
Ți-e ciudă. Știi precis că nimeni n-are nici o 
vină că ai împlinit 62 de ani. Ți-ai calculat 
cu luni înainte și știi precis că vei avea o 

8



«flacăra» —martor ocular
pensie frumoasă. Că vei fi liber. Că nu te vei 
scula dimineața la S, că vei putea pescui, 
și cu siguranță vei pleca o dată pe an la Brăila, 
la fratele. Și ce fabrici sînt pe acolo...

Și atunci de ce simți așa un fel de ciudă că 
ea, fabrica, te-a părăsit? De ce?

*

— Am ieșit Ja pensie la 1 aprilie 1967 
și mă cheamă Bărbulescu Ion. Fost maistru 
la sculărie, la «Steagu». Pensie? Bună: 2 007 
lei pe lună... Am venit la fabrică, pe atunci 
așa i se spunea, «fabrică», de la Brăila. A 
venit o delegație de la Brașov să ia munci
tori, condusă de unul Pop Zaharia, a murit 
săracul M-a cooptat pe loc cu 31 lei pe oră, 
dar aici, după probă, mi-au dat 32. Pe urmă 
am muncit și m-am desprins de muncitori 
ca funcție. Dar eu tot acolo eram.

Bucurii? Două. Prima cînd cu naționaliza
rea: după, ne-am dat seama precis ce putem 
face în viitor.

A doua, cînd am creat produsul nostru 
propriu, autocamionul. După aceea s-a me
ritat să trăim mai bine... Tot timpul cît am 
lucrat mă amuza că toate prototipurile se 
făceau la mine în secție. Păi înseamnă că 
fără ea Brașovul n-ar trăi. E o bogăție: de 
la ea și din ea am trăit și trăim. Cummă simt? 
Ca și la muncă: fericit. Am pensie bună, fac 
față cheltuielilor de casă. Am mai și lucrat 
patru luni pe an și-am făcut stoc: că-i o pro
blemă, că-i concediu. Aveți dreptate, nu-i 
concediu, nu mai am, zic și eu așa cînd plec 
în altă parte... Puțin patru luni pe an, dar 
am făcut pe dracu-n patru și am rămas în 
organizația lor de bază. Pe mulți eu i-am 
crescut, li îndrumam pe toate drumurile 
vieții,să facă față chiar și la București.

Da, tovarășe, simți așa că și ea te-a părăsit. 
Fabrica, uzina, aveți dreptate. Știu că nu-i 
adevărat, dar așa simt cîteodată. Sîntem 
bătrîni, începem să nu mai avem dreptate. 
Eu pe ea o iubesc și i-am trimis în calitate 
de inginer pe singurul meu băiat. La secția 
15, la prototipuri.

Eugen SECELEANU

NE CRAPĂ 
BUZA 
DUPĂ 

OAMENI!
Cîți dintre băieții aceștia cuminți care, 

iată-i, mă privesc din băncile lor cu senină
tatea și candoarea vîrstei vor deveni pînă la 
sfîrșit strungari, sculeri, electricieni, forjori 
de înaltă calificare, îndrăgostiți de meseria 
aleasă, sau cîți dintre ei, zăpăciți de ghinioa
ne, debusolați de insuccese sau pur și simplu 
lipsiți de aptitudini și talent, vor da bir cu 
fugiții, căutîndu-și aiurea un loc sub soare? 
S-au dorit unii ospătari, liceeni sau mai știu 
eu ce, dar iată-i obligați să devină montori. 
Alții, sărmanii, scriu versuri, iar noaptea 
visează transpirați examene de matematică.

— Ce e de făcut și cum e de făcut, tovarășe 
Victor Brezoi?

Dar interlocutorul nostru, instructor cu 
probleme sociale în cadrul comitetului sindi
cal al uzinei, e de părere că, deocamdată, 
problemele privind selecționarea riguroasă 
a personalului, vocația, depistarea și încura
jarea talentului virtual nu constituie, din 
păcate, preocupări centrale din moment ce 
lipsa acută de cadre îi obligă pe cei de la 
U.A.B să caute pentru «locuri potrivite» 
bărbați în toată firea cu sau fără predispoziții 
certe pentru un domeniu sau altul de 
activitate.

— Grupul nostru școlar, pe care ați avut 
ocazia să-l vizitați, a fost înființat în urmă cu 
25 de ani. îndată după naționalizare. în 
uzina noastră lucrează mii de oameni, 
o cifră remarcabilă la care am ajuns tocmai 
datorită promoțiilor noastre de absolvenți, 
a celor care au prins rădăcină în ogorul între
prinderii noastre, au învățat meserie și 
și-au legat viața de destinul uzinei de auto
camioane. In ultimii ani sîntem însă martorii 
unui fenomen (previzibil dealtminteri) logic 
și omenesc, dar cu neplăcute consecințe 
pentru activitatea productivă a uzinei: ne 
pleoco oamenii! industrializarea intensivă a 
tuturor regiunilor țării a provocat un ade
vărat exod. Ne părăsesc meseriași de valoare,

muncitori și maiștri cu înaltă calificare. Se 
îndreaptă spre locurile lor de baștină arge
șenii, gorjenii, doljenii, dîmbovițenii, sălă- 
jenii, ieșenii. Mai mult decît atît: chiar și 
din cei care absolvă în prezent școlile noastre 
de calificare — deci prin concursul și pe 
cheltuiala întreprinderii noastre — vin de ne 
bombardează cu cereri de transfer. Anual, 
4 000 de oameni intră sau pleacă din uzină, 
iar dintre aceștia abia 400-500 prind stator
nicie. Pe locurile rămase libere, aducem de 
la o zi la alta oșeni, maramureșeni, tot ce 
găsim. Dau băieții cu nasul prin halele de 
producție, rămîn unii, dar majoritatea își iau 
căciula după o săptămînă, două. Stau, to
varășe, seara și citesc în gazetă că în Occident 
bat drumurile în căutare de serviciu milioane 
de bărbați și femei, iar nouă ne crapă buza 
după oameni. Incredibil.

— Și încă o problemă dureroasă: lipsa de 
locuințe. Și asta mai cu seamă de cînd pro- 
prietarii-speculanți au aruncat în stradă sute 
de tineri.

Noua noastră interlocutoare, tovarășa 
Maria Cebuc, șefa biroului de reclamații și 
sesizări, ține să împărtășească cititorilor 
noștri următoarele amănunte:

O recentă anchetă efectuată în uzină 
ne-a condus spre următoarele conclu
zii: din totalul celor care solicită 
foaie de transfer, 7-8% doresc să se reîn
toarcă în locurile natale, 5% o fac din pricina 
unor litigii de muncă, iar 85% din lipsă dă 
locuință. Pentru rezolvarea acestei situații 
au fost luate cîteva măsuri de primă urgență: 
redistribuirea spațiului existent, accelerarea 
ritmului în construcția căminelor pentru 
nefamiliști. Am amenajat ad-hoc dormitoare 
noi în cadrul grupului școlar, în incinta 
uzinei. Aproximativ 300 de paturi. Anul 
trecut, cu «banii în buzunar» am pierdut 
două blocuri pentru nefamiliști cu 640 de 
locuri, deoarece n-am avut constructor.

— Sînt informat că la U.A.B. lucrează de 
10-15 ani oameni sosiți din toate zonele 
țării, care s-au căsătorit, au copii mari și 
deci, cum se zice, au trecut cu arme și 
bagaje de partea brașovenilor, dar, incredi
bil, n-au obținut nici pînă astăzi buletin de 
Brașov. Am luat-o drept o glumă nereușită.

— Din păcate nu ne arde de glume. E o 
situație de fapt și să vă mai spun una: pentru 
a lucra la U.A.B. (și-o fac de ani de zile), 
sute de muncitori și tehnicieni's-au stabilit 
în satele și comunele suburbane. La Să- 
cele, Prejmer, Predeal, Tărlung,eni. Unii 
au bani gheață pentru construcții proprie
tate personală, alții și-au aflat locuință în 
Brașov, dar tot degeaba. Situația îi obligă să 
rămînă navetiști, iar pe unii să părăsească 
uzina și să-și caute un rost în alte colțuri de 
țară.

*

De vorbă cu tovarășul Nicolae Tunăreanu, 
locțiitorul secretarului comitetului P.C.R. — 
Uzina de autocamioane Brașov:

— Omul nu este o mașină. Individul cu 
necazuri de familie, cu burta goală, convivul 
tracasat zilnic de o mie de probleme mă
runte pășește pragul uzinei fără capacitatea 
sa reală de muncă.

—Să le luăm pe rind
— Vă rugăm să notați în primul rînd o 

realizare de ultimă oră: înființarea micro- 
cantinelor. Un meniu excelent la prețul de 
numai 5,50 lei. Colegii noștri de la «jenți», 
«turnătorie», «șasiu II» etc. nu mai sînt 
nevoiți să fată zilnic doi și trei kilometri 
pînă la cantina centrală, deoarece prînzul le 
este asigurat prin amenajarea unor cantine 
chiar în incinta locului de muncă. O măsură 
care a contribuit sensibil la creșterea pro
ductivității muncii.

— Mai departe.
— Mai departe lucrurile nu se prezintă 

chiar atît de bine. Cartierul de locuințe 
Steagul Roșu, care cuprinde nu mai 
puțin de 70 000 de suflete, este dotat doar 
cu două complexe comerciale. Pentru orice 
fleac, salariații noștri sînt nevoiți să stea la 
coadă între 10 și 20 de minute. O situație 
intolerabilă și care se repercutează în ultimă 
instanță asupra calității muncii. Mai de
parte: foamea de cadre ne-a obligat să 
acceptăm ofertele de serviciu ale unor 
femei. Ele lucrează împreună cu soții lor 
aici la U.A.B., la forjă, la piesele mari, 
deci în locuri de muncă nepotrivite pentru 
sexul slab. Să ne gîndim ce putem face 
pentru copiii lor care rămîn acasă singuri.

Liviu TIMBUS

PENTRU EI 
UZINA 

A ÎNSEMNAT 
TOTUL

Sînt șapte aici, în marea Uzină de auto
camioane: Ion, Ilie, Pavel, Cornelia, Neculai, 
Mircea și Vasile. Toți frați, frați buni. Frații 
Drăgănuță. Așa-i cunoaște uzina. Am vrut 
să fac un test, să verific o popularitate năs
cută nu din cine știe ce performanță specta
culoasă, ci dintr-o muncă de-o viață aparent 
anonimă, dar strălucind interior de caratele 
vredniciei și cinstei, și am întrebat așa, la 
întîmplare: unde-l pot găsi pe Drăgănuță? 
Mi s-a replicat prompt: «Care dintre ei? 
Fiindcă Ion este frezor, llie muncește la 
turnătorie, Pavel, Neculai și Mircea sînt. 
unul tehnician și celălalt lăcătuș. Iar Mircea. 
Mircea este strungar. Cît despre Cornelia, 
ea lucrează în cadrul serviciului mecanic-șef. 
Așadar, de care Drăgănuță este vorba?»

L-am cunoscut pe Ion, maistru în secția 
de fabricație a șasiului. Mi-a fost extrem de 
greu să-l determin să-și rupă măcar cîteva 
minute pentru a putea sta de vorbă împre
ună. Nu că ar fi un ursuz ori un taciturn, dar 
pur și simplu nu putea sta locului, erau 
probleme cu niște utilaje care nu funcționau 
tocmai bine. «Dar Pavel ?» «Pavel? Are 
treabă la bobinaj de nu-și mai vede capul. 
De fapt să știți că noi, frații, deși muncim' 
în aceeași uzină, ne vedem destul de rar, 
nu e timp, fiecare cu treaba lui. Iar cînd ne 
propunem să ne adunăm cu toții, o facem 
acasă la unul ori la altul, în timpul nostru 
liber».

lată-mă în apartamentul lui Ion Drăgănuță 
din cartierul Steagul Roșu, la doi pași de 
uzină.

Ion Drăgănuță îmi apare acum cu totul 
relaxat. încordarea unei zile de muncă 
intensă a dispărut. Omul este amabil, aproa
pe volubil. Stăm de vorbă dS' mai bine de 
o oră. Sărim de la una la alta. Dar fără să 
vrem, și fără vreo încercare abilă din par- 
te-mi, discuția revine la uzină. Firesc. Fiindcă 
în jurul său gravitează atîtea destine — 
printre care și al lui Ion Drăgănuță și al 
fraților săi.

«Am ajuns în uzină acum 35 de ani. Noi 
sîntem de fel din Săcele, iar tata lucra la 
calea ferată. Cunoștea multă lume. S-a 
sfătuit cu unii, cu alții și a hotărît să mă dea 
la meserie. Cît mai repede. Era și cazul, 

acasă eram doisprezece copii. Așa am ajuns 
în uzină.

Am fost ucenic, apoi frezor, șef de echipă. 
Din 1951 sînt maistru. Cum mi-a fost viața, 
cum mi-a fost munca? Veneam de la țară și 
țineam minte vorbele tatii: «Tu să-ți vezi 
de meserie, să fii serios, să asculți de maistru. 
Nu uita de frații și surorile tale, pentru care 
trebuie să constitui un exemplu!» Și m-am 
purtat așa cum a vrut tata. Cîteodată mi-era 
tare greu. Meșterul m-a învățat meserie, 
dar avea și mîna iute și mă mai atingea și 
așa, din senin, cînd îi cășuna că nu sînt prea 
atent ori casc gura prin secție. N-aveam 
decît 15 ani. Important este însă faptul că 
mi-a plăcut meseria, că «mi-a intrat în sînge», 
cum se spune...»

Spre Săcele, spre numeroșii frați de-acasă, 
încep să sosească mesaje pline de speranțe. 
Ion învață, Ion își vede de treabă. Și unul 
după altul, la îndemnul său, Pavel, Neculai, 
Mircea și ceilalți pășesc pe poarta uzinei.

«Prin 1960 a trebuit să mă pun serios pe 
învățătură. Eram maistru din 1951, dar nu 
absolvisem școala de maiștri. Mi se cereau 
cunoștințe tot mai complexe, mai variate. 
Dacă doream să nu pierd pasul cu evoluția 
producției, trebuia să învăț. Și-am învățat — 
n-a fost ușor defel — și mi-am luat diploma 
de maistru».

La fel au procedat și ceilalți frați care, la 
ora actuală, se numără, fiecare în profesiunea 
sa, printre cei mai buni.

Uzină — viață — uzină. Relația pare mo
notonă. Dacă n-o fracționezi, dacă nu-i 
cunoști intima alcătuire.

Pentru frații Drăgănuță ca și pentru atîția 
alții, ea, uzina, înseamnă totul. Aici, din 
asprul său sol de asfalt și bitum și-au tras 
ei mîndria muncitorească.

Mihai HETCO

UN ETAJ 
PENTRU

Este cuminte și de bun-simț ca într-o sec
ție vestiarele să fie repartizate după vîrstă. 
La parter— cei la care vechimea în muncă 
se simte la chenzină, dar și în încheieturi. 
Etajul întîi — pentru aceia care au coborît 
de la doi și se pregătesc pentru parter 
ș.a.m.d. Și e înțelept să recunoști că depar
tajarea s-a făcut și din pricina unor «deosebiri 
de vederi» — să le zicem așa, fiindcă e neu
tru și respectuos — între aceste categorii 
de vîrstă. «îi despărțim, s-a spus inițial, 
ca să clarificăm lucrurile și să nu mai fie 
neînțelegeri». Care lucruri și care ne
înțelegeri,nimeni de la secția sculărie nu le 
poate numi concret. Exista doar sentimen
tul care, la fel ca orice sentiment, nu știi 
cînd și de unde a venit.

Cel mai greu, afirmă ing. Ion Leancu, șeful 
secției, era să stabilești hotarul unde sfîrșea 
firescul și începea subiectivismul. Fiindcă, 
nu-i așa, e firesc ca între un muncitor cu 
peste 30 de ani activitate în uzină și unul abia 
sosit de pe băncile școlii să existe o diferență 
de salarizare. Cît de mare să fie această di
ferență? Dublă? Triplă? Cei care au vîrstă 
cînd bătrînețea apare inevitabilă doar pentru

(Continuare in pag. 10-11)
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«flacăra»-martor ocular

Cîteva momente semnificative din ge
neza celui mai recent autocamion pro
dus de constructorii brașoveni: DAC 
de 10 tone (foto 1, 2, 3, 4). în fotografia 
din dreapta jos, o altă realizare de 
prestigiu: autobasculanta DAC de 30 de 
tone.

(Urmare din pag. 9).

alții, iar experiența ceva sîcîitor, spuneau: 
«Muncim la fel, să cîștigăm la fel I» Posesorii 
acestui «ceva sîcîitor» ripostau: «Noi am 
fost ca ei, să mai aștepte, toate la timpul lor». 
Cînd se strica ceva, vinovat nu era cutare 
sau cutare, ci tineretul. Un caz de indisci
plină era taxat imediat și generalizat la toți 
tinerii. Tinerii sînt așa și pe dincolo.

Mistificarea raporturilor dintre generații 
se prolifera în zonele neutre, și deosebiri 
naturale erau amestecate cu cele determina
te de relațiile de muncă. Muncitorii în vîrstă, 
cu familii numeroase, erau mai legați de 
uzina care le asigura existența; tinerilor 
le era gîndul mai mult la învățătură sau dis
tracții. Vîrstnicii iubeau romanțele și moda 
pantalonilor cu. manșetă; înțelegeau mai 
lesne nevoile uzinei. Tinerii revendicau 
săli de sport și acțiuni distractive; erau mai 
spontani și aderau mai ușor la schimbări.

Am folosit pînă acum timpul trecut nu 
atît ca să demonstrez că toate astea aparțin 
unei perioade revolute în viața secției, cît 
pentru a arăta că astăzi ele sînt recunoscute 
și înțelese, iar a înțelege, ca să parafrazez 
un mare scriitor, înseamnă a ierta,adică a te 
situa deasupra lor, stăpînindu-le și mînuin- 
du-le de la nivelul rațiunii

între vîrstnici și tineri nu există și nu pot 
exista conflicte de interese. Man Dionisie 
are 48 de ani și lucrează în uzină de 3 A Cei 
doi fii ai săi sînt angajați și ei tot la Uzina 
de autocamioane. Practic, povestește Eroul 
Muncii Socialiste, soția mea aparține și ea 
uzinei. îngrijind trei autocamioniști, aduce 
implicit un aport producției. Dar nu numai 
pentru asta. Cît datorită faptului că se simte 
atașată și participantă prin noi la fiecare 
succes al uzinei. Bobaiță Dumitru este 
un tînăr despre care un alt veteran al 
uzinei, maistrul Ion Coman, afirmă că de 
pe acum se poate socoti un muncitor adevă
rat. Acest copilandru s-a angajat printre 
primii din uzină să lucreze simultan la trei 
mașini. «Dar, povestește el, n-aș fi reușit 
această performanță fără ajutorul muncito
rului Florea Delea, singurul care știa să 
mînuiască o freză de dantură, și al maistru
lui Ion Drăgan. Sînt toți niște oameni 
foarte de treabă și mă simt bine lîngă ei».

Vizitez secția. Afirmația maistrului Ion 
Coman este întru totul conformă cu reali-

(Continuare în pag. 12)
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Fotografii de Elena GHERA 
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«flacăra» —martor ocular
(Urmare din pag. 10-11

tatea. Hala mașinilor arată ca o farmacie. 
La fel vestiarele și dușurile. Aliniere per
fectă, lingă fiecare mașină scrumieră și coș 
de gunoi, chiuvete, pe jos curățenie desă- 
vîrșită, nu există spațiu de prisos, pe ori
zontală sau verticală fiecărui metru i s-a 
găsit o întrebuințare, cabine de control, 
magazie pentru scule, și totul, dar absolut 
totul înglobat într-o estetică industrială 
despre care șeful secției nu se sfiește să 
afirme că a copiat-o de la cele mai mari 
uzine cu același profil din lume și că în 
șase luni organizarea întregului proces de 
producție nu va fi cu nimic mai prejos deck 
corespondentele ei din străinătate. «Cu
loarea, îmi spune inginerul Ion Leancu. 
are importanța ei. Am folosit albul, negrul 
sau mai știu eu ce culoare. De fiecare dată 
se găsea cîte unul care să zgîrie sau să se 
semneze pe pereți. Am descoperit acest 
zmeuriu și uitați-vă: nici măcar o pată».

— Și relațiile dintre oameni?
— Acordul global implică acum deopo

trivă tinerii și vîrstnicii. Interesele personale 
sînt subordonate și se realizează odată cu 
cele generale. Relațiile de muncă astfel 
determinate creează un cadru diferit pen
tru desfășurarea relațiilor interumane. Me
dia salariului a crescut într-un singur an cu 
aproape 300 lei, și în primele cinci luni ale 
acestui an am realizat peste plan o produc- 
ție-marfă de aproximativ 2 000 000 lei.

Nicolae CRISTACHE

„SĂ AVEM 
CURAJ, CHIAR

DACĂ 
PUTEM GREȘI“

Cele mai noi produse ale constructorilor 
brașoveni de mașini despre care-mi pro
pusesem să scriu — autocamionul de 12 tone 
și autobasculanta de 17 tone, recent intratele 
în producția de serie din familia DAC — 
se aflau așadar în fața mea, ieșind maiestu
oase de pe bandă în noua si moderna hală 
de la «montaj general». Iar puțin mai tîrziu, 
la secția de la Dîrste a uzinei, admirăm 
prototipul autobasculantei de 30 tone, pre
gătit pentru o îndelungată cursă de verifi
care. O realizare de ultimă oră, și în istoria 
uzinei o veritabilă revoluție pe plan tehnic. 

într-adevăr, este un mare salt față de primele 
autocamioane S.R. 101, apărute în 1954, 
față de tipurile ulterioare «Carpați» (1962) 
și «Bucegi» (1964) din familia S.R.-urilor, 
diversificată pînă la cifra de 37. Asimilarea, 
începînd din 1971, a puternicelor autoca
mioane ROMAN și, un an mai tîrziu, a auto 
camioanelor și autobasculantelor DAC re
prezintă punerea în valoare a marii capaci
tăți creatoare a acestui colectiv de mii de 
oameni, a cărui medie de vîrstă este de 
circa 32 ani — fapt ce-și are, evident, 
rolul său. Este vorba de încredere în forțele 
proprii, de curaj — sintetizate elocvent în 
cuvintele directorului general Trică, de
venite un bun al uzinei: «Să avem curaj 
în tehnică — chiar dacă putem greși». Curaj 
bazat însă pe acumularea unei serioase ex
periențe, pe introducerea unui climat de 
mare exigență, pe idei și eforturi co
lective, pe ambiție profesională. Exemple 
care să ilustreze toate acestea? Cînd, de 
pildă, la indicația conducerii de partid, s-a 
hotărît trecerea la producția noilor auto
camioane și autobasculante, s-a pus între
barea: cu ce agregate? Secția respectivă, 
creată în 1957-1958 și care în 1961-1962 rea
lizase prima linie automată de prelucrare a 
blocurilor-motor din țară, fusese între timp 
cedată pentru constituirea Fabricii de mașini- 
unelte și agregate București. Și atunci — să se 
recurgă la import? Răspunsul celor de la 
L1AB a fost ferm: o vom reînființa. Auto- 
utilarea și-a dovedit pe deplin temeinicia. 
Doar realizarea matrițelor necesare presării 
pentru cabina noilor autocamioane înseamnă, 
spre exemplu, o economie de peste 200 
milioane lei-valută. Dar astăzi se produc 
aproximativ 100 agregate (cifră prevăzută 
pentru anul în curs) și uzina este pe cale 
de a deveni unul dintre puținii exportatori 
de agregate din lume! Eforturi colective, 
exigență? «Cele trei săptămîni de realizare 
a proiectului liniei — inclusiv a prototipu
lui — autobasculantei de 30 tone constituie 
un veritabil record. El este rezultatul efor
tului colectiv al întregii uzine. Pînă în pre
zent nu s-a mai făcut așa ceva — ne spune 
inginerul Petrescu, șeful secției prototipuri, 
adăugind: Je cele mai multe ori nici n-a 
fost nevoie să se ceară oamenilor să rămînă 
peste program. Au dorit-o ei singuri, pentru 
că, la urma urmei, toți am fost interesați 
să vedem cît mai curînd ce a ieșit din ideile 
noastre». Este în aceasta un rezultat atît 
al exigenței exercitate de sus în jos (și în 
această privință inginerul Roth menționa 
că acei care s-au dovedit exigenți cu colec
tivul — inclusiv, sau în primul rînd, condu
cerea — au depus cel puțin tot atîtea efor
turi cît solicitau de la ceilalți, dacă nu chiar 
mai mult), cît și al fiecărui om din uzină 
față de el însuși. Și încă un exemplu, tot 
atît de revelator. La sfîrșitul anului trecut, 
cînd trebuia să înceapă producția noilor 

tipuri ROMAN și DAC,s-a ridicat problema 
halei de montaj — cea veche nemaifiind 
corespunzătoare. Un schimb de idei, o 
hotărîre, și. după două săptămîni de efor
turi — timp în care a continuat montajul 
produselor curente —,a fost dată în folosință 
noua hală, care a fost dealtfel de trei ori mo
dificată chiar în timpul amenajării, pentru 
găsirea de soluții cit mai optime de desfă
șurare a lucrului. Ce s-ar mai putea spune 
după toate acestea? Aș remarca doar cele 
spuse de directorul întreprinderii Octav 
Căpitanu, la sfîrșitul întrevederii grupului 
nostru cu dînsul: «Poate să existe o înzestrare 
tehnică din cele mai bune. Dar dacă oamenii... 
Or, noi avem oameni buni, legați prin toată 
ființa lor de uzină».

I. CIOARĂ

NU BANII 
CONTEAZĂ, 

CI NUMĂRUL
LOR

Din prezentul grupaj se va afla un lucru 
esențial: la Uzina de autocamioane din 
Brașov oamenii își cîștigă leafa muncind. 
Și în condițiile unei tehnici ce te poate umili 
dacă n-o cunoști, și în trei schimburi, și 
permanent dominați de energia și severi
tatea celebrului tovarăș director general 
Gheorghe Trică. Sper că nimeni nu se va 
supăra dacă, la capătul unei zile de docu
mentare în uzină, îmi sintetizez impresia 
despre dînsul așa: oamenilor nu le e atît 
frică cît... TRICĂ.

După cum spuneam, oamenii își cîștigă 
salariile muncind. Dar cît anume se cîștigă? 
Nu-mi propun să satisfac curiozități ieftine 
sau scumpe, nici să rup inima tîrgului, cum 
se spune, ci să completez o imagine, sper 
reală, a vieții si muncii miilor de salariati 
de la U.A.B.

Pe luna aprilie, de pildă, cîștigul mediu 
la muncitori a fost de 1 756 lei. Nu pare 
puțin, pare bine, în regulă. La nivelul de 
performanță tehnică, corespunzător tuturor 
virtuților muncitorești aici zilnic dovedite, 
uzina are un grad special și în scripte. 
Muncitorii au rețeaua A de salarizare, adi
că mai mare deck B si cele următoare. La 
Brașov s-a înțeles însă politic, repede și 
concret sensul noțiunii de cointeresare ma
terială sau raportul clar dintre muncă și 

pîine. Omul muncește mai mult, să-i dăm 
mai mult. Ce-i al lui, e al lui, cum ar spune 
orice brașovean care se respectă muncind 
la «Autocamioane». S-a propus și s-a obți
nut aprobarea forurilor de resort pentru 
trecerea la acordul global. Adică? Munca 
în acord simplu înseamnă: tu, X, fără să 
depinzi de altul, faci atîta și iei atîta. La 
«global» treaba e colectivă și de aici o serie 
de avantaje și de obligații.

Un colectiv (echipă, sector, secție) își 
propune să facă nu numai planul de 100 000 
lei, să spunem, ci să-l și depășească cu 10 000 
lei. Sînt interesați la ducerea la bun sfîrșit 
a acestei obligații și muncitorii productivi,— 
cum este și normal —,dar și cei auxiliari, 
și personalul T.E.S.A. Se realizează depă
șirea? Fiecare va lua mai mult. Pînă la actualul 
sistem, muncitorii auxiliari, T.E.S.A. nu-și 
puteau depăși leafa de bază chiar de s-ar fi 
dat de ceasul morții.

In ceea ce privește personalul tehnic, 
transcriu părerea inginerului loan Keresztes, 
șeful secției turnătorie de fontă și aluminiu: 
«Pînă acum, pe cel pe care l-am învățat 
(cadru tehnic—n.a.) nu l-am cointeresat, iar 
pe cel pe care l-am cointeresat nu l-am învă
țat».

Adînc, nu?
Același inginer a remarcat că munca în 

acord global în secția sa a contribuit la 
creșterea producției (150-200 tone piese 
turnate pe lună) și la sporirea cîștigurilor 
oamenilor, lată ce mi-au spus cîțiva dintre ei:

Nicolae Roșu, lăcătuș: «E mai multă 
răspundere. Față de 1 400-1 500 lei, cîștig 
acum 1 700-1 800 lei. Păi, de pildă, de 1 
Iunie i-am luat fetiței □ bicicletă și o rochiță 
de mi-o tot arăta prin vitrină».

AnicaTrofin.turnător-formator: «Lu
crez cu soțul meu într-un schimb, și de cînd 
cu acordul global ne vedem mai rar, doar în 
pauză și întîmplător. Muncă mai chibzuită, 
dar și bani mai buni. Am reușit să ne mobi
lăm complet camera cea mare».

Augustin Codrec, maistru la linia de 
chiulasă: «Producția a crescut enorm. A 
intrat un impuls în toți oamenii. Cîștig 
cu 600-700 lei mai mult. Mi-am cumpă 
rat aspirator, mi-am comandat în vederea 
sezonului o pereche de pantaloni și una 
de pantofi. Da, producția mărită aduce auto
mat bucurii în viață».

...Sînt în biroul șefului de secție. Am închis 
agenda și mă pregătesc să spun cîteva vorbe 
de rămas bun. Aproape convenționale, de
sigur. Se deschide ușa și apare maistrul 
Augustin Codrec.

— Tovarășe redactor, uitasem. S-a îmbu
nătățit și calitatea producției. Vă rog să 
scrieți. Salut!

— Salut!
Scriu.

Eugen SECELEANU
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UNIUNEA JUDEȚEANĂ A COOPERATIVELOR MEȘTEȘUGĂREȘTI

DÎMBOVIȚA
PRODUCE

Confecții cu motive populare, ii brodate și țesături cu alesături specifice județului Dîmbovița, într-o gamă variată 
de modele și culori, vă oferă Cooperativa meșteșugărească Arta populară din Tîrgoviște, str. 30 Decembrie nr. 41, 
telefon 113 81.
Cooperativa meșteșugărească Sîrguința din Tîrgoviște, Bd. Libertății nr. 10, telefon 1 31 35,execută prin unitățile 
sale, pentru populație, cu și fără materialul cooperativei, confecții, tricotaje, lenjerie, încălțăminte și marochi- 
nărie pentru bărbați, femei și copii.
Apartamentul dumneavoastră poate fi frumos mobilat, solicitînd la Cooperativa meșteșugărească Progresul din 
Tîrgoviște, str. C.A. Rosetti nr. 13, telefon 1 21 01, să vă execute pe bază de comandă garnituri complete sau piese 
separate de mobilă în formele și dimensiunile dorite.



viata literara

VASILE BARAN-
CARTEA PROVERBELOR

Vasile Băran, care a debutat acum 
vreo zece ani în publicistica vie, este un 
scriitor de remarcabilă îndemînare na
rativă, dotat cu un talent natural, înnăs
cut, refuzînd să-și urmeze «generația» 
în marea ei ambiție (și aptitudine) de 
reînnoire a tehnicilor literare, de sin
cronizare cu mișcarea artistică a moder
nității. Și cu toate acestea, stilul său, 
plin de fluență și adesea de farmec, de 
un farmec spontan, nu ne dă impresia, 
altfel binecunoscută, de învechit, sfătos 
și demodat. Scriitorul, care nu benefi
ciază din păcate de o conștiință artistică 
și intelectuală la nivelul înzestrării sale 
native, a produs pînă în prezent lucruri 
de o valoare inegală, niciodată însă 
plicticoase și inutile, izbutind mereu 
să intereseze prin ceva, printr-o notă 
proprie de înțelepciune și «copilărire», 
gravitate și umor, ceva, în sfîrșit, care 
există, care îi aparține lui, de cum ia 
condeiul în mînă și i se abandonează. 
Bucățile sale nu se semnalează prin 
construcție desăvîrșită, nu o dată se al
terează sau o iau razna de pe la jumă
tatea drumului și, mai fără excepție, 
aproape de final, dar tot fără excepție, 
sînt surprinzător de bine pornite, cu 
elan, cu inspirație și cu o «idee» subtilă,

DESPRE O ORGANIZARE 
„POLIFONICĂ66 A REVISTELOR

După cum se știe că recepția unei opere 
se face la nivelul operei și nu la cel al publi
cului, la fel se știe și că există o stratificare 
a cititorilor în funcție de mai multe coordo
nate sociale. Publicul cunoaște mult mai 
multe împărțiri și subîmpărțiri decît socie
tatea; fiindcă noțiunea de public cititor 
(în cazul de față) este, în ciuda aparenței, 
o noțiune în primul rînd individuală, aparți- 
nînd mai degrabă operei decît altor factori. 
Cu toții facem parte din public. Și ne aflăm 
pe rînd cu toții în fața unui singur creator 
sau, cîteodată, în fața unui grup unitar, 
«polifonic», «simfonic», să zicem. Este cazul 
spectacolelor propriu-zise sau cel al revis
telor literare apărute ca urmare a grupării 
unor scriitori și critici în funcție de anumite 
preferințe.

După cum se știe, viața literară dintr-un 
anumit moment este doar laboratorul isto
riei. Produsul care dă sens acestui laborator, 
semnul acestei istorii, e numai valoarea 
care rămîne. Deci peisajul pe care ni-l oferă 
revistele,ori peisajul literar al unui moment, 
nu reprezintă decît plasma unde se află 
deja sau care va dărui culturii marea operă.

Un principiu elementar de economie, în

Balistică.
Petre BOTEZATU

recenzii

plină de interes Ele au un miez rezistent; 
chiar dacă nu valorificat pînă la capăt, 
pînă la excelență. Este de observat că 
talentul, care e viguros și elementar, 
cum se zice, dintr-o bucată, se aso
ciază în răstimpuri cu un soi de rafina
ment ciudat, de ajuns de inexplicabil, 
dar de necontestat.

Despre ultima apariție (Editura «Alba
tros», 1973) n-am putea spune că rea
lizează «rotunjimea» rîvnită (temă asupra 
căreia înzestratul autor trebuie încă să 
mediteze, fiindcă odată și odată va fi 
necesar, absolut necesar, să ajungă la 
ea!),dar ca și cele precedente se impune 
printr-o anume savoare, de factură strict 
personală. Se numește Cartea proverbe
lor și are în comun cu proverbele din 
care se inspiră o «esență» de deșteptă- 
ciune firească și echilibru moral, încli
nația de a vedea și «cealaltă față» a lu
crurilor. Și, mai ales, apelul constant, 
adresat printre rînduri sau formulat 
cu încredere și limpezime, la «viață», 
la viața care își are legile ei, poruncile 
ei, sancțiunile ei, infailibile, de care toți 
trebuie să asculte. In capul fiecărei 
schițe, Vasile Băran așază o zicere con
sacrată, un dicton popular care-i rezumă 
intenția, de tipul: «Norocul și-l face

opinii

această situație, ne determină să gîndim 
asupra modalității optime de oglindire și 
stimulare a procesului de creație literară.

în ceea ce privește politica editurilor, 
lucrurile sînt oarecum stabilite. Dat fiind 
caracterul de operă finită al cărților, această 
politică este în mare măsură determinată 
de ofertă, editura neavînd o posibilitate 
prea mare de comandă, neputînd să ceară o 
anume carte decît în anume împrejurări. 
Revista literară în schimb, indiferent de 
periodicitatea ei de apariție, are o mai mare 
mobilitate tematică decît editura. Și nu 
numai atît. Revista se poate constitui chiar 
în dirijor de spirite — în măsura în care re
dactorii știu că aceasta e menirea lor.

Priveliștea pe care ne-o oferă azi revistele 
noastre suferă de o anume monotonalitate. 
De ce?... Din motive mai mult sau mai puțin 
explicite, revistele nu-și formează un spirit 
propriu. Realitatea noastră, unica, cere cam 
același efort, unic și mare, din partea tuturor 
creatorilor. Deci perenitatea unei reviste 
se asigură prin menținerea colaboratorilor 
apropiați în actualitate. Lucru perfect reali
zabil. Există însă prejudecata (contrazisă 
în realitate de revistele de dinainte de 

omul», «Pentru un nebun, mulți pătimesc», 
«Ochiul săgetează mai repede decît să
geata», «Arunci virtutea și ți-aduci tea
ma»; tot lucruri de bun-simț și de ne
clintit în aparenta lor modestie. Uneori 
prea ilustrative, prea didacticiste și pre
vizibile, ca în bucata intitulată în stilul 
cărților de citire: Biruința șoferului, alte
ori vii, inspirate, seducătoare (Soldatul 
și generalul. Barba lui Gad), textele lui 
Vasile Băran grupate în ultimul său vo
lum prezintă (aproape indiferent de 
calibrul lor), avantajul oricărei lecturi 
plăcute, confortabile, cu dese surprize 
pentru ochiul obosit de atîtea preten
țioase și orgolioase zădărnicii.

Un mic roman de vreo optzeci de 
pagini: Clopotul de sticlă, constituind 
partea finală a volumului, cu dezvoltări 
interesante în genul ficțiunilor «știin
țifice», pornește ca de obicei foarte 
bine, dar se dilată în complicații ne
fericite, vădit fabricate, pe tema, ge
neroasă desigur, că oamenii trebuie să 
rămînă oameni și nu să se prefacă într-o 
masă de roboți... Scriitorul e încă ne
sigur pe «gustul» său, nu știe să distingă 
unde sfîrșește fantezia sa naturală, bo
gată, proaspătă și unde începe invenția 
forțată, stridentă, de situații artificiale. 
Vocația literară autentică își caută încă, 
la Vasile Băran, punctul de echilibru.

Lucian RAICU

război) precum că un grup de oameni nu 
pot ține pasul cu evenimentele. Asta ar 
însemna că nici un om nu poate fi contem
poran... Fals, desigur, acest preconcept. 
Dimpotrivă, am putea spune că vina pentru 
aspectul tern al multor reviste din zilele 
noastre o poartă lipsa de organizare «poli
fonică», după cum spuneam. Dacă vom 
urmări număr de număr revistele, vom vedea 
că există o unitate în varietate doar cînd 
e vorba de numerele tematice. în rest, rare
ori se pot vedea numere susceptibile de a 
deveni referințe. (Poate că acesta e un ideal, 
dar de ce să nu tindem într-acolo?)

De ce n-ar fi posibilă o stimulare a con
ducerii revistelor literare către formarea 
unor grupări literare distincte?. Este în
trebarea pe care și-o pune și George Maco- 
vescu într-un număr de anul trecut al 
Convorbirilor literare, Petru Popescu, de 
curînd, în Contemporanul, Al. Călinescu în 
AlmanahuJ literar 1973... De ce n-ar fi 
posibilă o astfel de organizare a panoramei 
«efemere» pe care o reprezintă revistele 
literare?

Categorii distincte de creatori, grupați 
în jurul unor reviste, cititorii lor «profesio
nalizați» din rîndul cărora se vor ridica 
literații de mîinel... Există oare o modali
tate practică de stimulare a creșterii literare 
mai actuală decît aceasta? Care...?

Alexandru PAPILIAN

vorbiți și scrieți 
românește

DE CE ÎNVĂȚĂM 
GRAMATICA (11)

Dacă admitem ideea că nu învățăm gra
matică pentru a ajunge să vorbim și să 
scriem corect și frumos, atunci se pune, în 
mod firesc, întrebarea dacă predarea gra
maticii în învățămîntul mediu se justifică 
în vreun fel. Răspunsul este, evident, afir
mativ. Justificarea acestui răspuns afirma
tiv voi încerca să o dau în rîndurile care 
u rmează.

Gramatica limbii materne trebuie, cred, 
învățată pentru simplul motiv că limba ma
ternă trebuie cunoscută în mod științific 
de către orice absolvent al unei școli medii 
tot așa cum trebuie cunoscută în mod 
științific geografia țării natale. După cum 
nu putem admite ca un absolvent de școală 
medie să-și cunoască geografia țării numai 
din călătoriile pe care le-a făcut (oricît de 
multe ar fi ele), din informațiile pe care 
le deține din ziare sau din auzite despre 
felul în care sînt distribuite teritorial bogă
țiile naturale ale țării sau despre repartiția 
teritorială a centrelor economice, tot așa 
nu putem admite ca un absolvent de școală 
medie să-și cunoască limba maternă numai 
în măsura în care știe să o folosească (fie 
chiar și foarte corect). Cunoașterea științi
fică a limbii materne trebuie înțeleasă ca 
o componentă a culturii generale pe care un 
absolvent de școală medie trebuie să o 
aibă în momentul în care părăsește școala. 
După cum nu putem admite ideea că un 
absolvent de școală medie ar putea să nu 
știe că lașul este în Moldova, că orașul 
Constanța este un port la Marea Neagră, 
că Ștefan cel Mare a fost domnul Moldovei 
sau că Alexandru loan Cuza a realizat 
Unirea, trebuie, cred, să ne învățăm să nu 
admitem nici ideea că un absolvent de 
școală medie ar putea să nu știe care este 
originea limbii române, care este raportul 
ei cu limba latină, cu limba populațiilor 
autohtone (deci a populațiilor care ocupau 
teritoriul Daciei înainte de venirea roma
nilor), care sînt dialectele limbii române, 
prin ce se caracterizează ele, care este ra
portul dintre aceste dialecte și limba lite
rară (pe care o învață în școală), care este 
raportul dintre limba literară și limba pe 
care o vorbește în familie etc., etc. Spun 
că trebuie să învățăm să vedem lucrurile 
așa deoarece, în momentul de față, sîntem 
obișnuiți să considerăm ca semn de incul
tură faptul că cineva nu știe ce este și unde 
este orașul Constanța, sau care este impor
tanța domniei lui Al. I. Cuza, sau, în sfîrșit, 
nu știe să deosebească într-o propoziție 
subiectul de predicat, dar nu sîntem obiș
nuiți să considerăm ca semn de incultură 
faptul că cineva, auzind, să spunem, forma 
ghine (pentru bine) se mărginește să se 
mire sau să rîdă, fără să știe că această 
pronunție este caracteristică pentru o în
treagă arie dialectală a limbii române.

Admițînd că scopul predării gramaticii 
este cunoașterea științifică a limbii materne, 
e necesar să ne întrebăm mai departe care 
sînt cunoștințele de limbă română absolut 
obligatorii în bagajul de cunoștințe ale 
oricărui om instruit. Prima întrebare care 
se pune, în această ordine de idei, este 
dacă deprinderea de a face o analiză grama
ticală corectă poate rămîne în continuare 
singurul lucru pe care un elev l-a învățat 
în școală și-l știe din școală despre limba 
sa maternă. Evident că nu. Nu putem, 
cred, accepta în continuare ca un elev să 
știe să facă perfect analiza gramaticală a 
unei fraze oricît de complicate, dar să nu 
aibă absolut nici o idee de fonetică, de dia
lectologie sau de istorie a limbii. Prin ce se 
justifică științific situația privilegiată a gra
maticii, în detrimentul celorlalte aspecte 
ale aceleiași limbi? Este deci normal ca în 
școală să se predea lingvistică română și nu, 
pur și simplu, gramatică română. E normal 
deci să se predea nu gramatică, ci și gra
matică.

Emanuel V ASI LIU

(Va urma)
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scriitori de azi

EUGEN BARBU
CUCUL DIN

CORNUL VIILOR

Născut la 20 februarie 1924, în București. 
Tatăl, muncitor C.F.R., mama casnică. Stu
diile secundare la liceele «Aurel Vlaicu», 
«Chewitz-Thyrin», «Marele Voievod». Ba
calaureatul 1943. In același an, la 1 septem
brie îl aflăm elev la Școala de ofițeri de jan
darmi. «La SOJ, spune scriitorul în Jurnal, 
sîntem interogați dacă vrem să mai rămî- 
nem în armată sau nu. îmi scriu fericit de
misia» (1945). A urmat cursurile Facultății 
de drept și ale Facultății de litere și filozo
fie. A fost corector și revizor la tipografia 
«13 Decembrie» și Combinatul poligrafic 
«Casa Scînteii». Fost, de asemenea, jucător 
de fotbal. A funcționat ca șef de secție Ja 
proză în redacția Gazetei literare. în 
anul 1962 are funcția de redactor șef la 
revista Luceafărul, post din care demi
sionează în anul 1968. Din anul 1971 e 
redactor șef la revista Săptămîna. Nu 
se grăbește cu publicarea, dar scrie de 
timpuriu. La vîrsta de 13 ani îi înmînează 
lui Petre Belu un roman. După un an, 
adică la 14 ani, prezintă o altă carte aceluiași 
scriitor, al cărui roman «Apărarea are cu- 
vîntul», lansat entuziast de generosul Pa- 
nait Istrati, cunoaște în epoca interbelică 
o mare popularitate în anumite cercuri de 
cititori. Popularul prozator îl îndeamnă pe 
precocele romancier la lectură, drept care 
îi și dă vreo 20 de cărți, din care nu lipsesc 
cele ale lui Panait Istrati. în 1946 frecven
tează cercul Sburătorul, unde citește din 
lucrările sale. înregistrează aici primele re
ferințe asupra scrisului său de la Felix 
Aderca și Mircea Damian. Debutează în 
1947 cu tablete la ziarul Fapta. Cu bele
tristică (nuvela Munca de jos), la revista 
Viața românească, în 1955. Debut edi
torial cu volumul Gloaba în anul 1955. E 
susținut în fazele de început ale evoluției 
sale scriitoricești de Nina Cassian, Marin 
Preda, Ovid S. Crohmălniceanu. Nu deține 
nici un premiu literar. Întîmplător, scrii
torul ne-a mărturisit că e hotărît să-si 
păstreze acest «titlu de onoare». Neobosit 
animator al vieții literare, contribuie de
cisiv la lansarea a numeroși tineri scriitori, 
dintre care nu puțini se impun ulterior cu 
autoritatea unui talent incontestabil. Pam
fletar redutabil, pătimaș nu o dată, cînd 
lovește nedreot.

Opere: Gloaba (1955); Balonul e ro
tund (1956); Unsprezece (1956); Tri
pleta de aur (1956); Groapa (1957); 
Pe-un picior de plai (1957); Oaie și ai 
săi (1958); Șoseaua Nordului (1959); 
Patru condamnați la moarte (1959); 
Cît în șapte zile (1960); Prînzul de 
duminică (1962); Facerea lumii (1964); 
Jurnal (1966); Măștile lui Goethe (1967);

Vînzarea de frate (1968); jurnalul ame
rican (1968) Teatru (1968): Foamea de 
spațiu (1969); Princepele (1969); Marti
riul sfîntului Sebastian (1969); Osînda 
soarelui (versuri 1969); Jurnal în China 
(1970); Caietele Princepelui (1972). Nu
meroase scenarii de film pentru micul și 
marele ecran. A tradus din Thomas Mann, 
Faulkner, Simonov, H. Cobb.

Eugen Barbu e unul dintre scriitorii ro
mâni înzestrați cu multiple disponibilități 
în practica scrisului. Autorul, de un impre
sionant proteism, tinde a se manifesta ex
haustiv în toate compartimentele activi
tății scriitoricești. Nu e vorba aici de o 
superfluă versatilitate, ci totul e pornit din 
nevoia imperioasă de a se comunica. Pa- 
sionalitatea scrisului său indică o individua
litate în permanentă ebuliție, în continuă 
și autentică trăire a datelor realității exte
rioare și biografice. Evenimentul, de orice 
natură, e trăit cu aceeași intensitate. Ce 
altceva semnifică acele originale, ca struc
tură, Caiete ale Princepelui, proiectate să 
apară în șase volume, decit faptul că autorul 
lor e solicitat, fără diferențieri afective, de 
un moment «rupt» din viață sau de altul 
livresc? Febrilitatea cu care sînt recepțio
nate aceste momente colorează sau mai 
bine zis, intră în substanța literaturii lui 
Eugen Barbu. Deoarece oricare ar fi genul 
în care scriitorul se produce, în esență el e 
confirmarea unei atitudini lirice, de o in
delebilă și superioară subiectivitate. De 
aici și structura polemică a multora dintre 
scrierile sale. Din «foamea», de comunicare 
se iscă marea disponibilitate a scriitorului. 
Nu știm, de pildă, dacă autorul Groapei 
ține cu tot dinadinsul să treacă drept un 
critic sau istoric literar. Dar iată că el scrie 
de ani de zile acele «Spirale» în care con
semnează cu o promptitudine, ce poate fi 
invidiată de orice critic profesionist, apa
rițiile atîtor cărți de poezie. De asemenea, 
tot el mai elaborează și o istorie a literaturii 
române, din care are terminate 3 000 de 
pagini, din cele 6 000 proiectate. Nu știm, 
cum spuneam, dacă Eugen Barbu țintește 
ambiții de istoric și critic literar. Fapt este 
că el a găsit răgaz și disponibilități și 
pentru astfel de îndeletniciri. Portretul 
spiritual al lui_ Eugen Barbu e de o mare 
complexitate. în aceste prea sumare rîn- 
duri nu putem face altceva decît a-i enumera 
trăsăturile: prozator, poet, dramaturg, me
morialist, scenarist de film, reporter, zia
rist. Dc remarcat că în activitatea sa publi
cistică, uneltele scriitorului nu-si îngăduie 
imixtiunea. Alert, direct, Eugen Barbu prac
tică ziaristica, oăstrîndu-i toate preroga
tivele specifice. Dar diversitatea nu o atlăm 
numai în genurile frecventate, cichiar în însuți 
interiorul operei sate. Mediile și figurile 
invocate și evocate prezintă, la rîndul lor, 
o mare varietate. Periferia bucureșteană a 
unui timp revolut, mediul muncitoresc, cu 
precădere ceferiștii și tipografii, în trans
formare revoluționară, păturile mici bur
gheze, lumea haiducească și straturile so
ciale suprapuse ale unor vremi de mult 
apuse, sînt doar cîteva date amintite, dar 
semnificative pentru dinamismul viziunii 
scriitorului nostru. Să mai adăugăm în 
finalul acestor fugare rînduri deosebita 
capacitate expresivă a stilului său. «Fastul 
stilistic», pentru a folosi o expresie a lui 
Tudor Vianu, își răspîndește strălucirea pe 
atîtea din paginife scrisului acestui virtuos 
mînuitor al cuvîntului, în regală descen
dență din Odobescu, Arghezi, Mateiu Ca- 
ragiale... De la Eugen Barbu, care și-a 
înscris, pînă acum, numele în istoria noas
tră literară ca autor al unor capodopere 
(Groapa, Princepele și unele nuvele), a- 
flat în plină vigoare creatoare, așteptăm, 
date fiind valoroasele sale antecedente li
terare, și alte opere de vîrf, nu numai ale 
propriei cariere scriitoricești, dar și ale 
literaturii române.

Traian STOICA

«Oriunde mergem sîntem acasă — zicea 
cîndva un poet al dezrădăcinării — pentru 
că, pînă la urmă, toate drumurile se ter
mină în noi». Și-ntr-adevăr, oriunde am 
fi, purtăm cu noi pe acest tulburător «acasă» 
și oricît de singuri ne-am afla pe lume, sau 
în mijlocul trepidant al lumii, avem avanta
jul acestui miraculos «acasă» care face din 
noi, în astfel de cazuri, niște Robinsoni 
cu casa în suflet. Fără el am fi un pămînt 
deșert sau un cimitir de amintiri peste 
care cresc bălăriile uitării. Cîtă viață se 
strînge în modestul și aparent neutrul 
«acasă» care acoperă sub trei silabe un 
întreg univers sufletesc, cu oameni și locuri 
dragi, cu tradiții și obiceiuri străvechi, cu 
visuri împlinite sau nu, dar cu idealuri și 
năzuințe statornice care ne leagă de un 
anume timp istoric și de un anume spațiu 
geografic, dîndu-ne o identitate precisă și 
«sigurînd un sens existenței noastre. Acasă 
înseamnă mamă și tată, frați și surori, lea
gănul copilăriei, grădina cu florile ei intra- 
te-n doine și-n covoarele țesute cu modestia 
geniului și hărnicia albinei; acasă înseamnă 
satul cu școala unde am învățat primele 
buchii, cu cimitirul din deal unde ne dorm 
strămoșii. Acasă înseamnă poate primul 
sărut, prima dragoste, prima căință. Acasă 
e locul unde sub vraja basmelor am con
struit și am dărîmat imperii, fără ca să se 
clatine nici măcar frunza din frăgari.

Cu cît ne găsim mai departe, Cu atît sfera 
acestui acasă crește mai mult, cuprinzînd 
în ea satul, județul, regiunea istorică, țara. 
De la școala din sat cînd pleci acasă înseamnă 
că te duci la locuința părinților tăi. De la 
oraș cînd mergi acasă înseamnă și casa 
părintească, dar și satul; de la București 
cînd un transilvănean merge acasă zice 
mă duc acasă în Ardeal, iar din străinătate 
te întorci acasă, în România, lată cum caso 
ta devine țara ta, și iată cum, odată cu acest 
proces psihologic, cresc răspunderile și 
îndatoririle noastre față de acest acasă în 
care intră tot universul nostru existențial. 
Procesul se produce uneori și invers, în 
sensul că o parte reprezintă totul, că un 
lucru aparent insignifiant în anume con
diții semnifică nespus de mult în altele. 
M-am convins de aceasta odată cînd mă 
găseam acasă în satul natal, pe acele plaiuri 
transilvane unde și-au plimbat pașii ne
liniștiți Decebai și Gelu, loan Coruin, Horia. 
Cloșca și Crișan, Ion Budai-Deleanu, Avram 
lancu și sutele de mii de țărani care, în pragul 
primului război mondial nemaiputînd su
porta exploatarea, sărăcia lucie, asuprirea 
socială și națională, au luat vapoarele spre 
America în căutarea norocului, care fugea 
de ei ca dracu’ de tămîie. S-au dus cu zecile, 
cu sutele, cu miile. Harnici cum erau, s-au 
așezat pe muncă, tîrînd după ei dorul de- 
acasă ca pe o jale grea, chinuitoare. S-a dus 
cu ei și Niculae al lui Covăsît, din sat de la 
noi, de la Vaidei. Era un om ca bradu-n 
munte. Harnic și isteț, cumpătat și serios, 
și-a aranjat o situație frumoasă într-o vreme 
cmd America avea nevoie de multă mînă de 
lucru. Avea bani, avea tot ce-i trebuia. Situa
ția lui era incomparabilă cu a românilor din 
Transilvania, «roabă la austro-ungari». Și 
totuși, într-o bună zi, s-a întors acasă. A 
prins din nou coarnele plugului, ieșea cu 
vitele la pășunea din Cornul Viilor, din 
marginea pădurii multiseculare. Acum e 
bătrîn-bătrîn, are pensie de la gospodăria 
colectivă și, la umbra unui frăgar, stă de 
vorbă în uliță cu copiii, care au mai multă 
vreme pentru a-i asculta poveștile. Așa l-am 
găsit și eu cînd m-am dus acasă.

— Bună-ziua, bade Niculae.
— Bună să-ți fie inima, da'nu te cunosc. 

Al cui iești?

— Al lui Onuțu Dodului.
— Să te ție Dumnezeu. Ai mai venit pe 

acasă?
— Am mai venit oleacă. M-a prins dorul 

de ăi de-acasă.
— Ah ce vorbă spuseși. Eu știu ce-i dorul, 

dragu’nenii, că l-am trăit ca nimeni altu’.
Am plecat din sat, fiind un copilandru. 

M-am dus de urîtu’ jendarilor cu pene de 
cocoș la pălărie și de sărăcia care se abătuse 
asupra noastră. Mi-am luat lumea în cap și 
m-am dus în lume. N-am plecat ușor. Cînd 
m-am urnit spre oraș mi s-a părut că mă 
smulg din pămînt, ca un arbore cu rădăcini 
cu tot. Dar am plecat. Plîngeau muierile și 
fetele prin sat ca după mort. Și m-am dus. 
Era într-o zi pe la vecernie. Peste sat se 
lăsase o liniște mare, ca de mormînt. și nu 
s-auzea decît cum cînta cucu în Cornul 
Viilor. M-am dus îngînînd în mine cîntecul:

Cucuie ce pene porți 
De pe tini te iubesc toți 
Și eu port pene ca tine 
Și nu mă iubește nirne.

Am ajuns, ca vai de mine, la Detroit. 
Nu știam limba... Nu cunoșteam oamenii... 
Nu le-nțelegeam obiceiurile... Dar am mun
cit cinstit și mi-am făcut rost de bani. După 
o vreme îmi mergea chiar bine. Părea că mă 
pricopsesc. Eram ficior zdravăn, om de 
omenie, și am avut și-un noroc, de care nu 
mai vorbesc acum, la bătrînețe.

— Și de ce te-ai întors, nene Niculae? 
Ti-a fost dor de țară, de sat, de-acasă? 
De fetele și de feciorii din sat?

— Nu știu ce să-ți răspund. Poate că și 
de ei, dar nu-mi dădeam seama. Eram voinic 
și sănătos ca un munte, dar boleam ca-n 
pragul morții. îmi simțeam sufletul beteag. 
Vezi, dumneata, de altceva mi-a fost dor, 
de cucu’ din Cornul Viilor. Mergeam pe 
străzile Detroitului. Era o larmă nemaipo
menită. Curgea lumea pe ele cum curge 
Murășul, fără întrerupere. Claxonau ma
șinile... Urlau fabricile. Strigau oamenii în 
tot felul de limbi și eu ascultam cum cînta 
cucu’ în Cornul Viilor, la noi acasă, lîngă 
marginea pădurii... Cucu’ din Cornul Viilor 
m-o adus pe mine acasă. Poate și ce zici 
dumneata, dar toate astea m-or chemat prin 
el. Am venit acasă și iar n-o fost bine. Și 
m-am dus a doua oară. Și-am stat ce-am 
stat și iar m-o adus cucu’din Cornul Viilor. 
Și bun venit am fost. Au trecut peste mine 
multe, și bune și rele, c-așa-i viața. Acum, 
mulțam lui Dumnezău, am bătrînețele asi
gurate de la gospodărie, de la copiii mei. 
Am tot ce-mi trebă. Dar, vezi dumneata, 
ceasul e îndeseară și ziua se înclină... lumea-i 
trecătoare și cu ea trecem și noi.
— Și ți-e frică, nene Niculae?
— Aici, acasă, nu. Sînt liniștit că m-or 

așeza sub iarbă lîngă ai mei și nu-s singur. 
Și poate s-aude și pe-acolo, sub pămînt. 
sub iarbă verde, cîteodată,primăvara, cucu’ 
din Cornul Viilor.

Mă uit pe uliță-n jos și-o văd pe mama în 
poarta casei. Mă aștepta, ca-ntotdeauna, cu 
lacrimi în ochi.

— Rămîi cu bine, nene Niculae.
— Du-te sănătos, dragul meu...
li strînsei mîna noduroasă și dădui să plec.
— Ssst... L-auzi?
începuse să cînte cucu' în Cornul Viilor... 

Pornii încet spre casă, cu pași legănați pe 
cîntecul lui ca un vals discret, pe care trecea 
spre veșnicii însuși Timpul. Timpul meu, 
al tău, al lui, al nostru, al tuturor celor care 
au ascultat cîndva cîntînd cucul din Cornul 
Viilor, simbol al unui colț de suflet și de țară 
românească.

Ion Dodu BĂLAN
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îmi povestea nu demult un hingher, pe 
care l-am cunoscut «la o bere», că acolo 
la El, la ecarisaj, vine zilnic o bătrînă și 
aduce de mîncare clinilor — în majorita
te — «condamnați la moarte». De unde 
adună atîtea oase și resturi de alimente, 
cine știe? Dar bătrina, tenace, ține să ușu
reze aceste «ultime clipe» ale clinilor fără 
stăpin, vagabonzi de profesie, trecuți prin 
ciur și prin dîrmon... Ridicol? Poate — 
pentru o anumită optică (sau, mai exact, 
mentalitate).

Povestirea hingherului mi-a adus aminte 
de regretatul Eugen Schileru care-mi spu
nea și el cindva o «story», aflată tot așa. 
Intr-un loc de pierzanie care se cheamă 
«bufet». Acolo întilnise un parlagiu, bău- 
seră cot la cot și omul îi trădase un secret 
profesional:

— Brrr! parlagiu, așa zic cetățenii, dar 
habar n-au că zace și-n noi un centimetru 
de suflet Știți dumneavoastră ce înseamnă 
«bun de vacă»? (Firește, celălalt nu știa) 
Ei bine, dacă o vacă, în clipa in care tu vrei 
s-o căsăpești, îngenunchează în fața ta, 
a călăului ei,— și am văzut-o cu ochii mei —, 
gata, s-a zis, nu mai ai voie, nu mai ai drep
tul s-o sacrifici fiindcă are ceea ce se chea
mă «bun de vacă».

Reluînd (și In scris) «story»-ul, Eugen 
Schileru n-o făcea scop, și in nici un 
caz persifltnd «credința» parlagiului, dim
potrivă, voia să sublinieze faptul că ase
menea credință in comunicarea cu regnu
rile, cu întreaga natură (in care sintem 
incluși firesc), n-are de ce ne speria și, 
oricum, n-are de ce să mobilizeze împo
trivirea cuiva.

— Păi bine, dom’le, de asta ne arde nouă 
acum, cind avem atîtea «probleme»? Să 
pierdem timpul...

Recunosc cu mina pe inimă că globul — 
corabia de lut care ne poartă pe toți — are 
intr-adevăr «probleme» grave, urgente de 
rezolvat (nu recunosc insă c-ar exista vreo 
antinomie intre cei doi termeni ai chesti
unii puse In discuție), lată o singură știre 
cutremurătoare decupată recent din ziar. 
«Un comunicat al UNICEF anunță distri
buirea de doze concentrate de vitamine 
la 15 milioane de copii din Bangladesh. 
Este prevăzut — se precizează in docu
ment — ca această campanie să se prelun
gească pe viitorii trei ani, de fiecare dată 
pentru o perioadă de un semestru, ținind 
seama de faptul că numai anul trecut, din 
cauza lipsei de vitamine, 150 000 (o sută 
cincizeci de mii!) de copii din această țară 
și-au pierdut vederea». Dar tot cu mina pe 
inimă pot jura că orice copil ar protesta 
dacă — absolut paradoxal — tocmai în 

* numele copilăriei s-ar practica indiferența 
și chiar cinismul față de «neajutorații» 
regnului animal. Mai aproape — prin vir- 
stă — de natură, copiii simt (dacă nu în
țeleg) că a fi superior = a fi superior (a te 
purta corespunzător «rangului» dobîndit 
prin evoluție: cu generozitate, cu bună
voință și lărgime de spirit).

în schimb, personajul prea copleșit de 
«probleme», permanent în «criză de timp», 
n-o fi tresărit niciodată în prezența devo
tamentului unui cal sau al unui cline; 
tehnocratizat pînă-n ultima fibră, dumnea
lui crede că ceilalți au «suflet de operetă» 
(așa mi-a declarat fără rușine). Mă întreb: 
printre factorii psihici poluanți, acum în 
plină campanie antipoluare, n-ar fi obli
gatoriu necesar să trecem și insensibilita
tea, dezumanizarea?

Mihai STOIAN

Istoria umanității a început cu homo sapiens și riscă să se 
termine cu homo ocupatus. N-am certitudinea că termenul 
latin ocupatus figurează, realmente, în dicționarele de speciali
tate, dar dacă lipsește, descifrez în omisiune o neiertată eroare. 
In acest caz, expresia trebuie inventată urgent. Fiindcă există 
obiectul care o reclamă: omul ocupat, marea, imensa, fantastica 
achiziție a lumii contemporane. Formularea ocupat se cere 
însă completată. Ocupat, de acord, dar cu ce? Or, aici intervine 
noutatea situației: omul ocupat e ocupat, fără ca cineva să poată 
spune, cu precizie, cu ce e ocupat. Și e atît de tare ocupat, că 
nici n-are nici o importanță cu ce e ocupat, de vreme ce e 
ocupat.

De pildă. II cauți la telefon: e în ședință. «Pînă la ce oră?», 
întreabă răbdarea ta, de atîtea ori pusă la încercare. «Pînă 
la unsprezece». Revii la ora unsprezece, omul ocupat nu poate să 
ridice receptorul, fiind prins într-o altă convorbire, pe un alt 
fir, infinit mai prestigios decît nimicnicia ta insistentă. «Cînd să 
încerc iar?» «Peste un sfert de oră». Telefonezi peste cinci
sprezece minute, omul ocupat nu mai e în birou. A fost chemat. 
«Unde?» «în altă parte». «Cînd să telefonez din nou?» «în 
jurul orei trei». «E o chestiune urgentă». «Știu, tovarășe, dar 
ce pot să fac? Reveniți la trei». Chemi la trei, și ți se pare că 
norocul îți surîde. «Stați o secundă, tovarășe, să ia tovarășul 
legătura». Aștepți o secundă, un minut, aștepți un sfert de oră: 
«Cine e la telefon? A, dumneavoastră? Nu, tovarășul n-a putut 
să vorbească, a fost chemat urgent și a coborît». Ești ispitit să 
întrebi: ar fi fost chiar atît de greu să ridice o secundă recepto
rul, înainte de a părăsi biroul, dar îți dai seama că n-are cine 
să-ți răspundă, și atunci, sleit, topit, în anticamera infarctului 
te mulțumești să repeți mecanic: «E o chestiune urgentă, cînd 
să încerc din nou, tovarășă?» «Știu și eu? Nu, după masă în 
nici un caz.Nici mîine... Poate săptămîna viitoare».

Și cu o nuanță de compătimire sfîșietoare, tovarășa secretară 
adaugă: «Ce să facem? E atît de ocupat»...

Cine n-a trăit în viața lui scena de mai sus, să fie scutit de 
impozite.

Aurel BARANGA

cronica satirică

O CIORBĂ 
SENZAȚIONALĂ

Cineva îmi mărturisea că într-o dimineață formidabilă, însoțit 
de niște prieteni «de milioane», azvîrliți într-o mașină colo
sală, au fost la un restaurant nemaipomenit unde au mîncat o 
ciorbă de pește senzațională, au băut un vin inimaginabil,și 
după ce au fost serviți dumnezeiește s-au retras fiecare în patu
rile lor incredibile, unde au dormit splendid pînă la șase dimi
neața, cînd tocmai apăruse un soare «de zile mari» și urmau să 
guste un program «absolut magnific». Glumele au.fost extra
ordinare, ambianța nemaipomenită, salatele incomparabile, 
serviciul magnific, bacșișurile imperiale, cîntăreața divină, 
șeful de sală «absolut unic».

Sînt mulți oameni pentru care, asemenea prietenului meu, 
lumea nu există decît în adjective... Numai prin superlative se 
pot apropia cît de cît de realitate... Tot ce li se întîmplă lor e la 
nivelul cel mai înalt — înctfpînd cu ciorba de pește și terminînd 
cu enigmele femeii. Am luat un mic dejun «mortal». Am cu
noscut o femeie «senzațională». Am citit o carte «formida
bilă». Tocmai acum am ieșit de la un film «monumental».

Ce se întîmplă cu acești oameni? Să fie ei atît de norocoși 
în comparație cu noi? Să nimerească ei numai în ciorbe de geniu 
și în brațe formidabile? Să cunoască ei numai oameni extraor
dinari și să doarmă ei numai în. pijamale ieșite din comun și să li se 
aducă în paturi dumnezeiești numai mîncări-dejunuri incredi
bile?... Nu cred...

Trîndăvia lor, adîncă și modestă, ia forma aceasta bizară a 
unei lumi de paradis... Incapacitatea de a discerne îi ajută să 
vadă totul formidabil, nici să-i pici cu ceară ei nu văd deosebirea 
dintre Shakespeare și un biet și înverșunat textier... La fiecare 
tîmpenie ochii le lucesc de patima grea a unui alchimist. Nimic 
mediocru nu disting în depărtare... O escadrilă întreagă de 
adevăruri colosale, și de femei formidabile, și de mîncăruri 
«mortale» se îndreaptă veșnic spre ei. Cu deosebire, ei ating 
sublimul jn gastronomie, viața lor e o bucătărie unde mereu 
dă în clocot cîte ceva, ba o fripturică divină, ba o supă incompa
rabilă, ba un punct de vedere mai bine rumenit... Și cînd te 
gîndești că această lume feerică și mincinoasă nu se naște 

decît dintr-o trîndăvie cu adevărat cosmică.

«Am văzut cîndva un film, ne povestește 
cititorul ION PASCARU din București, 
în care niște bandiți acopereau corpul unei 
fete cu o vopsea aurită, strălucitoare; pie
lea nemaiputînd să respire, în scurt timp 
fata moare. O moarte mai absurdă ca 
toate morțile, o moarte al cărei simbol 
este strălucirea, bogăția, aurul. Nu știu 
de ce mi-am adus aminte de această scenă, 
citind în «Flacăra» din 2 iunie emoționan
tul «Reportaj de pe frontul ecologic» al 
iui Nelu Ionescu. Sînt reproduse acolo 
niște considerații ale prof. univ. Tudor Si- 
lion; citez: «procesul ridicării apelor sub
terane ale orașelor e cumva obiectiv, pen
tru că asfaltările nu mai lasă pămîntul 
să-și facă schimburile firești de umezeală 
cu aerul, cu atmosfera, cu cerul». M-am 
gîndit că într-adevăr asfaltul e necesar, 
e modern, e inevitabil, dar ce facem totuși 
ca pămîntul să poată respira? Există oare 
niște haremuri care arată cît la sută din 
suprafața unui oraș trebuie lăsată neaco
perită de asfalt și de construcții, sub formă 
de spații verzi sau pur și simplu de pămînt 
liber? Poate ar trebui scris despre asta, 
poate ar trebui luați în considerare și 
acești indici».

într-o scrisoare deosebit de caldă, citi
torul T. FOIȘTEANU din Brașov ne vor
bește despre ceea ce ar putea fi o «cine
matecă imaginară», asemănătoare «mu
zeului imaginar» al lui Malraux. Clasa
mente ale celor mai bune filme ale tuturor 
timpurilor s-au făcut cîteva în ultimii ani 
și — lucru deosebit de remarcabil — nu 
diferă prea mult unele de altele. Ultimul 
clasament cu mare ecou internațional a 
fost efectuat la sfîrșitul anului trecut cu 
concursul a zeci de critici și specialiști din 
țările socialiste ți arată în felul următor: 
1. Crucișătorul Potemkin (Eisenstein), 2. 
Cetățeanul Kane (Welles), 3. 8 1/2 (Fellini), 
4. Cenușă și diamant (Wajda), 5—ă.Rasho- 
mon (Kurosawa)și Goana după aur (Cha
plin), 7. Intoleranță (Griffith), 8. Hoții 
de biciclete (De Sica), 9. Pămînt (Dov- 
jenko), 10. Roma, oraș deschis (Rossellini), 
11—12. Hiroshima, dragostea mea (Res
nais) și Patimile Ioanei D’Arc (Dreyer). 
Deosebirile față de vestitul clasament oc
cidental (de la Bruxelles) sînt minime. 
Problema este însă de a face pe cît mai 
mulți să cunoască, să înțeleagă ți să iu
bească asemenea capodopere. Cît timp 
mai sînt destui care apreciază «O floare 
ți doi grădinari» drept o culme a artei 
cinematografice mai e mult de lucru pe 
tărîmul educației estetice a publicului.

Din Tîrgoviște, cititorul DUMITRU HO- 
REZEANU ne scrie: «Vreau să vă comunic 
că am colecția completă pe 20 ani a «Flă
cării», fără nici o lipsă. Nu vă dau această 
informație pentru că jinduiesc la vreo feli
citare sau recompensă, nici pentru că aș 
vrea să-mi vînd colecția sau s-o schimb cu 
altceva, ci pur și simplu pentru că mă 
bucură că am făcut o treabă utilă și plă
cută, deși modestă, fără întrerupere, timp 
de peste 1 000 săptămîni... Poate veți rîde 
de mine...» Cum să rîdem? Dimpotrivă, 
vă îmbrățișăm.

Teodor MAZILU

H. DONA



starea comerțului
VREȚI DOLARI, MĂRCI, LOVELE, 

GĂINI SAU CARNE?

„SECRETELE" 
DE LA „MINION"

Cîteva zeci de metri pățeați. Un interior plăcut, cald, 
intim. Nu cred că pe vreun alt spațiu atît de restrîns s-a 
rostit de atîtea ori cuvintul «admirabil» în mai bine de o 
duzină de graiuri diferite de pe glob.

Nu cu multă vreme în urmă aici a ființat un bufet foarte 
obișnuit, de o «mînă» oarecare (a treia, a patra). Azi, 
restaurantul «Minion» a devenit renumit nu numai în 
toată țara, dar și încă pe vreo cîteva meridiane. Nu mai 
vorbim de beneficii sau de depășirile de plan!

Cea mai firească dintre întrebări:
■—Care este «secretul» succesului'
— Nu avem nici un secret — răspunde cel mai mare 

dintre cei doi frați Chivu, șefi de unitate ai restaurantului.
— Totuși!
— Facem totul ca să mulțumim consumatorii.
într-adevăr. Nimeni n-a plecat de la frații Chivu nemul

țumit.
încetul cu încetul am înfrînt laconismul răspunsurilor 

și cu cele aflate aș putea alcătui o carte de învățătură 
pentru toți cei angrenați în alimentația publică. Secretul 
de bază este crearea condițiilor de păstrare a alimentelor 
— fiindcă nu găsești în fiecare zi tot ce-ți trebuie și te apro
vizionezi atunci cînd este mărfi. Stocul de mărfi trebuie 
folosit cît mai eficient — cu multă fantezie — creînd o 
mare diversitate de mîncăruri, în special de antreuri, ob- 
ținînd astfel un echilibru savant al meniurilor. Ceea ce 
lipsește la un moment dat trebuie înlocuit cu altceva, fără 
a diminua calitatea, gustul sau aspectul. Din acest punct 
de vedere, frații Chivu sînt mari meșteri. Au creat pînă 
acum peste 100 de antreuri diferite, cocteiluri solide, sa
late combinate, minuturi etc., pe care le servesc — unele 
ca «surprize» — sub cele mai neașteptate forme și gusturi, 
spre deliciul consumatorilor. Eterna garnitură de cartofi 
din alte restaurante este înlocuită, după sezon, cu zeci de 
alte garnituri, preparate astfel ca să reliefeze mai bine 
mîncarea și să-i dea un gust inedit. Chiar și un fel atît 
de obișnuit ca «micii» capătă alt aspect și alt gust cînd 
sînt serviți cu o garnitură «ă la Chivu».

Noul. Frații Chivu au o pasiune pentru nou. De la 
decor la gestul de a oferi cîte o floare la sfîrșitul mesei, 
de la aranjarea meselor la «premierele culinare». N-aș 
vrea să vorbesc despre (imaginați dumneavoastră un su
perlativ potrivit) sărmăluțele de pasăre cu urdă în foi de 
ștevie. Sînt mai bune decît cele clasice. în seara cînd le-a 
servit pentru prima oară. Ion Chivu era emoționat ca un 
pictor la vernisaj, ca un compozitor la prima audiție, ca un 
autor dramatic la premieră. Se uita la fețele celor care le 
consumau, căutînd să descopere din mimică, din ochi, din 
fiecare gest și reacție cît de minoră, dacă sărmăluțele lui 
sînt un succes sau o cădere. Cei mai mofturoși critici le-au 
declarat «succesul stagiunii».

—- Da — mi-a spus Nicu Chivu — încă un secret este 
să servești personal pe consumator. Să ai o legătură con
tinuă cu cei de la mese. Culegi astfel idei, sugestii, păreri. 
Nu poți face mîncare bună fără să-ți cunoști bine clienții! 
(Dacă aș fi malițios, aș spune că această învățătură este 
valabilă și în alte arte decît cea culinară)

Nu mi-au pomenit nimic frații Chivu despre un alt 
«secret» al lor: munca. Munca de dimineață devreme pînă 
seara tîrziu. Munca atentă, ordonată, chibzuită, în toate 
etapele atît de complicate ale mecanismului unui restau
rant. Ei consideră munca neobosită un lucru de la sine.

Eugen IAROVICI

Fapte autentice, firește. Dar și re
plici reproduse așa cum au fost rostite 
ele la restaurantul «Săftica», duminică 
10 iunie 1973. Nici faptele și nid repli
cile nu sînt inimaginabile. Exista încă 
o mică lume interlopă, lume în care 
necinstea devine pașaport pentru bunul 
trai, iar escrocheria un act de înaltă 
inteligență. O lume în care au fost uitate 
geografia, istoria, muzica, botanica, 
membrii ei trăind la nivelul aritmeticii 
de pe copertele caietelor de școală. 
Adică al tablei înmulțirii. Restul e 
simplu: cei de o teapa se aduna, cei 
buni și cinstiți se scad, iar cîștigurile 
obținute pe această cale se împart în 
părți neegale ca valoare, dar egale ca 
sens. Furt și minciună.

Nederanjați, tratați cu îngăduință, 
protejați sau favorizați, ei îți vor în
tinde pentru strîns o mînă plină de 
mele, te vor stropi cu noroi cu limu
zina lor albastră, și sîmbătă seara îți 
vor umili onesta ta consumație de la 
local cu sume ce încep de la 500.

CARE ESTE NUMELE 
DUMNEAVOASTRĂ’

1) Oană Victor, ospătar. înalt, gras, 
brunet, recalcitrant. Are 19 ani și 8 
clase. A lucrat înainte la restaurantul 
«Orizont» din Drumul Taberei.

2) Ion Vasile, barman. Mărunt, șters, 
dar foarte agil.

3) Nea Mitică, cel căruia responsa
bilul îi zi ce «idiotul». Acesta este însă 
atent, prudent și mai ales devout 
șefului său.

4) Necunoscutul, care inițial s-a 
recomandat a fi șeful localului, dar 
nu era. înalt, cu privirea tulbure și 
avînd, după spusele sale, tensiunea 
30 cu 13.

5) O debarasoare, tristă, cuminte, 
care ni s-a părut un om cinstit.

6) Dragoș Crăciun, responsabilul 
restaurantului «Săftica». înălțime po
trivită, gras, avînd adunată în trăsătu
rile feței toată șmecheria lumii inter
lope. Posesorul unui «Opel-Rekord» 
cu număr de înmatriculare 1-IF-224.

Numerotarea se oprește aici. Alte 
personaje: lucrători ai postului de mi
liție din comuna Balotești, o echipă 
de reporteri ai revistei noastre.

SCURTA NOASTRĂ VIATĂ 
____________ FERICITĂ____________

Plecasem în acea duminică să vedem 
cîteva locuri de agrement pentru oa
menii despre care scriem în celelalte 
zilejCum muncesc și își fac planul. Adică 
serios, energic, chibzuit.

...Ora 13,30. Restaurantul «Săftica». 
Clienți puțini, atmosferă cenușie. Ce- 
rem fiecare de mîncare și de băut. 
După lungi și inutile parlamentari, 
numărul 1 satisface, cum-necum, toate 
cererile. Cerem apoi plata, separat 
(sîntem colegi, nu frați și nici veri de 
la țară). Nu se poate separat — zice 
Oană Victor. Am marcat laolaltă frip
turile. Mister. Mușchiul de vacă (spe
cialitate) la egalitate cu o simplă frip
tură de porc. Pe bonul de marcaj stă 
scris: 900 grame friptură=45 lei. Un 
kilogram de carne costă 48,50. Socotim: 
nu ies 45 de lei, ci mai puțin. în aceste 
condiții se face totuși o primă notă de 
plată. La 22 de lei se fură 10. Bonul nu 
se face în dublu exemplar, nu are dată 
și nici semnătură. Ne legitimăm. în
cepe panica. Barmanul își face mone
tarul și dosește registre. Are și de ce: 
a servit ia masă vodcă «Zubrovka», 
adică un produs pe care magazinul nu 
l-a primit în ultimii doi ani. De unde o 
are? De ce o vinde la bar cu preț de 
bar? Mister. Subit, în local începe mă- 
turâtul. La bucătărie întrebăm cît costă 
o garnitură. Unul zice 5, altul 3. alnd 
4 (nouă ni s-au luat cîte 4,25 lei). Un 
isteț încropește o explicație: prețurile 
de la garnituri se schimba zilnic Oană 
Victor, rugat să ne conducă la șeful 
localului, ne duce la numărul 4 care 
avînd* tensiunea de X) cu 13 se reco
mandă Dragoș Crăciun. Chemată de 
noi, sosește miliția de la Balotești și 
pe baza bonurilor falsificate, a altor 
acte, începe redactarea procesului ver
bal.

«Bani am să dau și la alții». (Dragoș Crăciun in prim-plan. Alături, 
nea Mitică zimbește fericit: boss-ul e și acum pe fază.)

JOCUL REPLICILOR

— E prea puțină valoare consumată 
ca să iau eu în plus 10 lei, la 20. Deci, 
e greșeală. Eu dacă iau cu intenție, 
pot să iau trei-patru lei numai, la 
suma asta!... (Oană Victor)

— Tovarășul habar n-am de unde-i 
sticla asta. S-o fi rătăcit prin vreo ladă 
cu «Moskovskaia». Da, așa-i, sînt dife
rite dar eu nu știu nimic. (Ion Vasile)

— Tovarășu’ șef de post, tovarășu’ 
filmează în secret și nu-i voie. Aici 
nu-i voie de filmat Dacă află șeful? 
(Nea Mitică)

— Dom’le, eu am fost om pînă a mă 
îmbolnăvi. La noi se poate greși, dar 
fura niciodată. N-am nici o calitate, 
am zis și eu așa să iasă bine. (Necu
noscutul)

— Sînt o simplă debarasoare.(Horia 
Pătrașcu o întreabă dacă-i place să 
stea printre oameni care fură.) Pauză. 
Apoi: ce pot să fac eu ?!

SOSESTE, ÎN FINE, 
MARELE «BOSS»

Din limuzina «Opel-Rekord» nr. 1- 
IF-224 coboară, agitat și cu o mapa în 
mînă, un om gras și elegant. Da mina 
cu noi și aflăm că este Dragoș Crăciun, 
responsabilul localului. A, «Flacăra»? 
Vrăjeala aia cu cîrciumile și «Berlinul»? 
Știu-știu: am citit-o și $m adormit pe 
loc. Da, da, am somn bun. Și bani să 
dau și la alții. Se mai găsește... Ce 
dracu’, l-ați adus și pe milițian? Cre
deam că ăștia de la «Flacăra» sînt mai 
de comitet; că ne putem înțelege...! 
Vorbește și dumneata cu Pătrașcu ăsta, 
ăsta-i nebun. Vă văd așa,mai drăguț!... 
Că v-am văzut așa,cu părul lung (către 
redactorul nostru Toma Michinici)... 
Dom’ Pătrașcu, ce dracu’, te văd băiat 
de viață, de caracter, d-aci din Capitală. 
Potolește-I pe Seceleanu, trimite-l un
deva și o aranjăm noi să iasă bine (că
tre Horia Pătrașcu)!..

Măi, nea Seceleanu, se vede că ești 
uns cu toate alifiile, ca și mine. Mare 
ocnă ești! Aruncă-i pe ăștia în mașină 
și rămîi aici: o descurcăm noi. Cu 
miliția aranjez eu: las’ pe mine... Cel 
mai mare rău în lumea asta e că omul 
îl mănîncă pe om. Am fumat multe con
troale în viața mea. Știu ce trebuie dat 
fiecăruia și pa și puși... Dom’le, lăsați-o 
dracului: dacă dumneavoastră ăștia^zia- 
riștii,faceți așa cum faceți... păi nu în
țelegeți că eu zbor? Da dom’le, zbor, 
pușcăria mă mănîncă!... V-am spus: 
aranjez eu și îi dăm ăstuia (Oană 
Victor — n.a.) o amendă de 500 lei și 
gata... moare treaba! Eu sînt singurul 
mare aici în local, restul nu contează, 
îi zbor și îi mut cum vreau... Noi lui 
Oană îi zicem «Mutu», nu vorbește 
dacă nu-l întrebi ceva; eu l-am crescut 
de mic, îl luam și în excursii!... Să nu 
mai apuc eu să duc paharul ăsta la gură 
daca el a luat 10 lei la douăzeci! Noi, 

chelnerii, știm să furăm și n-o să ne 
prindă nimeni, niciodată! Nu dormim 
cinci nopți din șapte ca să inventăm un 
procedeu nou, ...Vin unii și ne prind: 
perfect. Da’ după, trebuie să descope
rim altceva, nu? Asta este!

1 000 NU SE ÎMPARTE 
EXACT ÎN TREI, DAR 
RĂMÎNEM OAMENI

Rămîn singur cu Dragoș Crăciun, la 
o masă foarte retrasă. Vreau căpșuni 
cu frișca? O gustare, ceva special, o 
băutură? Nu. Și:

— Acu’ am rămas amîndoi. Scuipă 
tot și repede: m-ați înnebunit de cînd 
îmi stați pe cap!... Ce vreți: dolari, 
mărci, lovele, găini sau carne?

Fără să mă pierd cu firea (sînt doar 
uns cu toate alifiile), vrînd să văd pînă 
unde se poate ajunge, zic:

— Bani.
— Cîți sînteți amestecați în aface

rea asta ?
— Trei. Eu, Pătrașcu, Michinici. Res

tul nu contează.
— Bun. Zi-i prețul!
— 2 000.
— Mult, ii dau numai eu. Și-apoi 

200-300 ar trebui să-i dau milițianului 
si alte două-trei sute maiorului...

— 1 200.
— Nu. O mie.
— O mie se împarte exact în trei?
— Nu-i nevoie să o împărți: puteți 

merge la un șpriț.
— Bine, ai dreptate.
— De unde să te iau mîine?
— De la Universitate.
— Nu, nu... nu se prinde figura asta! 

Imi aduci pe cap fotograful și procura
tura. Altfel: te iau de la «Triumf» la 
opt dimineața, urci cu mine în mașină, 
îți dau lovelele, îmi dai bonurile și ne 
despărțim oameni! Altul cu mine în 
mașină nu iau, ți-o spun de-acum!

Dragoș Crăciun n-a aranjat cu ni
meni nimic.

Miliția a deschis dosar și cercetează 
cauza. Eu am fost la «Triumf», dar banii 
nu i-am luat, deși îi avea la el și mi-i 
ține la dispoziție în caz că mă răzgîn- 
desc. Deocamdată mă gîndesc. La un 
lucru trist, extrem de trist: Dragoș 
Crăciun l-a crescut pe Oană Victor și 
rezultatele se văd. La anii lui, Victor ar 
fi trebuit să stea într-un parc cu o fată, 
să-i vorbească frumos și cald, emoționat 
și cu prima tandrețe despre prima 
chenzină și nu despre furturi. Dar 
peste adolescența lui a năvălit un tip 
gras cu «Opel-Rekord», un tip a cărui 
lume generează sentimente oribile.

Eugen SECELEANU 
(în colaborare cu 

Horia PĂTRAȘCU)
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războiul sănătății1

INFARCTUL MIOCARDIC - BOALA SECOLULUI?

(IV)
Este posibilă prevenirea bolii? Care ar fi căile și 

metodele practice de urmat? în primul rînd este 
necesar să se sublinieze că ateroscleroza este o boală obiș
nuită (și nu o consecință firească a procesului de degradare 
biologică datorit vîrstei!), ale cărei cauze și mecanisme de 
producere sînt în parte foarte cunoscute, care poate fi 
tratată în mod eficient și, pînă la un punct, poate fi chiar 
prevenită.

Nu este cazul să discutăm aici tratamentul infarctului 
miocardic.

Mult mai important este să știm ce poate să fie făcut pentru 
prevenirea bolii, pentru preîntîmpinarea apariției compli
cațiilor.

în primul rînd, ținînd cont de cele mai sus discutate, 
trebuie să înțelegem fiecare dintre noi că sănătatea depinde 
de voința noastră. Medicamentul minune, «pilula preven
tivă», care să ne apere de ateroscleroză n-a fost — și pro
babil nu va fi niciodată — inventată! S-au descoperit în 
schimb cîteva adevăruri fundamentale a căror respectare și 
aplicare în viață pot aduce mai multe foloase decît toate 

medicamentele luate la un loc.
Alimentația rațională, practicarea exercițiilor fizice 

(activitate fizică, plimbări, sporturi, turism), evitarea 
abuzului (chiar a uzului!) de toxice, mai ales a fumatului și 
consumului de cafea, menținerea unei greutăți corporale 
normale, un program ordonat de viață și muncă, trata
mentul adecvat al hipertensiunii, diabetului, hipercoleste- 
rolemiei (atunci cînd sînt prezente). Controlul periodic al 
sănătății, mai ales după vîrsta de 40—45 ani, iată cîteva dintre 
posibilitățile care ne stau în față pentru combaterea «bolii 
secolului». Nu este niciodată prea tîrziu ca să începem atacul 
sau contraatacul împotriva acestui dușman. Aplicarea 
măsurilor de mai sus de la o vîrstă cît mai fragedă sporește 
însă considerabil șansele de reușită ale prevenirii!

Deși nu există încă dovezi indiscutabile despre valoarea 
profilactică a unui astfel de program, există suficiente argu
mente pentru a nu adopta o atitudine fatalistă în fața perico
lului existent. Știința medicală oferă suficiente argumente 
pentru a nu sta cu mîinile încrucișate, resemnați, ci pentru a 
acționa ferm! Cîștigul ce s-ar realiza prin tratamentul și 

prevenirea eficientă a accidentelor cardiovasculare arduce 
la prelungicea mediei de viață cu 8-9 ani, față de 2-3 ani 
cîștigați prin prevenirea cancerului ș«1—2 ani prin preîntîm
pinarea tuturor accidentelor!

Față de această perspectivă optimistă și prin prisma con
cepțiilor și cuceririlor medicinei actuale, cu profundă 
orientare preventivă, problema sănătății este strict condi
ționată de participarea conștientă a fiecăruia în procesul 
de apărare a ei. Medicina actuală și mai ales medicina viitoru
lui, medicina preventivă, nu mai este apanajul exclusiv al 
profesiunii medicale a cărei menire și datorie principală în 
decursul istoriei medicinei a fost să aline suferința umană 
și să vindece bolile. Din ce în ce mai mult problema ocroti
rii sănătății devine o problemă de bază a societății la rezol
varea căreia trebuie să participe medicina, ca for de specia
litate. societatea (statul), ca for organizatoric și economico- 
social, și individul în calitate de apărător și mai ales construc
tor al propriei sale sănătăți.

Ion ORHA —ASCAR

ce este nou?

O NOUA metodă în tratamen
tul CANCERULUI DE SÎN ÎN STA
DII AVANSATE aplicată în țara noastră. 
Această metodă, pusă la punct la Institutul 
de endocrinologie «C.l. Parhon», constă 
în introducerea în loja hipofizară a unor 
grăunțe de ytriu radioactiv. Radiațiile 
beta emise de aceste grăunțe produc distru
gerea țesutului hipofizar, ceea ce determină 
reducerea secreției unor hormoni implicați 
în procesul tumoral. Metoda înlocuiește 
cu succes extirparea chirurgicală a hipofizei, 
operație mult mai periculoasă și mai greu 
suportabilă.
NOI CERCETĂRI ÎN DOMENIUL 
ENDOCRINOLOGIEI Pentru a studia 
mai îndeaproape rolul diferitelor organe 
(ficat, pancreas, plămîni) în procesul hor
monal, un grup de cercetători de la Insti
tutul de endocrinologie «C.l. Parhon» din 
Capitală au realizat un aparat special care 
asigură irigarea cu sînge oxigenat a organelor 
izolate din organismul animal. In acest mod, 
organul, deși scos din legăturile sale vascu
lare, e menținut viu și capabil de a funcționa 
un număr de ore în aceste condiții. Avantajul 
metodei constă în posibilitatea de a diferen
ția activitatea proprie a organului respectiv 
ae cea a restului organismului.
RADIOGRAFII INOFENSIVE. La Hei
delberg (R.F.G.), în clipa de față, se dezvoltă 
un procedeu complet nou de radiografiere 
și tratare cu raze a tumorilor: iradierea cu 
raze X urmează să fie înlocuită printr-o 
rază de particule și anume printr-o iradiere 
cu protoni.
Iradierea tradițională a bolnavilor de can
cer dăunează țesuturilor sănătoase. La tera
pia cu protoni acest risc este considerabil 
micșorat. în afară de nocivitatea scăzută se 
constată o mai mare eficacitate care se ma
nifestă de exemplu la radioscopii, unde pot 
fi clar văzuți mușchii, grăsimea și țesuturile 
susținătoare. Ies la iveală structuri care nu 
puteau nici măcar fi bănuite la radiografiere. 
DEPRESIVII NU AU VOIE SĂ DOAR
MĂ! Walter Schulte, directorul clinicii de 
neurologie a Universității Tubingen (R.F.G.), 
crede că a găsit o terapie eficace împotriva 
melancoliei. Astfel, în cazul unor depresiuni 
endogene grave ajută lipsa de somn în 
cursul unei nopți întregi. Acest lucru este 
valabil numai pentru cazuri grave de depre
siune, deoarece la cazurile obișnuite, lipsa 
de somn duce la o agravare a stărilor de
presive, provocate de factori externi. Schulte 
și colaboratorii săi bănuiesc că la baza de
presiunii endogene se află o tulburare a pro
ceselor periodice care se desfășoară în corp. 
Prin renunțarea la somnul nocturn, orga
nismul are posibilitatea să-și recapete ritmul 
funcțional obișnuit.

I8l

Unuia care are «capul în Lună» i se spune: «mai coboară pe pămînt». Este exact ce se întîmplă în momentul de față cu 
tehnicile cosmice: tot mai multe dintre ele își găsesc aplicații—unele neașteptate—pe Terra, lată, de pildă, acest aparat me
dical creat de Agenția spațială americană NASA pentru a veni în ajutorul bolnavilor paralizați. Bazindu-se pe dispozitive 
utilizate în «costumele de scafandru» ale cosmonauților, el permite tot felul de manipulări comandate de simpla mișcare a buzelor, 

în fotografie: Celeste Thompson, din Los Angeles, care la vîrsta de 19 ani a suferit de o formă extrem de gravă de polio
mielită, face o demonstrație a aparatului. Grație lui, deși Celeste*e complet paralizată, ea poate executa chiar și mișcările 
complexe pe care le reclamă asamblarea unor cuburi (stingă).

Cel mai înalt ordin cultural-științific francez, «PALMES ACAD^MlDUES», a fost acordat pentru prima dată unui om de 
știință român, profesorul doctor docent Eugen Aburel. Șef al clinicii de obstetrică și ginecologie «Filantropia» din 1952, profe
sorul Eugen Aburel este unul dintre primii care au militat pentru unirea obstetricii cu ginecologia (dreapta).

ASPECTE ACTUALE ALE INFECȚIEI SIFILITICE (II)
Necunoașterea și ignorarea pericolului 

contractării sifilisului, în special de tineri, 
datorită insuficientei educații sanitare și 
sexuale în familie și școli, ca și schimbarea 
comportamentului sexual printr-o mai mare 
libertate, cauzată la unii dintre aceștia prin 
nesupravegherea lor, minimalizarea fricii 
de boală prin ușoara accesibilitate la medi
camente, sînt alți factori ce determină apari
ția unui anumit număr de îmbolnăviri sub 
19 ani.

Morbiditatea prin sifilis recent în marile 
centre urbane, cu mișcare și aglomerație 
rapidă de populație în anii din urmă, este 
de 4-6 ori mai mare decît în mediul rural.

Dezvoltarea econo’mico-industrială duce 
la apariția, staționarea temporară și circu
lația intensă a unor grupuri compacte de 
muncitori proveniți din mediul rural, co
lectivități cu anumite particularități me- 
dico-sociale de cazare și despărțiți perioade 
îndelungate de familie. De asemeni, lucră
torii din transporturile rutiere și interna
ționale, turiștii și toți cei care prin natura 

profesiei lor se deplasează pe timp înde
lungat în afara mediului familial sînt mai 
expuși la contractarea infecției veneriene. 
Aproape 2/3 din bolnavii cu sifilis recent 
sînt necăsătoriți.

Un rol important în creșterea morbidi
tății prin sifilis îl au legăturile sexuale în- 
tîmplătoare cu persoane necunoscute. Apa
riția și eventuala persistență a unor surse 
potențiale polivalente de sifilis recent, greu 
de identificat și supravegheat medical, da
torită morbidității lor și ușurinței cu care 
stabilesc contacte întîmplătoare multiple, 
surse ce sînt adesea femei fără ocupație, 
constituie una dintre cauzele foarte impor
tante ale răspîndirii infecției sifilitice.

Dat fiind pericolul răspîndirii -infecției 
luetice în special în rîndul tineretului, mai 
expus raporturilor accidentale și contrac
tării bolii de la persoane necunoscute, greu 
de depistat și urmărit, socotim că un rol 
primordial în combaterea acestei boli îl 
are educația sanitară și sexuală temeinică. 
Tinerii trebuie să știe că:

— Sifilisul este o boală care netratată 
are urmări din cele mai grave pentru bol
nav, pentru descendenții săi, pentru cei 
din jur.

— Sifilisul poate fi prevenit în foarte 
mare măsură prin aplicarea unor măsuri 
imediate de profilaxie și terapie.

— Persoanele care au manifestări clinice 
pe piele și mucoase mai ales la nivel genital, 
trebuie să se prezinte de urgență la spe
cialist.

Folosirea tuturor mijloacelor de educație 
sanitară și sexuală, în special a_celor audio
vizuale, este cea mai indicată. în acest sens, 
nu este lipsit de interes să amintim că s-a 
realizat de către un colectiv din clinica I 
dermatologică a Spitalului Colentina un 
film privind «Aspectele actuale ale infecției 
sifilitice», util nu numai în instruirea stu
denților în medicină și a personalului din 
rețeaua med ico-san itară, dar și în informa
rea și educarea anumitor categorii de tine
ret, studenți. elevi, ostași șa.

Conf. dr.AI. COLȚOIU



războiul sănătății
...și mult stimată tovarășă fumătoare, vă rog să-mi acordați 
atenția dumneavoastră pentru cîteva clipe. Vă promit că 
n-am de gînd să suflu o vorbă despre vătămările aduse de 
fumat sănătății. Asta, din trei motive. Primul: ar fi cel 
puțin nepoliticos să vă adresez o scrisoare cu amenințări; 
al doilea, amenințările le cunoașteți și așa, le-ați auzit cu 
siguranță în alte ocazii; al treilea, dumneavoastră, după 
cite bănuiesc, nu prea credeți în ele sau în orice caz nu 
credeți că v-ar pîndi chiar pe dumneavoastră, în mod direct.

De aceea și fumați, cu consecventă pasiune, și vă supuneți 
legii de fier a toxicomaniilor (vă rog să mă iertați, dar în 
medicină a devenit valabilă etichetarea fumatului ca atare), 
care obligă la «urcarea» lină, dar fermă, a rației zilnice. 
Uneori chiar vă plîngeți în mod public că ați ajuns la trei 
sau patru pachete de țigări pe zi, dar în realitate nu vă 
plîngeți, ci vă lăudați, fiindcă înțelesul veritabil al recrimi
nărilor dumneavoastră este: «Priviți cine-s eu și de ce sînt 
capabil». Fiecare în adîncul sufletului său tînjește după 
performanțe. Și dacă de o alta mai acătării nu este în 
stare...

V-am promis să nu suflu o vorbă despre cancerul pulmo
nar și alte asemenea, deci mă voi ține de cuvînt. Altceva însă 
aș avea să vă propun. Nu, nu să vă lăsați de fumat! Dar să 
încercați un experiment pe propria dumneavoastră per
soană. Garantat, nu comportă nici un risc și poate chiar se 
va dovedi agreabil pînă la urmă, lată, concret, despre ce ar fi 
vorba. Să vă fixați on termen rezonabil, să zicem de trei 
săptămîni sau patru, începînd de la ziua de întîi a lunii

medicul vă sfătuiește

SCRISOARE DESCHISĂ

MULT STIMATE 
TOVARĂȘE 
FUMĂTOR...

următoare. Apoi, în acest răstimp, nu mai mult, verificați 
dacă aveți destulă voință pentru a zice stop la țigări, stop 
total, fără compromisuri. Concomitent, să vă țineți bine la 
«zero țigări» și să observați, cum ar face-o un om de știință 
aplecat asupra obiectului cercetării sale, reacțiile organis

mului dumneavoastră. Să vedem cam la ce fel de plăcute 
constatări puteți să vă așteptați:

— Pe plan fizic și funcțional, creșterea vioiciunii, a poftei 
de a trăi și a lucra, a atenției și a puterii de concentrare, 
îmbunătățirea apetitului, curmarea senzației de «gură 
rea», amară și cleioasă, dispariția unor necazuri care vă 
otrăvesc cîteodată serile, cum ar fi durerile de cap și în 
globii oculari, greața și sughițul, transpirația rece și nesă
nătoasă — toate, simptome de intoxicație care vestesc 
depășirea limitei de acomodare a organismului și nu dispar 
decît după un somn bun și, implicit,după o binevenită pauză, 
pentru a fi gata să reînceapă în seara următoare.

— Pe plan psihic, o senzație de eliberare, fericirea de a 
nu mai fi sclavul țigării și, mai presus de toate, sentimentul 
aducător de intensă satisfacție de a-ți dovedi ție însuți și 
celor din jur că ești un om adevărat, în stare de a ieși 
victorios dintr-o încercare serioasă și grea.

Tocmai aici e și miezul problemei: încercarea nu e chiar 
ușoară, trebuie s-o recunoaștem. Nici nu sînt atît de naiv 
încît să-mi imaginez că... gata, ați citit cîteva rînduri și vă 
apucați pe loc să interveniți radical asupra unui obicei 
adînc implantat în stilul dumneavoastră de viață.

Și totuși, zău așa, ce bine ar fi dacă ați încerca! Și dacă, la 
capătul experimentului, ați trece la analiza rezultatelor și — 
aici abia îndrăznesc să sper — v-ați decide să continuați!

Al dumneavoastră sincer.

Dr. Al. GHEORGHIU

toată lumea vorbește despre chef ir urgențe rezolvate de miercuri pînă miercuri

BĂUTURĂ DE VIAȚĂ LUNGĂ

Consumate la toate vîrstele, preparatele 
din lapte își îmbogățesc an de an lista 
produselor tradiționale cu altele noi, cu 
gusturi și calități îmbunătățite.

In ultimii ani, publicul consumator se 
interesează nu numai de valoarea nutritivi 
și de calitățile organoleptice (gust, miros 
etc.) ale produselor alimentare, ci și de 
aportul pe care acestea îl au în menținerea 
unui proces metabolic normal în organism.

Printre produsele lactate apreciate de 
publicul consumator pentru valoarea sa 
nutritivă și terapeutică este și chefirul.

Se presupune că, pentru prima dată, 
această băutură s-a obținut întîmplător sub 
acțiunea căldurii și microorganismelor ce 
au coagulat laptele și i-au imprimat un gust 
plăcut, acrișor.

Chefirul este «originar» din Caucaz, ținut 
unde acest produs este consumat în cantități 
foarte mari, ceea ce, se pare, contribuie, 
pe lîrigă alți factori, la longevitatea cunoscută 
a locuitorilor Caucazului. Dealtfel, secretul 
de fabricație a chefirului a fost deținut 
mult timp în exclusivitate de acest popor, 
fiind transmis din generație în generație.

Datorită calităților sale, producția de 
chefir s-a extins în toate țările Europei.

Ca produs industrial, chefirul poate fi 
prezentat într-o gamă variată, în funcție 

de conținutul de grăsime ai laptelui, acidi
tate, procent de alcool și bioxid de carbon.

Astăzi, ca produs obținut pe cale indus
trială, chefirul se prepară din lapte cu un 
procent de grăsime de 3,3 printr-o fermen
tare dirijată, datorită efectului unor culturi 
selecționate de bacterii lactice, bacterii 
acetice și drojdii.

Culturile de chefir se prezintă sub forma 
unor aglomerări de granule, care,prin fer
mentația lactică și alcoolică pe care o declan
șează în lapte, eliberează alcool și bioxid 
de carbon, care conferă gustul înțepător și 
aspectul spumos.

Chefirul are un gust plăcut, răcoritor și un 
mare conținut în vitamine. Fiind ușor asi
milat de organism, facilitează digestia și 
mărește pofta de mîncare.

Perfecționarea continuă a procesului 
tehnologic de fabricație a acestui produs 
și găsirea de noi forme de prezentare au 
făcut ca în țara noastră consumul de chefir 
să crească simțitor, producția fiind preluată 
de toate întreprinderile de industrializarea 
laptelui din țară. Așadar— chefirul o băutură 
de viață lungă.

Ing. Steliana BĂLAN 
întreprinderea de industrializarea 

laptelui-București

OPERAȚIA NR. 3 000. «îmi rămîneți un 
adevărat părinte» sînt cuvintele ce i le-a 
adresat medicului specialist Vladimir Beldi- 
man, Florea Stoenac, sudor la «Electro- 
putere», care a părăsit marți, 12 iunie, 
spitalul din Craiova. Sosit în stare foarte 
gravă, în ziua de 2 mai, cu diagnosticul 
hernie inghinală dreapta strangulată, declan
șată cu trei zile în urmă, pacientul este 
operat la trei zile după internare. A doua zi. 
la nivelul arterei iliace externe a membrului 
inferior drept al bolnavului apare o trom- 
boză arterială acută. O scurtă consultare 
a celor mai buni medici și chirurgi, și Vladi
mir Beldiman, ajutat de medicul Virgil Musta
ță, execută dezobstrucția arterială. Rezulta
tul este excelent. Florea Stoenac a părăsit 
spitalul folosindu-se și de piciorul care se 
afla în situația de a fi amputat! Bucuria este 
egală și de partea medicului craiovean — 
operația amintită fiind cea de-a 3 000-a 
realizată de el în cei 13 ani de medic specia
list, și una dintre cele mai complexe. (Prin 
telefon de la Marin Coandă, Craiova.)
A VĂZUT MOARTEA ÎN FAȚĂ. La 
Spitalul militar din Cluj este adus cu Salva- 
rea,în stare foarte gravă,un om de circa 40 
de ani: loan Feurdeanu. Diagnosticul — 
infarct miocardic. Sub îngrijirea doctorilor 
Anica Botez și Szalay Francisc, a infirmierei 
Nastasia Tulea și a surorii medicale Veronica 
Die, loan Feurdeanu se simte acum foarte 
bine. într-un studiu recent, doctorul Ber
nard Maxim, șeful secției boli interne a 
acestui spital, ajunge la concluzia că infarctul 
miocardic a coborît sub limită de vîrstă. 

datorită abuzurilor în alimentație, seden
tarismului, traumelor psihice sau fumatului, 
dar că, fiind depistat la timp, poate fi com
bătut cu succes. Dovadă, și «urgența» de la 
Cluj. (Prin telefon de la Marin Oprea. Cluj.) 
ROMEO Șl JULIETA LA SIBIU ? Dezno- 
dămîntul tragic al celebrei drame shakes
peariene era cît pe-aci să fie reeditat, la 
Sibiu, de tinerii R.P. și O.C. Ca să răzbune 
neînduplecarea părinților, care se împotri
veau dorinței lor de a se căsători, ei s-au 
otrăvit cu cianură de potasiu. Norocul lor 
a fost că substanța, care altfel are un efect 
fulgerător, a fost diluată, dar elementul 
hotărîtor l-a constituit intervenția promptă 
a medicilor Gheorghe Nandriș, Nistor Popa 
și Gheorghe Tretin, care timp de trei ore 
le-au aplicat o terapie intensivă. Salvat «in 
extremis», tînărul cuplu a părăsit spitalul 
județean din Sibiu nu înainte de a adresa 
călduroase mulțumiri echipei de medici 
care a împiedicat ca gestul necugetat să 
aibă un sfîrșit funest. (Prin telefon de la 
Ferenc Vasas, Sibiu.)
PESTE 100 000 DE LEI au costat numai 
medicamentele necesare îngrijirii bolnavei 
Constantina Petruța din București, internată 
cu peritonită generalizată și stare toxico- 
septjcă deosebit de gravă, la Clinica de 
obstetrică și ginecologie a Spitalului Brînco- 
venesc din Capitală. Printr-un efort deosebit, 
fără să se țină seamă dacă e zi sau noapte, 
medicul specialist anestezist Dan Georgescu 
a dat toate îngrijirile necesare bolnavei, 
acum în afară de pericol.

SFATURI PENTRU TINERELE MAME (III)
Baia noului-născut este un eveniment 

important în calendarul vieții lui, care teo
retic are loc după căderea cordonului ombi
lical și vindecarea plăgii ombilicale. Teore
tic, deoarece și pînă la acest eveniment co
pilul nou-născut trebuie spălat. De fapt, 
imediat după naștere copilul se spală la 
jetul de apă al robinetului cu apă călduță. 
După aceea în zilele următoare această ope
rație se repetă, insistînd asupra următoare
lor părți: cap, gît, subsuori (axile), regiunea 
genitală, palmele. Pentru mamele care nu 
au apă caldă de la robinet, această operație 
se execută în felul următor: copilul dezbră
cat este așezat pe un scutec, este șters apoi 
pe tot corpul, în afară de regiunea ombili
cală, cu ajutorul unei bucăți de tifon sau 
vată,care se îmoaie într-un vas cu apă caldă 
sau cu ceai de mușețel. Bineînțeles că pen
tru a executa această operație în cameră 
este nevoie de o temperatură de cel puțin 
22-24°C.

Vindecarea plăgii ombilicale survine la 
7-15 zile de la naștere și numai atunci vom 
putea face copilului baie într-o cădiță. Cele 
măi indicate sînt băițele din material plastic, 
care sînt ușoare, rezistente și se întrețin 
cu multă ușurință, după cum am arătat

BAIA COPILULUI
într-un articol anterior. Revenim la aceste 
probleme. Vom curăța băița cu o soluție 
de detergenți, după care se va clăti minu
țios cu apă curată. Se va șterge apoi cu un 
tampon de vată înmuiat în alcool. Vom 
turna apoi apă caldă în cădiță,pe care o vom 
potrivi cu apă rece. Temperatura băii este 
de 36-37°C, apreciere care însă se va face, 
în mod curent, introducînd regiunea cotu
lui în apă, senzația produsă fiind aceea de 
ușoară căldură; nu se introduc mîinile, 
acestea fiind mult mai puțin sensibile la 
căldură. Numai după ce temperatura apei 
a fost potrivită se introduce un scutec pe 
care va sta copilul. Se pregătesc rufele 
curate pentru a schimba copilul: boneta, 
cămășuța cu mînecile băgate în mînecile 
pieptărașului, botoșei, scutece pentru înfă
șat, prosop de baie. De asemenea, avem 
pregătit într-o sticluță untdelemn fiert la 
bain-marie pentru uns la plici. Numai acum 
vom dezbrăca copilul; ținîndu-l cu mîna 
stîngă de umeri și ceafă, cu mîna dreaptă 

de picioare, îl vom introduce în apă. Copilul 
va fi ținut tot timpul cu capul în sus cu aju
torul mîinii stîngi, căci pînă la trei luni 
copilul nu-și susține bine capul și riscă să 
înghită apă din baie. Se întrebuințează din 
comerț un săpun special pentru copii. Se 
udă pe tot corpul, apoi se săpunește cu 
mîna dreaptă, se spală mai întîi regiunile 
mai curate — fața și capul — și apoi restul 
corpului. Se întoarce apoi cu spatele, spri- 
jinindu-l cu mîna stîngă pe torace și gît, 
și cu genunchii ușor flectați. Se clătește din 
nou pe tot corpul și se scoate în prosopul 
pregătit dinainte. în timpul băii nu se mai 
adaugă apă mai caldă. Durata băii nu tre
buie să depășească însă cîteva minute. După 
baie copiii care au depășit vîrsta de o lună 
vor fi clătiți cu apă mai rece, pe care o vom 
avea pregătită de la începutul băii într-un 
vas. După uscare copilul va fi uns cu ulei 
la plici, se va îmbrăca, i se vor tăia unghiile, 
i se vor curați nasul, ochii și urechile cu 
tampoane de vată înmuiată în ceai de mu

șețel. ,
Baia se va face zilnic. în timpul băii este 

inutil sau chiar contraindicat să «tragem» 
sau să masăm copilul. De asemeni, obiceiul 
băilor prelungite sau al culcării copilului 
în prosopul în care a fost șters, pentru a 
transpira, este de asemenea nociv, pentru 
că deshidratează copilul și îl fac să scadă 
în greutate. Baia copilului sănătos are mai 
ales rolul de a îndepărta murdăria de pe 
pielea copilului, dar efectul ei se exercită 
în mod pozitiv asupra somnului, dezvoltării 
și nutriției copilului.

Dacă copilul este bolnav, are febră, este 
răcit sau are diaree, vom continua să-i 
facem baie, care este foarte indicată întrucît 
scade febra, calmează sistemul nervos, pro
duce revulsie toracică, ușurînd respirația, 
îndepărtează murdăria și microbii de pe 
piele.

Baia prin efectele ei reprezintă de ase
meni un excelent mijloc de călire a orga
nismului copilului.

Dr. Ioana BOJINCĂ 
medic primar pediatru 
maternitatea Spitalului

Brîncovenesc

If)



exclusivitate «flacăra»: fellini

ȘI IARNA 
MULȚUMIRILOR SALE

UN REPORTAJ DE PE PLATOURILE FILMULUI «AMARCORD»

«Fac filme-întrucît am descoperit — cînd aveam 30 de ani — că acesta este modul meu firesc de a 
munci, de a trăi; și la urma urmei de ce să nu fac filme?»

Federico FELLINI

PRIMO TEMPO

«Vreți să-l cunoașteți pe Fellini, domni
șoară, vreți să stați de vorbă cu el? Dacă 
aveți curajul să vă avîntați într-o urmărire 
de tip western, bine, dacă nu...».

Acesta a fost primul sfat mîngîietor (pri
mit din partea domnului Bersani de la Uni- 
talia) dintr-o lungă serie de îndemnuri cu

care aș putea să alcătuiesc un soi de îndru
mător pentru uzul fellinienilor înrăiți. «25 de 
ziariști din toată lumea au venit să-l vadă 
pe platou, îmi spune signora Rosanna (tot 
de la Unitalia), întinzîndu-mi un pomelnic. 
Cînd i l-am arătat s-a înfuriat. Regizorul 
polonez Roman Zaluski așteaptă de două 
luni să-l întîlnească»...

îmi vine să zic «mulțumesc, legende

despre Fellini știu și eu o mie, dar concret, 
ce se poate face totuși ?» «Ce se poate face 
totuși?» «Un singur lucru: vă dăm un per
mis de intrare la Cinecittâ. Odată ajunsă 
acolo, încercați să stați tot timpul în preaj
ma platoului unde filmează ef. O zi, două, 
trei. Trebuie să vă remarce. Fellini observă 
imediat figurile noi. Este foarte curios. 
Poate aveți norocul să vă bage în seamă

ori să-l înfuriați de la început. Cunoștința 
e ca și făcută».

Este limpede. Gideon Bachman, neîndură
torul său exeget și prieten, care l-a pîndit 
luni de zile în timp ce filma «Satyricon» 
pentru a realiza acel documentar de zile 
mari, «Ciao, Federico», el, Bachman, avea 
dreptate: «O lume întreagă a căzut în 
capcana întinsă de Fellini tuturor: aceea de 
a accepta imaginea creată de el însuși 
despre sine însuși ca fiind cea reală». Ori
unde te-ai îndrepta, la tot pasul, auzi numai 
fraze apocaliptice despre «acest Diogene al 
cinematografului», «cel mai mare iluzionist 
de la Houdini încoace», «imperatorul neo- 
roman», «mitomanul de geniu». Doar An
gelo Șoimi l-a numit, mai omenește, «cel 
mai important fenomen cinematografic al 
timpului nostru». Mă hotărăsc, tot ome
nește, să-mi iau soarta în propriile mîini 
în ceea ce privește momentul cînd voi ajunge 
să spun; «Bună-ziua, signor Fellini. Sînt 
fericită să vă cunosc etc.».

SECONDO TEMPO

începutul a fost ca în cele mai stupide 
glume, de genul «cum intri în București, 
pe dreapta». Întrebîndu-I pe portarul de la 
Cinecittâ «unde filmează astăzi Fellini», 
mi-a răspuns: «Cum ieșiți de aici, imediat, 
la stînga».

Mă străduiesc să descopăr în mine senti
mentul că «imediat, la stînga» se pune la 
cale, poate, o nouă capodoperă, că acolo 
se continuă «La dolce vita» sau «Clovnii», 
dar nu am vreme. Uite pălăria aceea celebră, 
cu borurile întoarse (pe care, voi băga de 
seamă mai tîrziu, au adoptat-o toți asisten
ții), și pe purtătorul ei, sprijinit de apara
tul de filmat. în stînga — un cîrd de femei, 
în dreapta — un grup de ofițeri. Ca orice 
regizor din lume, Fellini cere «liniște, li
niște», dar spre deosebire de alții aruncă 
și o întrebare ce cade ca o lovitură de mă
ciucă: «V-ați gîndit vreodată cît timp din 
viața mea am pierdut tot strigînd liniște, 
liniște?» (Fac repede o socoteală: 22 de ani 
de meserie, 13 filme — se adună ceva. 
Cum să nu se nască legendele?)

Prin mulțimea de pe margine îl descopăr 
pe Zaluski, cineastul polonez. Hotărîm să 
acționăm împreună, dar primul avînt ne 
este retezat de un asistent care ne anunță, 
elegant, să nu ne apropiem de aparat decît 
pînă în zece metri: «Felfini este gelos, 
camera de luat vederi este nevasta lui» 
(peste trei zile aveam să aflu că dracu’ nu 
este atît de negru, dar asistenții trebuie 
să-și facă și datoria de întreținători de 
mituri).

Scena la care eram martoră, cadrul 449 
din filmul cu rezonanță atît de stranie 
«Amarcord», nu era decît o simplă tre
cere. Imediat avea să se facă mutarea pe 
platoul principal, acolo unde Fellini a re
construit bucată cu bucată un întreg orășel 
de provincie al anilor ’30 (poate fi Rimini-ul 
său natal sau altul). Mă uit cum se urnește 
din loc echipa. Dar ce spun eu, echipă? 
Aici nimeni nu îndrăznește să o numească 
astfel. Nu există echipă. Există «alaiul lui 
Fellini», «curtea lui», cu supușii săi perma- 
nenți sau trecători, cu însoțitorii-mascote 
(cum este piticul care ghicește în palmă și 
pe care Federico îl poartă cu el de zece 
ani), «II poeta» (cineastului i se spune și 
așa) pornește primul, parcă l-ar aștepta 
cucerirea unor pămînturi necunoscute. La 
urma urmei nu sînt prea departe de adevăr. 
Pînă cînd ajunge lingă baptisteriu, nu scoate 
un cuvînt. Acolo îl aștepta o altă armată 
de figuranți. Mi se pare că i-am mai văzut 
în «8'/2», în «Clovnii», da, sigur, cel cu 
fularul dat pe spate este tipul care juca 
biliard în «Clovnii». Capete ciudate, «felli- 
niene», ai senzația că le privești prin 
lentile deformante. Sînt peste 50 de indi
vizi, îmbrăcați în costume ale «fasciilor» 
italiene din vremea lui Mussolini, ieșiți în 
întîmpinarea ducelui. Așa cum îi vede cine
astul, apar ca o ceată grotescă, obosită și 
șleampătă.

O veche cunoștință de la Unitalia, întîl- 
nită între timp, domnul D’Angeli, — al 
cărui ajutor ne va fi de mare preț, mie și 
lui Zaluski —, ne spune că în ajun Fellini 
a explicat fiecăruia ce trebuie să facă. A 
jucat toate rolurile, ca de obicei. Astăzi nu 
este totuși mulțumit. O ia de la capăt. Lui 
Aurelio îi arată cum se ține un steag, lui 
Andrea îi aranjează pălăria (Fellini își strigă 
toți figuranții pe nume, îi știe pe toți I), 
altuia îi spune: «Trebuie să ai o față de 
fascist, uită-te la mine, eu cum pot să am
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exclusivitate «flacăra»
acum o mutră de fascist, eu care n-am fost, 
știi bine, dar tu care am aflat că ai fost?» 
(Veselie mare)

înaintea «motorului», ultimul avertis
ment: «Am încredere în fantezia voastră, 
dar dacă scena nu iese bine am să vă spun 
că sînteți niște cretini. Desigur, nu în 
general, ci acum, în momentul ăsta». în 
sunetele fanfarei, începe o paradă demen
țială, asemănătoare cu «moartea ultimului 
clovn», o alergare nemiloasă care durează 
mai bine de o oră. Am obosit noi, cei de pe 
margine, dar executanții pe care Fellini îi 
trimite de cel puțin 12 ori să refacă rîndu- 
rile! Plimbat de travling de-a-ndaratelea, 
Fellini cheamă spre el, cu gesturi largi, 
toată adunătura, o ațîță cu vorbe intraduc
tibile, muzicanții abia se mai țin pe picioare. 
Ce paradis trebuie să fie acum în capul 
cineastului! îl privesc ori de cîte ori trav
lingul îl aduce mai aproape. Are ochii unui 
om fericit. Fantasmele lui s-au pus în miș
care. Domnul D’Angeli îmi șoptește: «Poate 
să o țină așa cîteva ore. Nimeni nu se supără 
însă. Și nu din teamă. Lumea îl iubește. 
Este do/cissimo. Tirania lui este o poveste. 
De fapt, este un fanatic al muncii».

în ziua următoare, înaintea filmărilor,

UN ORAȘ—MUTAT LA 
CINECITTÂ

Fellini: «Așa se ține 
un buchet de flori!»

— Ce înseamnă «F-L-A- 
C-Ă-R-A »?
— La fiamma.
— Este o revistă se
rioasă ?
— Foarte.

* ®

Bal la
Hotel».

«Grand

'V-

Un puști norocos: 
Bruno Zanin debu
tează într-un film 
de FellinL Alegerea 
interpreților a du
rat aproape un an.

O IARNĂ A MULȚUMIRILOR

Astăzi lui Fellini i s-a făcut dor de iarnă. 
A visat sau a văzut cîndva o fîntînă acope
rită cu țurțuri și un păun de toată frumu-

mă plimb pe corso-ul construit pentru 
Fellini la Cinecittă: o vitrină cu aparate de 
fotografiat tip 1930, o alta cu jucării hidoase, 
un «Bar 2 000», un magazin cu mașini de 
cusut Singer, «II Grand Hotel», cinemato
graful «Fulgor», un afiș al timpului cu actri
țele Daria și Ina Paola, o casă cu balcon etc. 
Totul — făcut de la zero. Pînă și copacul 
de lîngă biserică este confecționat frunză cu 
frunză. «Nu se găsește ușor un producător 
pentru Fellini. Cheltuielile sale sînt nebu
nești, — îmi explică amabilul nostru înso
țitor —, un an de zile i-a trebuit pînă l-a 
găsit pe Cristaldi (n.a. — bărbatul Claudiei 
Cardinale) să-i finanțeze filmul». «Bine, 
dar nu era mai simplu să se deplaseze la 
Rimini?» «Să nu cumva să-l întrebi asta!» 
începe să sosească «alaiul». Urmează defi
larea «micilor italience». Sînt eleve între 7 
și 14 ani, bineînțeles nu prea frumușele, ci, 
să zicem, interesante. Oare or fi avînd 
habar de Fellini cît de cît? Dar uite-l chiar 
pe «il maestro», da, vine spre noi, ne salută, 
trece mai departe. Zaluski este emoționat, 
realmente emoționat: «Gata, ne-a obser
vat».

sețea care se aciuează într-un colț. De ce 
fîntînă, de ce păun? Cine poate să spună? 
A visat sau a văzut cîndva. Nici o deosebire. 
(Nici cînd își povestește viața nu evită 
amintiri de genul: «Cînd am fugit de acasă 
cu circul sau cînd am vrut să fug». Totuna.) 
Cert este că acum trebuie să se năpustească 
peste noi o iarnă care să ne taie răsuflarea. 
Vom vedea în film rostul ei. Timp de patru 
ore zăpada artificială este așternută strat 
cu strat. Fellini însuși pune mîna și drege 
ce nu-i place (a se vedea fotografia cu 
autograf). Sînt instalate mașinile «de nins», 
un fel de mori care împrăștie fulgi de Bitter- 
sale, zăpadă artificială. înțeleg că atunci cînd 
ninsoarea va fi în toi, păunul trebuie să-și 
desfacă podoaba cu care l-a blagoslovit 
natura.

Pînă una alta, trag de limbă un actor, 
Franco Marino. îl cunoaște bine pe Fellini, 
a lucrat cu el la «Satyricon» și «Clovnii». 
Deschid carnetul de notițe pentru că vreau 
să trec o frază frumoasă— «Fellini n-ar putea 
lucra în altă parte decît aici, în Italia, s-a 
născut și va muri aici». în acest moment 
observ că cel despre care vorbeam se în
dreaptă către noi. Mă gîndesc că poate 
l-am scos din sărite. De unde. Mă întreabă 
dacă îmi place iarna lui, profit de prilej și 
mă prezint. «Spaima» gazetarilor are un 
zîmbet bun de adormit copiii. Poate în el 
s-a trezit vechiul ziarist (Fellini a mîncat 

și el pîine de reporter). Obțin un nesperat 
«ci vediamo dopo» («ne vedem după»), 
adică după filmări.

Discuția cu el avea să se desfășoare între 
alte multe «ci vediamo dopo», care puteau 
fi și la ora patru dimineață, cînd se termina 
ziua de lucru. Mi-am propus ca fiecare în
trebare strecurată să aibă în spate o refe
rință la ceea ce am citit despre el; prea 
este gigantic eșafodajul de mituri construit 
în jurul persoanei sale și pe care, din amu
zament,l-a lăsat să se tot înalțe. «Vă amintiți 
ce număr are cartea dedicată dumneavoastră 
de Gilbert Salachas și publicată în editura 
Seghers?» «De ce?» «Pentru că poartă numă
rul 13 și am auzit că ați fi superstițios. Una 
la mină. A doua: se zice că aveți o fantastică 
memorie a cifrelor». «Sînt superstițios nu
mai cu întîmplările vieții mele». «0 carte, 
și încă una serioasă, nu poate constitui o în- 
tîmplare a vieții dumneavoastră? Chiar nu vă 
interesează nimic, absolut nimic din maldărul 
de literatură care s-a scris despre dumnea
voastră? Cum o priviți?» «Uneori mi se pare 
un act de indecență, chiar lucrurile pornite 
cu cele mai bune gînduri. Eu sînt unul sin
gur— omul și lucrătorul. Scrii despre unul, 
îl faci să sufere pe celălalt». «Totuși nu cre
deți că uneori critica a înlesnit cît de cît 
accesul anumitor categorii ale publicului către 
filmele dumneavoastră?» «Asta este altă po
veste». «Trebuie să înțeleg din ceea ce ați 

(Continuare în pag. 22)



«Uno-due-lă. Trece Fellini!»

fellini
(Urmare din pag. 20-21)
spus pînă acum că nu păstrați nimic din ceea 
ce se scrie despre dumneavoastră?» «Nu 
păstrez nimic din ceea ce mi-ar putea aminti 
de mine. Dau încolo totul, fotografiile, 
scenariile, chiar și premiile. Mă întristează 
tot ceea ce poate însemna o urmă. îmi place 
să o iau de la capăt în fiecare dimineață». 
«Din investigațiile mele personale, modeste 
și cinstite, vă asigur, am aflat că sînteți 
posesorul unei colecții de peste o mie de foto
grafii cu tot felul de mutre pe care le solici
tați cînd este cazul, in afară de asta, să știți 
că am acasă, în România, o fotografie a dum
neavoastră copil. Mi-a dat-o prietenul Gideon 
Bachman acum doi ani, la Cracovia. Avea 
mai multe, le purta la el». «Nebunul a fost 
acasă, la maică-mea, de acolo le-a luat». 
«Pentru filmul la care lucrați, vă veți opri la 
acest titlu, «Amarcord?» «L-am schimbat 
deja de doua ori, deocamdată nu știu ce va 
mai fi». «Știu că a vorbi despre filmele dum
neavoastră, mai ales in momentul în care 
lucrați, înseamnă o tortură. Se pare totuși că 
uneori o acceptați, căci din unele declarații 
din presă am desprins o idee, desigur, palidă, 
a acestui film. Dacă am înțeles bine, polemi
zați cu civilizația imaginii, cu bombarda
mentul informațional. Iarăși, dacă am înțeles 
bine, eroul este un om contemporan (o con
temporaneitate impusă în anul 2000) inva
dat de imagini, de multele întruchipări ale 
mitologiilor contemporane, înfundat atît de 
mult în ele incit ajunge să-și piardă propriile 
amintiri, își uită experiențele personale, totul 
in jur se transformă intr-o magmă informă». 
«Care civilizație a imaginii! Nu mai există 
nici măcar imagine, ea presupune totuși o 
reproducere a unei realități, fidelă măcar 
în formă. Sîntem bombardați nu cu imagini, 
ci cu forme false, viciate, care mișună haotic 
în jurul nostru. Ființa umană a pierdut 
sensul valorilor reale. Rămînem uimiți de 
puterea noastră de a ne adapta oricărei 
modificări,® întîmplări, chiar și catastrofe
lor. Despre altceva este vorba de fapt: 
omul își pierde posibilitatea de a reacționa, 
asistă neputincios la propriul său proces de 
pierdere a autenticității. Nici trecutul nu 
mai este un refugiu». «Roland Barthes ne 
atrage atenția că luăm formele drept reali
tate și că acesta ar fi primul stadiu al stării 
de victime ale unei civilizații care a ridicat 
un soclu mitologic imaginii. Cinematograful, 
in general, nu este străin de această operație: 
De aceea, mi se pare, cum să vă spun, un fel 
de alinare să aflăm că marii cineaști ai lumii 
trag semnale de alarmă. Vă rog să nu vă 
supărați că am să amintesc iar numele lui 
Bachman, dar cred că filmul lui, «Ciao, 
Federico», rămine documentul cel mai demn 
despre dumneavoastră. Bachman v-a acuzat 
cindva că trăiți numai printre fantomele dum
neavoastră, fă nu vă implicați in problemele 
lumii. Nu a ezitat să pronunțe chiar cuvîntul 
iresponsabilitate, mai ales față de tinăra 
generație, să vă reproșeze că pentru dumnea
voastră munca este o formă de a vă ocroti, 
nu de a participa la lumea din afară. Mă 
întreb ce ar spune acum, cînd acest «Amar
cord» se anunță un manifest al participării 
la o dramă colectivă?» «Dar eu i-am explicat 

și atunci nebunului sensurile atașamentului 
meu. Singurul mod autentic de a participa 
la ceea ce se numește lume este munca 
mea, ea mă obligă să stabilesc relații cu 
alții, ba chiar cu mine, este modul meu de 
a mă exprima, de a mă raporta — film 
după film, poveste după poveste — unor 
factori obiectivi, exteriori. în «Amarcord» 
(n.a. — în dialectul romagniol înseamnă 
a-ți aminti) încerc, către final, o moarte a 
imaginilor, ecranul va rămîne alb, se vor 
auzi numai cuvintele, aș avea nevoie chiar 
de o anumită lumină în sală. în acest fel 
vreau să stîrnesc senzația că aventura cum
plită, fantastică, a neputinței de a da un 
contur amintirilor privește nu numai per
sonajele, ci și publicul». «Cînd vă gindiți că 
cei mai mulți critici, după ce au văzut «Clov
nii», au avansat ideea că traversați un mo
ment în care vă îndoiți de propria dumnea
voastră artă!» «Nu mă pot îndoi de ceva 
căruia nu-i pot da un nume. Unde începe 
viața, unde arta? Eu sînt un povestitor de 
istorii». «Este adevărat că ați spus unui 
ziarist că noul dumneavoastră film va trebui 
să poarte inscripția «strict interzis persoane
lor peste 15 ani?» «Am spus eu asta?»

*
Peste aceste replici «a nins» de multe 

ori; Fellini se bucura, absolut copilărește, 
de zăpada lui, a filmat-o ore întregi. La un 
moment dat a cerut să i se aducă un fular, 
«nu simțiți că e frig?» Pentru el, fulgii nu 
erau din plastic. De dragul acestei expe
riențe am ratat alte întîlniri, căci e greu să 
te dezlipești de platoul unde filmează cel 
care ne-a dat «La Strada», «Nopțile Cabi- 
riei», «La dolce vita» și toate celelalte 
minuni.

L-am părăsit la cadrul 1082, în timp ce 
se chinuia cu trei băieți caraghioși — cocoțați 
într-un balcon — pe care voia să-i învețe 
cum să-și miște capetele la dreapta — sus — 
la stînga. A născocit un joc: «Uno-due-lâ. 
uno-due-lâ. Cînd ajungeți la «lâ» trebuie 
să rămîneți trăsniți, ca și cum ați fi zărit o 
persoană importantă. Imaginați-vă pe cineva, 
uite, să zicem că trece, trece, cine trece... 
da, trece Fellini!»

M-am îndepărtat de-a-ndaratelea, auzeam 
tot mai slab indicațiile «hai, bandiții la 
lucru... uno-due-lă, trece Fellini». Maestrul 
se alintă? Cred mai degrabă că cineastul 
încearcă să apropie munca sîcîitoare și fărî- 
mițată de pe platou de starea jocului, să 
introducă în această cazemată care este 
locul de filmare libertatea necesară creației. 
Poate de aceea îl iubește «alaiul» său. îmi 
spun și acum că nu am asistat doar la naște
rea unui film care se va numi sau nu «Amar
cord» (cu accentul pe al doilea a), ci am văzut 
cu ochii mei cum se înfiripă unul din chipu
rile posibile ale cinematografului. Ale unui 
cinematograf care caută adevărurile reali
tății, iar atunci cînd nu le caută — le gă
sește. Iar atunci cînd nu le găsește, le pro
pune pe ale sale și silește realitatea să le 
accepte.

Magda MIHĂILESCU 
Roma, mai 1973

cronica tv viața modernă

DE CE 
PREZENTĂRI... 

OPERETISTICE ?
Urmăresc de mai multă vreme emisiu

nile legate de muncile cîmpului, de lucră
torii din domeniul agriculturii și silvicul- 
turii.de ocrotirea naturii. Poeții, prozatorii, 
reporterii au dat pagini strălucite despre 
aceste îndeletniciri. înțelepciunea, bunul- 
simț, cinstea și munca țăranului au devenit 
poeme, au devenit atitudini, au devenit 
exemple de dăruire, însemnînd în același 
timp o comuniune spontană, totală, cu 
pămîntul și natura patriei. Un pumn de 
țărînă în mîna unui țăran, un pumn de 
semințe în palma unui țăran capătă valoare 
de simbol. Parcă se încălzește și rodește 
în mîna sa Țăranul, fie Dindere, fie Țu- 
dose, fie Andrei Nicolae, simte și visează 
pămînt, pămînt reavăn cu lanuri, cu fructe 
pe marginile drumurilor, pămînt bogat și 
mănos de-a lungul și de-a latul, pămînt 
înflorit de munca sa stăruitoare și devo
tată. Silvicultorii, tot țărani, oamenii mun
ților, visează păduri de molizi, de stejari 
și plopi, rezervoare inestimabile de bogă
ție, sănătate și frumusețe. în toate emisiu
nile, în toate interviurile, în toate mate
rialele apărute, seriozitatea cu care își 
potrivesc ei îndeletnicirea, legătura lor 
organică cu pămîntul, cu problemele agri
culturii, au emoționat prin faptul că acești 
oameni produc, fac, gîndesc, se dăruiesc 
cu seriozitate și pasiune muncilor tradi
ționale legate de brazdă. Dar iată că mi-a 
fost dat să văd joi, 7.VI, ora 20,40, progra
mul 1, o interpretare... operetistică despre 
țărani. Desigur că viziunea aparține regiei 
emisiunii, reporterului, și nu comporta
mentului rural, țăranilor, care în această 
perioadă intensă numai de joacă nu le 
arde. Nu le ajunge ziua ca să poată face 
față, și reporterul prezintă fluierînd și 
cîntînd pe bicicletă («Ochii mei sînt logo
diți/ Nu mai trebuiesc iubiți»), îmbrăcată 
în blue-jeans, pe președinta C.A.P. Măgu
rele (Prahova), Elena Dumitrașcu. Am cre
zut la început că e vorba de portretul unei 
artiste amatoare în faza de pregătire pentru 
«Steaua fără nume». Dar nu. «Colega de 
generație», după ce intră în «scenă», așa 
cum am arătat mai sus, se agață fără nici 
un motiv de crengile unui pom din livadă 
căutînd tardiv dăunătorul florilor de măr 
— Antonomus pomorum. Reporterul o 
întreabă de ce a fost aleasă, și femeia răs
punde fără să-și caute cuvintele «că este 
inimoasă». Inimoasă-inimoasă, nu zicem ba, 
dar să vedem asta pe «concret», la treabă, 
tovarășe reporter. Președinta este apoi 
pusă față în față cu țărăncile care au ales-o. 
femei simple, îmbrăcate decent în rochii și 
flanele. In această scenă, «regia face ca 
președinta să pară o... excursionistă. Inves
tigațiile reporterului merg mai departe 
și încearcă să redea sensibilitatea și apro
pierea Elenei Dumitrașcu de cooperatoare, 
îi dirijează deci un gest., revelator. E.D. 
ciupește drăgălaș de obraji pe o femeie 
trecută bine de 60 de ani, făcînd-o să zîm- 
bească blajin, măgulită peste poate de 
asemenea tandrețe. Am mai putea arăta 
și alte inadvertențe conținute în imagine 
și texte, dar din respect pentru președintă, 
pentru munca ei reală, adevărată, nere
gizată, pentru orele tîrzii la care se întoarce 
acasă de la munca cîmpului și treburile 
obștei, ne oprim. N-aș vrea în nici un cai 
să se creadă că de vină ar fi vocea președin
tei sau faptul că ea mergea pe bicicletă. 
Observația mea este ca nu acestea sînt 
determinante pentru munca ei de excepție, 
conducînd la treizeci de ani o gospodărie 
agricolă. Strădania ei, puterea de organi
zare și de rezolvare a numeroaselor pro
bleme impuse de actualitatea agricolă au 
rămas, din păcate, doar bănuite.

Coman ȘOVA

P.S. Săptămîna trecută a fost marcată 
de un eveniment sportiv deosebit: Cam
pionatele europene de box. Pugiliștii ro
mâni au fost unanim elogiați pentru forma 
lor excelentă demonstrată pe ringul din 
sala «Pionir» (Belgrad). Televiziunea, 
prezentă cu emisiuni în direct și în reluare, 
a urmărit îndeaproape evenimentul. Nu 
înțelegem însă de ce pugiliști de valoare, 
ca de pildă Dobrescu, într-un meci de 
mare atracție cu Beneș nu ne-a fost pre
zentat? Faptul că Dobrescu a fost întrecut, 
n-ar fi trebuit să constituie un motiv. Noi 
nu credem că într-o luptă sportivă trebuie 
filmați numai învingătorii. Viziunea idilistă 
nu se conjugă cu pugilîsmul. De asemenea, 
Alexe și-a pierdut dreptul la imagine prin 
faptul că a fost numărat. Și apoi unde sînt 
galele finaliste dintre Csjeff și Weinder, 
dintre Klimanov și Rudkowski, dintre Pav
lov și Csortad și dintre Ulianici și Hussing? 
Le așteptăm.

NEGREȘEALA 
E FIXAȚIA 

MAȘINII *

S-a observat că majoritatea accidentelor 
de aviație din ultima vreme se datoresc 
oamenilor. Nu avioanelor, nu mașinilor. 
Ele au devenit foarte sigure, rareori se mai 
defectează, rareori mai greșesc. Noi, oa
menii, însă, precum ne știm, mai comitem 
din cînd în cînd cîte o eroare sau erori în 
acest sens, mașinile ne-au luat-o înainte, 
ajungînd să greșească mai puțin decît noi. 
Aspirația, resimțită de cînd ne știm ca 
oameni, de a greși mai puțin a fost dată ma
șinilor s-o atingă, mașinilor, care fie vorba 
între noi, n-au avut niciodată vreo aspi
rație. Aspirația de a trece dincolo de gre
șeală o atingem acum prin intermediul 
mașinilor, dacă n-am izbutit să o realizăm 
prin noi înșine. Numai că în dialogul om- 
mașină, noi ne dovedim mai puternici, 
molipsind mașina de înclinația noastră 
spre failibilitate. Nu ne impune ea infaili
bilitatea aproape absolută care-i este pro
prie, ci omul determină mașina să greșeas
că odată și împreuna cu el A greși rămine 
în firea omului, rămîne un atribut uman 
esențial. Oamenii greșesc de cînd e lumea, 
greșesc și cei mai înțelepți dintre oameni, 
numai mașinile nu greșesc lată de ce oa
menii care nu greșesc se apropie de mașini, 
iar mașinile care greșesc par ușor umani
zate. De ce-o fi greșind omul? De ce nu 
greșește mașina? Omul are minte, mașina 
nu. Omul are suflet și speranțe, mașina nu. 
Omul greșește tocmai pentru că are minte 
și greșește în minte, mașina stă deasupra 
erorii tocmai pentru că n-are. Omul gre
șește tocmai pentru că are suflet și spe
ranțe, mașina nu se supune greșelii tocmai 
pentru că e lipsită și de una și de alta. 
Omul știe sau încearcă să afle ce e bine și 
ce e rău. El greșește atunci cînd nu i-a de
venit limpede ce e bine sau ce e rău, iar 
uneori chiar și atunci cînd s-a lămurit și 
vrea să comită binele ori să ocolească răul. 
Atunci cînd ceva misterios îi trădează 
fapta, iar greșeala devine catalizatorul 
care schimbă chimismul acțiunii, confe- 
rindu-i semn negativ. Mașina nu greșește 
tocmai pentru că habar n-are ce e bine și 
ce e rău și tocmai pentru că nu face altceva 
decît să repete mecanic o schemă. Ea nu 
iese dintr-un traseu precis și rigid delimi
tat, delimitat de către altcineva, înainte ca 
ea să-și fi început cariera publică de mașină 
în asta constă marele secret al infailibilită
ții mașinii Ea nu'face altceva, în nici o îm
prejurare, decît să repete mecanic o sche
mă Pentru mașină nu există altceva decît 
schema. Ea neagă și refuză tot ceea ce e 
dincolo de schemă Nu încearcă nimic 
altceva, nu urmărește nimic altceva, nu 
aspiră la nimic altceva. Pe un asemenea 
succes al mașinii, mulți oameni au devenit 
invidioși Au înțeles de la el, se hrănesc 
cu rădăcinile Iul Dacă vrei să greșești tot 
atît de puțin și de rar ca o mașină, atunci 
trebuie să faci ca ea, trebuie să repeți me
canic o schemă E marea descoperire, e 
învățătura de căpătîi a unora. Cei care o 
urmează sînt încîntați de rezultate. De 
ani de zile, unor asemenea oameni nu li s-a 
reproșat vreo greșeală Nu greșesc Nu 
știu dacă fac altceva, dar nu greșesc

După cîte se vede din povestea cu acci
dentele de aviație datorate greșelilor co
mise de către piloți, mașina nu trece cu 
vederea greșeala omului Dacă mașina se 
defectează și începe să greșească, omul o 
poate corecta, compensa. Omul iartă gre
șelile mașinii, mașina e necruțătoare cu 
greșelile omului De cîte ori omul nu iartă 
altuia o greșeală comportarea lui se apro
pie de comportarea mașinii Mașina nu 
știe să facă altceva decît să nu greșească 
Negreșeala e fixația mașinii Așa cum 
prostul stăruie în greșeală, mașina stăruie 
în negreșeală în vreme ce omul, nici 
prost, niti mașină, urcă mereu de la eroare 
la mai bine. Urcă, recade și urcă

Romulus BALABAN

turii.de


serial «flacăra»

Camera Comunelor ceruse reginei sâ 
renunțe la monopolurile cu care își răsplătea 
curtenii și care constituiau o povară grea 
pentru comerțul Angliei. Această cerere 
venea din partea reprezentanților burghe
ziei comerciale și era îndreptată împotriva 
intereselor nobilimii, beneficiara monopolu
rilor acordate de regină.

Elisabeta avea nevoie de Camera Comune
lor — care urma să voteze resursele finan
ciare necesare pentru terminarea războiu
lui împotriva irlandezilor — și socotea că 
trebuie să satisfacă cererea prezentată. Or, 
unul din cele mai mănoase monopoluri 
desființate atunci a fost monopolul vinului, 
a cărui concesiune o avea Essex.

Cînd a aflat că nu i se va reînnoi conce
siunea, contele, furios, și-a pierdut cu totul 
cumpătul, deși prietenii lui au încercat să-l 
liniștească. Astfel, lordul Sigiliului, Egerton, 
i-a trimis o scrisoare în care îl asigura de 
bunele sentimente ale reginei, dar îl avertiza 
ca să fie reținut pentru a nu-și distruge 
norocul.

Essex îi răspunse:
«Nu mă pot apleca, dacă s-a comis cea 

mai josnică dintre infamii. Există oare pe 
pămînt o putere sau o autoritate fără limite? 
Mii de scuze, excelentul meu lord, nu pot 
să cred așa ceva. Mi s-a făcut o mare ne
dreptate. Cauza mea este justă și toate 
puterile pămîntului nu-mi vor dovedi că 
n-am dreptate... Iertați-mi asprimea stilului: 
este al unui om nenorocit. Dar oricum ar fi, 
credeți-mă că nu este nimeni mai atașat 
Senioriei-Voastre ca prietenul nefericit al 
Domniei-Voastre».

PLANURILE LUI ESSEX

Nobilul feudal, contele de Essex, lovit în 
interesele sale materiale printr-o hotărîre 
a monarhului absolut, s-a simțit atît de ne
dreptățit încît, uitînd toate favorurile de 
care se bucurase în trecut din partea reginei, 
a declarat că Elisabeta este o «carcasă hodo
rogită» și «creierul îi este tot atît de uzat 
ca și oasele și carnea ei».

Aceste vorbe nechibzuite au fost aduse, 
încă a doua zi, la cunoștința reginei, care 
însă n-a reacționat de îndată.

Essex nu s-a limitat la simple declarații. 
El se întîlnea în fiecare seară în casa" priete

Asemenea scene nu erau rare pe străzile orașelor engleze în timpul domniei re
ginei Elisabeta I: arestări de «suspecți», fie pe motive politice, fie pe motive re
ligioase. Deși regina avea, în general, o atitudine tolerantă, timpurile erau ade
seori prea agitate pentru o asemenea politică. Dovadă, conspirația lui Essex.

CONSPIRAȚIA
nului său Danvers cu lordul Southampton, 
cu sora sa, lady Penelope Rich, cu Charles 
Blount și alte persoane, care au început 
să pregătească o conspirație împotriva re
ginei.

Essex se credea un erou popular și conta 
în acțiunea sa pe sprijinul populației Londrei. 
Conspiratorii se bizuiau și pe lordul Montjdy, 
care comanda armata engleză în Irlanda. 
Essex îi propuse, prin lady Rich, să-și readucă 
trupele din Irlanda și să le pună sub baniera 
sa. Deși Montjoy nu i-a dat nici un răspuns, 
Essex era convins că putea conta pe el.

Intre timp, lordul Danvers i-a făcut unele 
propuneri regelui Scoției, Jack, fiul-,Măriei 
Stuart, care pe vremea aceea era un dușman 
declarat al Elisabetei. Regele a cerut cîteva 
zile pentru a chibzui.

Conspiratorii au socotit că sosise momen
tul prielnic pentru a acționa. Ei voiau să pună 
mina pe palatul Saint James, reședința regală, 
și s-o oblige pe Elisabeta să renunțe la ser
viciile lui Robert Cecil și Walter Raleigh.

Blount trebuia să imobilizeze garda, iar 
Danvers să pună stăpînire pe apartamentele 
reginei. Essex urma să intre în camera 
suveranei,să-i ceară să înlăture pe consilierii 
ei actuali și să convoace un nou parlament 
în fața căruia el, Essex, să expună revendi
cările sale.

Pentru a incita populația, lordul 
Southampton a dat o sumă de bani actorilor 
teatrului din Southwart, angajîndu-i să re
prezinte piesa «Richard al ll-lea» de Shake
speare, în care era vorba de detronarea 
Unui rege, piesa care nu mai fusese jucata 
de mult timp.

LONDRA, 6 FEBRUARIE 1601

Conspiratorii au fixat ziua de 6 februarie 
1601 pentru a declanșa acțiunea.

Regina, prevenită, a trimis vorbă lui Essex 
că dorește să-l vadă, dar contele, temîndu-se 
că va fi reținut ca prizonier, a răspuns că e 
bolnav.

Elisabeta îi trimise atunci o delegație 
compusă din contele de Worcester, William 
Krollis, Sir Popham și lordul Egerton, 
pentru a-l convinge să renunțe la proiectul 
său nebunesc.

Delegații reginei au găsit în jurul casei 
lui Essex o mulțime de oameni înarmați. 
Intrînd înăuntru și întrebîndu-l pe Essex de 
ce se află acolo mulțimea înarmată, acesta 
le-a răspuns:

— Știu că se vrea moartea mea; au fost 
plătiți ucigași pentru a mă înjunghia, mi-au 
fost întinse curse și în numele meu a fost 
redactată o scrisoare falsă pentru a mă duce 
la pierzanie. Prietenii mei s-au adunat pentru 
a mă apăra, întrucît nici răbdarea mea, nici 
nenorocirile mele nu pot împăca pe dușmanii 
mei.

Apoi, sub un pretext oarecare, Essex a 
părăsit camera, închizînd acolo pe cei patru 
trimiși ai reginei.

îndată după aceea, el a încălecat, a ieșit 
din curtea casei sale însoțit de un grup de 
călăreți, printre care contele de Bedford, 
lordul Danvers, Cuff, secretarul său, și 
baronul de Cromwell, lorzii Southampton 
și Rutland.

Pe drum, prietenii săi au început să strige, 
încercînd să incite populația:

— Se urmărește asasinarea contelui de 
Essex! Se urmărește vînzarea Angliei către 
Spania!

Dar locuitorii Londrei n-au reacționat 
în nici un fel!

Cînd convoiul a trecut prin fața casei 
șerifului Smith, Essex, care se simțea slăbit 
de puteri, s-a oprit și a intrat în casă pentru 
a se odihni.

In timp ce Essex se spăla pe față. Smith 
s-a furișat pe poarta din dos, fugind la palatul 
regal pentru a cere instrucțiuni.

Intre timp, marele maestru al artileriei, 
Burghley, parcurgea străzile orașului urmat 
de ostași înarmați și precedat de un crainic 
care proclama:

— Essex, trădător al reginei!

ÎN TURNUL LONDREI

Contele, descurajat, a hotărît să se re
întoarcă acasă și a trimis pe lordul Danvers 
înainte, ca să pună neîntîrziat în libertate pe 
trimișii reginei, pe care îi lăsase închiși 
acolo. Dar pe una din străzi. Essex și cei care-l 
însoțeau s-au lovit dg un lanț întins de-a 
curmezișul străzii. în spatele lanțului erau 
postați ostași, care au tras cîteva focuri. 
Sir Charles Blount a fost rănit, iar Bedford 
și Cromwell au făcut cale întoarsă și s-au 
dus la casele lor.

Essex, Southampton și Cuff s-au îndreptat 
atunci către lamisa, s-au urcat pe un vapor 
și au navigat pînă la reședința lui Essex. 
Ajuns acasă, contele dădu ordin să se în
chidă porțile, lată însă că peste scurt timp 
sosește Burghley cu artileria șl ocupă grădi
nile care dădeau spre Tamisa.

Essex ar fi vrut să opună rezistență, dar 
prietenii săi l-au convins de inutilitatea unui 
asemenea gest. Lordul Southampton s-a 
urcat pe acoperiș, încercînd să parlamenteze, 
dar Burghley pretindea ca rebelii să se pre
dea fără condiții, altfel — amenința el — 
va distruge casa cu lovituri de tun. în această 
situație, Essex îl întrebă pe Burghley, prin 
intermediul lordului Southampton, dată i 
se promitea,în cazul cînd se preda, un trata
ment civilizat, asistența episcopului de Athol 
la închisoare și un proces potrivit formelor 
legale. La această cerere, Burghley a răspuns 
că nu putea consimți la nici o condiție.

Atunci contele s-a predat fără condiții, 
împreună cu prietenii săi, Southampton, 
Cuff, Danvers și Rutland. Ei au fost conduși 
mai întîi la arhiepiscopul de Canterbury, iar 
apoi la închisoarea din Turnul Londrei.

Sunase «gongul» pentru ultimul act...

George BIANU
(Va urma)
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în permanentă atenție: problemele oamenilor

o dreptate 
știrbă

in fapt, cum spun juriștii, lucrurile 
s-au petrecut cutremurător de sim
plu: la o intersecție de drumuri, 
cea dintre bulevardul Lacul Tei cu 
strada Maica Domnului, motoreta 
condusă de George Culpi Danie- 
lescu s-a ciocnit— a intrat în coliziu
ne, cum neologistic se zice azi — cu 
autoduba condusă de Ion Naciu. 
Soția conducătorului motoretei, — 
Ana Culpi Danielescu —, care se 
afla tot pe motoretă, în spate, a 
fost proiectată și vătămată deosebit 
de grav. Au urmat, pentru victimă, 
intervenții medicale, pe cît de difi
cile, pe atît de chinuitoare, și o 
cumplită invaliditate de gradul II. 
Și, bineînțeles, a mai urmat o anchetă 
și un proces penal.

O anchetă și un proces ciudat.
Pentru că primele cercetări ale 

miliției, cu toate că au durat enorm, 
s-au făcut știrb, fără să răspundă la 
toate întrebările cerute de o jude
cată dreaptă. Dealtfel, după cîte am 
auzit, pe chestia asta au urmat și 
niște sancțiuni pe acolo, pe la mi
liție.

Pentru că a fost trimis în judecată 
și condamnat soțul victimei, iar șofe
rul autodubei, Ion Naciu, — cu toate 
că expertizele tehnice spuneau și 
răsspuneau că a intrat în intersecție 
cu o viteză nepermis de mare și cu 
toate că a fugit de la locul acciden
tului —, a ieșit basma curată.

în sfîrșit, pentru că atunci cînd 
procurorul general al republicii a 
vrut să îndrepte lucrurile, declarînd 
un recurs în supraveghere, Tribu
nalul Suprem a dat o decizie de 
respingere a recursului, decizie fru
mos motivată, dar cu argumente 
privind doar procedura de extindere 
a procesului și nu fondul cauzei.

Poate n-aș fi scris aceste rînduri, 
poate n-aș fi ținut să fac publică 
această cauză judiciară, dacă fuga de 
lîngă un om care se zbate între viață 
ți moarte nu m-ar umple de indig
nare și dispreț; poate n-aș fi scris 
aceste rînduri, dacă nu mi s-ar părea 
total nedrept ca unui om cu trupul 
frînt să i se mai zdrobească și sufle
tul, și nervii, cu o judecată greșită; 
poate n-aș fi scris aceste rînduri, 
dacă n-aș fi convins că o dreptate e 
binevenită chiar mai tîrziu decît 
niciodată; poate n-aș fi scris aceste 
rînduri, dacă nu mi s-ar fi spus că 
Naciu,atunci cînd a fugit, n-ar fi ținut 
volanul cu degete împodobite cu 
ghiuluri.

Ion DOGAR-MARINESCU

sub semnul 
adevărului, 

justiției
si echității 

A A

Ne vin adesea scrisori din partea unor oameni care socotesc și afirmă 
că lor nu li s-a făcut dreptatea juridică (precizarea e intenționată) pe care 
o așteptau.

Firește, e deosebit de greu pentru un ziarist sau chiar pentru mai mulți> 
să refacă o anchetă săvirșită de un șir de organe specializate, să rejudece 
un proces trecut prin mai multe instanțe de judecată.

Dar asta nu înseamnă că ești — tu, ziarist — justificat să întorci spatele 
tuturor celor care vin să-ți ceară o mină de ajutor ca de la om la om.

Și atunci ne-am gîndit să procedăm și gazetărește, dar și juridicește.. 
Gazetărește, făcînd publice nemulțumirile justițiabililor. Juridicește, 

invitînd-o la replică pe «cealaltă parte».
Deci noi. vom afirma mai puțin, în schimb vom interpela mai mult. 
Bineînțeles, răspunsurile le vom publica și, tot bineînțeles, unele vor fi 

nu tocmai pe placul celor care le-au pretins. Dar asta face parte din regula 
jocului.

Nelu IONESCU

simplă precizare esențială
în urma articolului apărut în nu

mărul din 10 martie al revistei noastre, 
articol intitulat «De ce sînt doborîți 
copacii din județul Dîmbovița», s-a 
declanșat o anchetă și un proces 
penal menit să stabilească dacă și. 
eventual, în ce măsură se fac vino- 
vați unii sau alții dintre cei cărora 
le fuseseră dați spre bună gospodă
rire arborii cu pricina.

Lucia Morjan — soția fostului ingi
ner șef al Direcției regionale de 
drumuri și poduri-București, Valeriu 
Morjan, unul dintre cel anchetați și 
puși sub învinuire — are sentimentul 
și se teme că publicitatea din care a 
izvorît ancheta va da un caracter

important e adevărul
Judecătoria sectorului 8 și Tribu

nalul Municipiului București au con
damnat-o pe Tamara Lupușor pentru 
că a cumpărat icoane vechi, le-a 
restaurat în mică măsură și le-a 
revîndut la prețuri cu mult mai 
mari decît cele cu care le achizițio
nase.

Soțul Tamarei Lupușor susține că 
icoanele au fost restaurate într-o 
mare proporție, adeseori icoanele 
cumpărate fiind pur și simplu bucăți 
de scîndură aproape cheală; susține 
că pictura restauratoare a soției sale 
era de o substanțială valoare artistică 
și implicit bănească; susține deci că 
nu a făcut acte de speculă, ci doar 
de valorificare a propriei sale munci.

Colegul nostru de la «Munca», 
Marin Stoian — făcînd, la 22 ianua
rie ’72, o cronică a expoziției de 
grup a cenaclului artelor frumoase 

special procesului, o amploare, în 
defavoarea celor supuși judecății.

Ținem să precizăm că articolele 
noastre critice nu vizează scandalul, 
ci pur și simplu instaurarea justiției.

Ținem să precizăm că-i departe de 
noi gîndul de a declanșa patimi justi
țiare și că, la fel de cetățenește, ne 
simțim obligați să avem privirea 
trează și să atragem atenția și asupra 
unei judecăți care, de dragul" de
monstrativului, ar forța obiectivita
tea.

în sfîrșit, mai ținem să precizăm 
că avem toată încrederea în echili
brul judecătorilor noștri.

«Ion Andreescu» — socotește că 
«Peisajul» Tamarei Lupușor — 
«sobru și reținut poem cromatic al 
codrului, care-și trăiește toamna» — 
ar fi cea mai bună lucrare din expo
ziție. Deci afirmația că pictura 
acesteia nu-i o pictură oarecare, ci 
de o reală valoare, nu-i fără aco
perire, ba dimpotrivă.

Revista «Flacăra» a publicat, la 
17 februarie, un articol împotriva 
Tamarei Lupușor. Azi, 16 iunie, tot 
revista «Flacăra» propune o exper
tiză în favoarea Tamarei Lupușor.

De fapt, deocamdată nu cerem 
decît să fie văzute icoanele restau
rate de Tamara Lupușor — icoane 
azi puse sub sigiliu — de către cîțiva 
experți în restaurări, experți pe 
care ne asumăm noi sarcina de a-i 
invita și aduce.

dreptatea 
s-a făcut,

dilema persistă
Ecaterina Georgescu locuia în 

casa — din București — a soților 
Ionescu. Aceștia voiau să intre în 
casa lor și atunci i-au oferit aparta
mentul pe care ei îl ocupau în strada 
Neculce.

Ecaterina Georgescu acceptă 
schimbul, dar nu se mută în strada 
Neculce pentru că acceptă și schim
bul propus de Alexandru Niculescu, 
care îi oferă apartamentul locuit de 
el din Bd. 1 Mai nr. 201.

Ecaterina Georgescu nu intră însă 
nici în acest apartament pentru că 
familia Stoenescu, colocatară în acest 
ultim apartament, deschide un glas- 
vand și — abuziv — se extinde și în 
spațiul Ecaterinei Georgescu.

Urmează un proces și o hotărîre 
favorabilă acesteia. O hotărîre care 
însă n-a mai fost tradusă în fapt.

Pentru că Ecaterina Georgescu, 
pensionară la o vîrstă înaintată, este 
speriată de amenințările celor din 
familia Stoenescu.

Iar aceștia, la rîndul lor, trebuie 
sancționați pentru abuz, samavolni
cie și purtare neomenoasă cu un 
bătrîn, dar, omenește, trebuie înțe
leși. Pentru că înainte de «extin
dere» stăteau vreo opt suflete doar 
în două camere.

Consiliul popular al sectorului 8 
i-a oferit Ecaterinei Georgescu o 
garsonieră, de confort diferențiat, 
dar aceasta n-a acceptat-o pentru că 
domiciliul ăsta eventual era pe 
undeva departe de rudele care ar 
fi putut s-o ajute. Și femeia își poartă 
bătrînețile prin casele neamurilor 
și ale prietenilor, care o găzduiesc 
fiecare cît poate.

Desigur, soluția juridică e simplă, 
evacuarea imediată a familiei Stoe
nescu. Dar cînd te gîndești și la ei 
cîți sînt...

în urma unei mici anchete m-am 
lămurit că la primăria sectorului 8 
este bunăvoință pentru Ecaterina 
Georgescu; însă de altceva e lipsă: 
de spațiu disponibil. Poate primăria 
municipiului, evident mai bogată, 
va găsi un acoperiș pentru Ecaterina 
Georgescu. Pentru că în favoarea 
dumneaei pledează un argument spe
cial: anii, vîrsta. Nu ne este îngăduit 
să ne uităm bătrînii.

democrația 
și principiul 

„stai în banca ta“
Narcisa Dominte a încheiat anul 

profesional '71 cu un calificativ de 
laudă: foarte bine; a promovat exa
menul de medic specialist cu nota 18; 
iar un curs postuniversitar cu nota 
maximă, 10.

Dar medicul Narcisa Dominte a 
făcut și o greșeală: și-a permis să 
nu fie de acord, ba chiar să-l contra
zică — în chestiuni profesionale — 
pe doctorul Valerian Pintilie, șeful 
său. Iar acesta, pur și simplu, nu i-a 
mai îngăduit să facă de gardă în 
spital. Cu alte cuvinte, a îndepăr
tat-o de practică tocmai acum cînd 
punem accentul pe lucrul ăsta.

Narcisa Dominte s-a ad resat atunci 
Colegiului județean al medicilor și 
farmaciști lor-Suceava.

Și forul acesta nu numai că i-a 
respins plîngerea — ceea ce, cu 
argumente serioase, era în drept 
s-o facă, dar a și sancționat-o cu o 
blamare în fața colectivului de mun
că — ceea ce, în condițiile unei 
acțiuni pornite tocmai de cea pe 
care a pedepsit-o, deci de doctorița 
Dominte, precis nu era în drept și 
nici... în morală s-o facă.



teatru
— Poate că ne temem de multe ori să 

privim înapoi, să ne facem socotelile, pentru 
că nu știm exact ce rămîne după ce adunăm 
și scădem. Dar pe dumneata, Silvia Popovici, 
cred că pot să te întreb liniștită: cum îți 
vezi acum, la 17 ani de la debutul pe scenă, 
drumul în artă?

— Mă bucură liniștea dumitale, dar 
nu e și a mea, din păcate Drumul meu 
a avut, ca orice drum in viață, urcușuri 
și coborișuri, momente de certitudine 
și altele de spaimă, sentimentul pu
tinței și al neputinței

— De ce atîtea spaime, de ce atîta ne
încredere? Drumul dumitale a urcat mereu 
și sigur, croit fiind numai pe scenele tea
trelor naționale ale țării, pe el au fost pre
sarăți Eschil și Shakespeare, Cehov și Brecht, 

Goldoni și Ibsen, Cocteau și Alecsandri, și 
Baranga, și Lovinescu... Ce-ți puteai dori 
mai mult?

— îndoielile cresc mai ales atunci 
cînd te afli față in față cu marile încer
cări. Am sentimentul foarte puternic 
că tot ce am tăcut putea ti făcut mai bine, 
că totul a fost efemer, fragil, fără istorie. 
Că dacă ar trebui s-o iau de la început, 
aș face totul altfel sau poate aș face 
altceva.

— Ațîta neîncredere poate fi paralizantă.
— Și este. Eu nu pot lucra decît cu 

oameni care cred în mine Am nevoie 
de încredere și de afecțiune ca de aer.

— Dar după cîte știu ai întîlnit asemenea 
oameni în cariera dumitale.

— Da, am avut această șansă vitală 
pentru un actor. Au fost și sînt spirite 
înalte lingă care am putut respira aerul 
cel mai pur al artei Ca să nu-i amintesc 
decît pe Mony Ghelerter, pe Malvina 
Urșianu, pe Penciulescu, pe Esrig.

— Faptul că actorul are nevoie de atîta 
forță venită din afara lui, nu înseamnă oare 
că e alcătuit dintr-o substanță cam firavă?

— Sensibilitatea nu înseamnă neapă
rat slăbiciune. Crezi că e ușor să lupți 
mereu cu tine și să trebuiască sa în- 
frîngi acolo mereu cîte ceva? Să zicem 
îndoielile sau o rezistență fizică ori 
nervoasă scăzută — munca actorului 
implică și un efort fizic special, sper că 
lucrul acesta se vede clar pe scenă, 
uzura lui este totală Este nevoie de o 
mare forță, iar aceasta nu poate veni 
decît din patima pentru teatru

— Tot nu înțeleg: de ce se îndoiește ac
torul cel mai tare? De talentul lui? De 
buna-credință a celor care-l înconjoară? 
De destinul lui artistic? Toate acestea nu 
sînt oare semnele unui orgoliu exacerbat?

— M-am întrebat și eu: faci teatru 
tu, interpret, ca să te arăți? Să trăiești 
mereu în vitrină? Să ai o existență 
spectaculoasă, neobișnuită? Oare e ac
torul o ființă atît de vanitoasă? în ce 
mă privește, am aflat de mult răspun
sul: există o nevoie covîrșitoare de a 
transmite de pe scenă niște glnduri, 
niște sentimente, niște adevăruri Un 
scriitor îți încredințează ție, actor, 
momentul de excepție pe care el l-a 
creat, ți-l împrumută și tu trebuie să-l 
dai mai departe, rotund, trăit, vibrant. 
Cu ce spui pe scenă trebuie să ajungi 
neapărat la spectatori ți să provoci, 
să contribui la niște mutații de conști-

silvia 
popovici

.... .. ... .

„ORICE DRUM
ARE MOMENTE 

DE CERTITUDINE 
ȘI ALTELE DE SPAIMĂ“

ință. Aici încep îndoielile: izbutești sau 
nu să răzbați pînă la oameni? Te pri
mește, te înțelege publicul? Nu e atît 
vorba de har — dacă îl ai sau nu — cit 
de eficiența dăruirilor tale

— Cum ai început teatrul, Silvia Popovici?
— Bine Așa cum trebuie în greutăți. 

Fără răsfățuri Dar cu entuziasm și 
credință. N-am pornit la drum de una 
singură, am mers toată clasa noastră 
împreună, la Craiova, și aceasta ne-a 
marcat pe totdeauna, cred.
— Se vorbește și acum de acea generație 

de aur: îi notezi pe toți, pe Sanda Toma, 
Victor Reberigiuc, Amza Peltea, Cozorici, 
Rauțchi, Rucăreanu, și constați cu surpriză 
că toți sînt niște realizați, că nici unul nu 
s-a pierdut pe drum. Nu e un lucru foarte 
obișnuit pentru o generație de artiști.

— Eu cred mai puțin în sentimentul 
de generație și mai mult în cel al fami
liei de spirit, care trece foarte ușor 
peste granițele vîrstelor. Am comunicat 
totdeauna perfect cu oamenii de 
artă deasupra sau sub vîrsta mea, m-am 
simțit gîndind la fel și cu Eliza Petră- 
chescu, și cu Gyorgy Kovâcs, și cu Marin 
Moraru sau Dinică, cu George Motoi, 
ion Caramitru și cu Ovidiu luliu Mol
dovan. Și poți avea un simțămînt de 
totală înstrăinare față de un om cu 
care te-ai născut în aceeași lună și joci 
de zece ani pe aceeași scenă Noi, ac
torii, depindem totuși totdeauna de 
alții: poți fi pus în valoare sau anihilat 
cu aceeași ușurință.

— Cine vă decide soarta?
— Regizorul, directorul teatrului, 

textul
— O asemenea stare de subordonare nu 

poate strivi personalitatea actorului?
— O poate lăsa în stare latentă sau 

o poate scoate la lumină Depinde însă 
foarte mult ți de tine, de forța ta, de 
puterea de a-ți organiza ți construi tu 
ceea ce obișnuim să numim șansă

— Ai avut vreodată un eșec limpede?
— Orice rol nou mi se părea că mă 

va duce spre eșec înainte de fiecare 

premieră îmi ziceam că e un act de 
inconștiență să apari pe scenă și cre
deam de fiecare dată că mă voi lăsa de 
teatru. Surpriza venea la sfîrțitul spec
tacolului: publicul mă acceptase și eu 
nu-mi veneam în fire de mirare. O 
cădere răsunătoare? Și eu m-am gîndit 
dacă pot numi astfel vreunul din mo
mentele mele de teatru, dar nu-mi dau 
seama Unii spun că spectacolul «Ro
meo și Julieta» nu a plăcut Eu am iu
bit-o: îți iubești ca orice părinte chiar 
și copiii mai puțin reușiți

— Care a fost succesul cel mai răsunător?
— Nu știu nici asta
— Ce detești cel mai puternic?
— Mediocritatea agresivă Și vindi

cativă
— Cunoști sentimentul invidiei?
— Cine nu-l cunoaște? Dar trebuie 

să-l ocolești: fie ți numai din instinct 
de conservară

— îți iubești rolurile?
— Numai cele la care lucrez. Pe 

celelalte le uit, mă lepăd de ele, ca să 
le pot primi în mine pe cele proas
pete Imaginează-ți cum ar arăta un 
depozit sufletesc în care s-ar înghesui, 
vii, una lingă alta ți Ofelia, ți Julieta, 
și Ifigenia, ți Darclee, ți Oana, ți Luluța, 
și...

— Cei care iubesc mai puțin actorii spun 
că viața lor interioară a multora .dintre ei, 
e un soi de mozaic alcătuit din bucățelele de 
suflet rămase și strînse de la personajele 
interpretate.

— E un gînd rău, recunosc, și nedrept. 
Personajele trăite pe scenă nu pot per
sista mereu în noi, cel mult se topesc și 
se amestecă într-o pastă nouă care 
poate fi sublimă sau joasă după cum 
e zestrea sufletească adusă de artist 
de acasă Pregătesc acum, pentru tele
viziune, cu o regizoare pe care o apre
ciez foarte mult pentru gustul și finețea 
ei psihologică Ariana Kunner-Stoica, 
o piesă de Pirandello, în care e vorba 
de o asemenea actriță: a renunțat la tot 
pentru scenă și trebuie să-ți alcătuiască 

existența din fărîmele de viață ale 
eroinelor. Dar asta nu se poate

— Există prejudecata — dacă nu e chiar 
un adevăr dureros! — că ingenuele drama
tice sînt actrițele cu cea mai scurtă viață 
scenică. Ce se întîmplă cu ele, încotro pot 
privi atunci cînd nu mai pot nici măcar 
simula vîrsta Ofeliilor?

— Poți privi și în gol, poți privi îna
inte și să vezi doar întuneric: totul de
pinde de bătaia și pătrunderea pe care o 
are privirea ta. De forța ta de rezisten
ță interioară Totul depinde de ce ai 
adunat în niște ani și de ce ai tu de co
municat. Mie personal nu mi-e frică 
de timp. Nu mi-e teamă de trecerea la 
alt gen de roluri Ba chiar mi se par că 
vin și ele, spre maturitatea mea, încăr
cate de profitabila lor maturitate

— Am impresia că în această direcție 
cinematografia a fost mai generoasă cu 
dumneata decît teatrul.

— în cinematografie am avut — după 
momentul fericit al lui Darclee — 
șansa unei întîlniri unice, decisive pen
tru mine: regizoarea Malvina Urșianu 
a dat existenței mele filmice un sens, 
o direcție, o rațiune, ea m-a pus de 
fiecare dată în fața unui personaj-pro- 
blemă, a unui personaj-metaforă a unui 
personaj contemporan captivant Și la 
filmările «Giocondei fără surîs», și ale 
«Seratei», și la filmul la care am lucrat 
pînă de curînd, «Trecătoarele iubiri», 
s-a stabilit acel climat artistic, acea fa
milie de spirit de care vorbeam — atît 
de necesare într-un act de creație co
lectivă, cum e filmul Distincția ei spi
rituală e contaminantă, perfecta rigoa
re a muncii, știința desăvârșită a orga
nizării, urbanitatea relațiilor pe care 
le stabilește regizoarea în echipă sînt 
absolut reconfortante și stimulatoare. 
Cu ajutorul eroinelor pe care le-am in
terpretat în filmele Malvinei Urșianu 
am trecut aproape pe nesimțite dincolo 
de hotarele ingenuității dramatice.

— Ce-ți oferă teatrul la ora aceasta?
— O experiență fascinantă: lucrul cu 

David Esrig la «Cei trei gemeni vene- 
țieni». Esrig e un fanatic, cu el urci pînă 
la soare pe un drum cronometrat pînă la 
minut. Artistul care are puterea să-l 
urmeze și să-i reziste e un om fericit: 
dacă pleci cu el la drum știi că ajungi 
sigur undeva foarte sus. Aș accepta ți 
cea mai modestă figurație într-un spec
tacol al lui: rămîi cu mai mult ți poți 
da mai mult decît într-un rol princi
pal lucrat cu un regizor mediocru

— Nu pot să nu apreciez această modes
tie care ascunde, de fapt, marea dumitale 
ambiție de a nu sluji decît arta autentică, 
arta purtătoare de adevăruri.

— Este singura care merită să fie 
făcută, singura care ajunge la spectatori. 
Nu urci pe scenă ca să te joci de-a tea
trul Nu te dărui acestei profesiuni 
dacă nu ai de spus ceva nou, ceva puter
nic, ceva revelator. Altfel, crede-mă, 
mai bine te apuci de altii treabă. Că 
sînt pe lumea asta o mie ți una de mese
rii înalte ți folositoare...

Sanda FAUR



memoriile lui șerban cioculescu (XVI)

amintiri muzicale

SALVELE 
ROMEI

A fi sau a nu fi... muzical. Aceasta era marea întrebare, 
cînd apăream noi, elevii de mai acum șaizeci de ani, înain
tea profesorului nostru de muzică, I. Șt. Paulian, în vede
rea selectării noastre pentru corul clasei respective. 
Cum mie mi-a căzut această probă la începutul clasei a 
ll-a de gimnaziu, la Liceul Traian din Turnu Severin, nu 
cred să-i fi făcut o impresie deosebită maestrului (în vre
mea aceea profesorii de la materiile secundare, zise și 
«dexterități», erau astfel calificați), deoarece aveam vocea 
în schimbare. Am depus un mare efort de voință la proba 
vocală și am izbutit să mă fac primit, deși propria-mi voce 
mă zgîria pe atunci la ureche, cam tot așa cum mă supără 
astăzi cînd o aud la emisiunile de radio sau televiziune, 
unde știut este că din motive de acustică superioară 
nimeni nu-și recunoaște scumpul glăscior. Ca în fața a 
tot ce este superior, mă înclin înaintea acestei impene
trabile legi științifice, care-mi stîrnește la asemenea audiții 
sentimentul nesuferit al alterității și mă face să-mi amin
tesc vorba unui celebru fost președinte de consiliu de 
acum peste patruzeci de ani, ca să se scuture de respon
sabilitatea neizbutirilor sale:

«Eu nu am fost eu».
N-aș putea spune același lucru de momentul primirii 

mele în cor, la vocea de «altist», întîi pentru că pe atunci 
nu exista încă noțiunea alterității, pusă în circulație ulte
rior, al doilea pentru că etimologia cuvîntului este... alta 
și al treilea pentru că orișicît, printr-un efort de supremă 
voință, acoperisem pe cît putusem insuficiențele mele 
vocale. Așadar, acceptarea mea în corul clasei a fost, în 
anul școlar 1914-1915, prima mea izbîndă asupra mea în
sumi și întîiul pas într-o modestă carieră de membru, 
pînă la absolvire.al corului general al liceului, ca tenor 
secund. în acel dificil moment agonic (în sensul etimo
logic al cuvîntului din limba elină, și anume luptă), să fi 
avut într-adevăr sentimentul exact al situației, cu corola
rele lui de inițial «trac» și de jubilare finală? Cine s-ar 
putea încrede în redarea exactă a graficului simțirii unui 
preadolescent timid, dar nu lipsit de imperativul voinței 
călit la simțul sporit al responsabilității, în urma situației 
sale nefericite de orfan de ambii părinți! Fără a fi un 
dolorist, mențin încă o dată această credință a mea că 
atît piedicile pe care le întîmpinăm în cursul existenței, 
cît și marile nenorociri sînt cea mai bună școală a vieței, 
mai ales pentru aceia care, ca mine, în cazul contrar, ar fi 
riscat să nu li se pună atît de curînd problema de a voi 
și de a persevera pînă la capăt.

Acum mărturisesc cu destulă jenă că deși în tot cursul 
liceului, atît la clasă cît și la examenele particulare, am 
primit la muzică note foarte bune, aceasta am datorat-o 
mai mult străduinței decît înzestrării firești. Să fiu cît 
mai explicit. Astfel, la cor nu e bine să te faci auzit cînd 
natura nu te-a dotat cu o voce cristalină. Mă feream să 
mă cred în solo, că mi-ar fi trădat insuficiența vocală și, 
iremediabil, suficiența psihică. Nu poți însă nici să înșeli 
pînă la capăt pe dirijor, deschizînd numai gura fără să 
cînți, cum fac marile vedete de cinema cînd li se dă un 
rol de cîntăreț, dublîndu-li-se vocea așa cum trebuie. Eu 
unul cîntam mai mult «din cap» decît din voce și nu mă 
încumetam să o amplific pe aceasta, ca să nu mă fac de 
rușine (deși același truc le reușește de minune atîtor 
vedete internaționale și naționale!). Poate că bunul meu 
profesor I.Șt. Paulian mă încuraja și mă tolera printre 
alte motive și pentru acela că tatăl meu, inginerul Nicolae 
Cioculescu, în 1897, la întemeierea societății corale Doina, 
nu-i precupețise concursul vocilor bărbătești prin aportul 
lucrătorilor din șantierul naval, al cărui director era.

Am păstrat amintirea bunului meu profesor destul de 
bine, cum spun țăranii noștri, dintr-un mare simț de mă
sură, evitînd grijuliu formele superlativului. Era scund, 
dar voinic, negricios, rotund la față, cu ochelari în ramă 
aurie. Dirija cu autoritate și siguranță, ridicînd și coborînd 
brațul drept, cu elocvente vibrații ale mîinii. Mi-I repre
zint așadar cu o memorie afectivă fidelă, ca pe un excelent 
îndrumător în atît de greaua școală a vocii și mai ales a 
armonizării corale a vocilor. Era bun și blind, știa să închidă 
ochii la zburdălniciile noastre și nu pedepsea niciodată. 
Cînd a fost ridicat de nemți și dus într-un lagăr, — pentru 

că ne înflăcărase prin cîntece patriotice în anii neutrali
tății și făcuse din noi toți însuflețiți partizani ai intrării 
noastre în război —,a fost o emoție mare în tot orașul, 
care i-a făcut alai la gară. N-a fost, dealtfel, singurul. Au 
fost luați și colegii săi George Oprescu, Petre Sergescu, 
Vasile Vîrcol și Alexandru Resmeriță, închiși în condiții 
dure, ca apoi să fie internați în diverse lagăre prin țară 
și pe urmă, pentru deplina siguranță, în Bulgaria. La 
despărțire, ne stăpîneam lacrimile, cînd ne-a strîns mina 
la cîțiva, pe apucate, iar pe alții i-a mîngîiat pe creștet.

S-a înapoiat însă ușor slăbit, ca să-și reia cu același avînt 
profesional îndatoririle didactice, conducerea corului li
ceului nostru și pe aceea a corului Doina.

A fost acest cor unul dintre cele mai bune din țară. 
I.Șt. Paulian era prieten bun cu Ion Vidu, încă înainte 
de război, îl vizita adesea la Lugoj și îi executa toate com
pozițiile corale cu o pregătire minuțioasă. într-una din 
trecerile lui prin Lugoj l-a cercetat și pe tatăl viitorului 
compozitor Filaret Barbu, care se pregătea să plece la 
Viena pentru a urma Conservatorul de muzică și i-a spus 
acestuia:

«Să știi, frate Filaret, că arta este o floare, o roză minu
nată, dar înconjurată de spini. Dacă nu știi s-o rupi din 
tulpina ei cu băgare de seamă, te înțeapă cu spinii și vei 
sîngera».

Filaret Barbu n-a uitat pînă astăzi aceste cuvinte care, 
cum însuși ne spune, l-au călăuzit în cariera sa muzicală.

Am găsit această interesantă mărturie în pliantul cu foi 
volante, pe hîrtie de cretă, cu ilustrații și omagii, unele 
autografe în facsimile. Corului Doina Omagiu la 75 de ani, 
1897-1972, cu un cuvînt înainte de Traian Dudaș, prim- 
secretar al Comitetului județean Mehedinți al P.C.R., 
președintele Consiliului popular județean. S-au asociat 
acestui omagiu compozitorii Ion Dumitrescu, loan D. 
Chirescu, Artist al poporului, Filaret Barbu și Mircea 
Neagu, muzicologii Viorel Cosma și Vasile Donose și alții. 
Acest pliant a apărut cu prilejul «manifestărilor prilejuite 
de aniversarea a 75 de ani de activitate a formației corale 
«Doina» din municipiul Drobeta Turnu-Severin», în zilele 
de 18 și 19 noiembrie 1972. Au avut loc cu acel prilej un 
simpozion, un program muzical și o adunare festivă, la 
Casa de cultură, vernisajul expoziției «Corul Doina la 75 
de ani» și un concert de gală, la care și-au dat concursul 
corurile «Ion Vidu» din Lugoj, acela al casei de cultură din 
Caransebeș și al căminului cultural Marga din județul 
Caraș-Severin, al sindicatului sanitar local, precum și 
corurile caselor de cultură din Orșova și Strehaia și ale 
căminelor culturale Pătulele și Vînători din județul Mehe
dinți.

în după-amiaxa zilei de 19 noiembrie s-a ținut o adunare 
omagială, în parcul «Rozelor», la bustul profesorului și 
animatorului societății corale «Doina», întemeietorul ei.

Este bine și frumos (iertați-mi pleonasmul) că severi
nenii au onorat cum se cuvenea memoria unui mare dascăl, 
ca și pe aceea a lui Teodor Costescu, căruia i se inaugurase 
cu puțin înainte statuia, în amintirea marilor lui înfăptuiri 
la liceu, în oraș și în satul-model Vînjuleț din județul 
Mehedinți.

Am citit cu emoție și omagiul lui Tudor Paulian, general 
în rezervă, fiul sărbătoritului, care are cam aceeași vîrstă 
cu «Doina», fiica spirituală a lui I.Șt. Paulian. Mi-am amintit 
și de fratele său, căruia îi spuneam «Măru», răpus de o 
boală neiertătoare în adolescență, și de distinsa sa soră 
mezină, defunctă, Măriuca, profesoară.

Cîntecul din care citează Tudor Paulian îmi răsună și 
mie în urechi:

«Urmași ai marilor martiri 
nu disperați de-al vostru trai, 
veni-vor zile de noroc, 
stăpîni să fiți pe gînd și grai!» 
Acele zile de noroc au venit în cursul anului de jale și 

de speranță 1918, încununat la 1 decembrie cu împlinirea 
idealului național, pentru care luptase și I.Șt. Paulian, în 
linia întîi, ca un ostaș al patriei și al muzelor.

în amintirea atîtor amintiri, resimt tracul întîiului meu 
examen muzical, cu speranța că îl voi trece și pe acesta... 
cu indulgență.

M-a luat de mînă timpul și m-a dus 
la Roma în memorabila zi de 21 mai 
1973.

Acolo i-am întîlnit pe cronicarii ro
mâni de la începuturi și pînă astăzi, 
înfiorați de adevăr.

Steagul României fîlfîie în văzduhul 
orașului etern.

Pentru prima dată se trag salve 
de tun pentru români.

Și toate se petrec datorită înțelep
ciunii, dinamismului și generozității 
cu care concepe lumea de azi și de 
mîine tovarășul Nicolae Ceaușescu.

Din clipa cînd a pășit pe pămîntul 
Italiei și a rostit cuvîntul românesc 
bine v-am găsit — totul a ieșit din pro
tocol și am simțit acea revărsare de 
sentimente ce apropie și unește po
poarele.

Popoarele toate, fie ele mari sau 
mici, au o comunicare interioară — 
care funcționează ca o lege nescrisă — 
și putem fi fericiți că această lege a 
fost descoperită de tovarășul Nicolae 
Ceaușescu.

N-am putut călători mai departe 
cu delegația noastră și am ascultat 
ecourile simple.

Pe străzile Romei, în frumoasa Ve
neție, în spațiul aerian tresăream cînd 
auzeam cuvintele Ceaușescu-România.

Un cetățean al Romei povestea 
într-un grup despre Mihai Viteazul; 
altul vorbea de lenăchiță Văcărescu 
și alții despre Nicolae iorga, despre 
Nicolae Bălcescu, despre Ciprian Po- 
rumbescu.

Toți marii domnitori ai României 
și toți cărturarii veniseră cu tovarășul 
Nicolae Ceaușescu în Italia.

De pe mormîntul lui Traian s-a ri
dicat și Badea Cîrțan. El a dormit 
acolo să afle visele neîmplinite ale 
împăratului. Pe un zid, cronologia 
Imperiului roman se oprește la Dacia. 
Aici l-am găsit mai tîrziu pe cuteză
torul țăran român uimit de ceasul 
istoriei. înțelegi omule, lată am ajuns 
la epoca cînd sîntem parteneri, cînd 
sîntem prieteni, cînd chibzuim îm
preună la destinele omenirii.

Și în această chibzuință oriunde 
merge țara prin tovarășul Nicolae 
Ceaușescu deschide toate orizonturile 
umanismului — fiindcă esența iubirii 
sale este omul — indiferent de țară, 
de rasă, de naționalitate.

Mai aud și acum salvele Romei — 
salve de salut pentru poporul român.

Gheorghe NĂSTASE 
4 iunie 1973



flacăra buletin flacăra
PLOAIE 

INVERSĂ

Frecventați Piața Unirii' 
Acoperiș multicolor, lu
mini cu neon, mese spe 
cial amenajate pentru pre 
zentarea civilizată a pro 
duselor agroalimentare 
Dar nu uitați să aveți tot
deauna și o pereche de 
galoși, fiindcă aici nu ploua 
de sus în jos, ci invers 
Se înoată tot timpul în 
noroi sau în cel mai fe
ricit caz prin apă.

POȘTAȘI 
CAMPIONI

La Hațeg a avut loc, cu 
mare succes de public, 
«Crosul poștașilor». Tra
seul întrecerii a măsurat 
circa 2 kilometri și a cu
prins cîteva străzi din pe
rimetrul central al ora
șului. Pe primele 3 locuri: 
loan Drăgucian, Miron 
Dăncescu și Zamfir Avră- 
moni. Pe cînd o asemenea 
«reciclare» pentru toți 
poștașii din țară!

de știri

CERCEI PENTRU BĂRBAȚI
CONCERT

SERVITI-VĂ CU ÎNCREDERE 
DE ORTGRFIE!

Pe strada Republicii, una din străzile centrale ale ora
șului Moreni, s-a plantat un panou frumos pictat 
pe care citim: «Tovarăși, luptați neobosiți împotriva 
huliganismului, împotriva desfrului (sublinierea noas
tră — n.r.), a oricăror vicii care degradează și înjosesc 
ființa umană». Iar pe partea cealaltă: «...fiți model de 
comportare înaintată în societate, în familie, în relațiile 
cu tovarăși (tot sublinierea noastră— n.r.) de muncă». 
Pentru relații bune cu gramatica și ortografia nu găsim 
nicăieri nici un îndemn...

O pereche de cercei confecționați din aur au fost 
descoperiți în mormîntul unui bărbat — așa cum dealt
fel am mai relatat cu cîteva săptămîni în urmă — la 
Rîmnicelu, în plin Bărăgan. Cel care îi purta făcea 
parte din neamul pecenegilor. Acum, grație amabilității 
arheologilor din Brăila, care ne-au pus la dispoziție 
fotografia alăturată, vă putem arăta cerceii. Vă plac?

«Foicică de cicoare», «Țara mea», dar și «Serenada» 
de Schubert și-au dat întîlnire pe 10 iunie la Ateneul 
român. Interpreți plini de entuziasm, elevii Școlii 
generale «Petre Ispirescu» din București sub condu
cerea inimosului profesor Niță Hintea.

S.O.S.! ȚÎNȚARII!
Comuna Rast, județul 
Dolj. Balta satului a fost 
asanată de ani de zile. 
Oamenii au uitat cum se 
prinde peștele, dar prind 
zi și noapte țînțari. Sînt 
niște țînțari foarte har
nici. Oamenii muncesc, 
dar și țînțarii muncesc.

MARILE...

Inițiativă a colectivului de 
la stația Brașov-Triaj: se 
reduce cu un minut din 
timpul de triere a unei 
locomotive. Egal cu șase 
trenuri în plus în 24 de 
ore. Egal cu 180 trenuri 
în plus pe lună. Egal cu 
economii de timp — pen
tru trenuri și călători. 
Concluzia colectivului 
Brașov-Triaj: mai sînt re
zerve de valorificat.

... SI MICILE 
MANEVRE

Cînd trei vagoane de 
tramvai fac manevră în 
fața depoului Hie Pintilie. 
restul așteaptă. Numai că 
«restul» se-ntinde în șir 
indian pînă la Calea Do
robanților (preț de două 
stații) și «manevra» are 
loc la 7,30, oră de maxi 
mă aglomerație bucureș 
teană.

SI FORAJ 
SUBMARIN

F-500 forează, indiferent 
de compoziția straturilor 
subsolului și de condiții 
climatice, pînă la adîn- 
cimi de 10 000 metri. 
F-500 poate fi adaptată 
și la foraj submarin. A- 
ceastă instalație ultramo
dernă e cel mai nou pro
dus al Uzinei «1 Mai» 
din Ploiești.

UN STRANIU ACCIDENT

în București a avut loc un straniu accident de cir
culație: pe Calea 13 Septembrie, colț cu strada 
Antiaeriană, o autobasculantă cu frînele defecte, 
condusă de șoferul C. Trăsnitu, de la o întreprin
dere din Alexandria, a intrat într-un cortegiu 
funerar, omorînd trei persoane.

«MADE IN ROMANIA»

INEDIT ABSOLUT

Există o brumă care, îm
potriva tradiției, favori
zează recolta de cireșe. 
Pe numele complet se 
cheamă Brumă Mihai și e 
tehnicianul livezii de la 
I.A.S.-Huși.

SI CU PLETE 
LUNGI 

PE SPETE

Din cei opt mii de locui
tori ai comunei Pipirig 
din județul Neamț, nici 
unul nu-i frizer. Unitatea 
de specialitate cea mai 
apropiată e la Tg. Neamț, 
adică la un fleac de drum 
de 50-60 kilometri. Cît 
să-ți crească bine, la în
tors, barba iar.

SPECIALITĂȚI

«Tenul romînesc și îngri
jirea adecvată» (ortogra
fia nu ne aparține), iată 
tema pe care a susținut-o 
de curînd cunoscuta cos- 
meticiană Olga Tuduri de 
la magazinul «Farmec» din 
Capitală. Bănuim că ex
punerea a fost interesantă 
și utilă, dar ne întrebăm 
cum ar fi sunat anunțul 
dacă specialista noastră ar 
fi avut altă calificare? Bur
ta românească și îngrijirea 
adecvată (dacă era bucă
tar), piciorul românesc și 
îngrijirea adecvată (dacă 
era cizmar)..

CIFRE

1 300 de studii aplicative 
și de asistență tehnică cu 
o eficiență economică de 
peste un sfert de miliard 
de lei au fost finalizate, 
în perioada care a trecut 
din acest cincinal, de că
tre cabinetele pentru pro
bleme de organizare știin
țifică a producției ale ju
dețelor Prahova, Buzău și 
Dîmbovița. Printre marile 
unități socialiste cuprinse 
în studiile de informatică 
se află Uzina «1 Mai» 
Ploiești, Fabrica de zahăr 
Buzău, Uzinele de utilaj 
petrolier Tîrgoviște ș.a.

INSTANTANEU DIN SUCEAVA

BALLONSEIDE SAU ANTERIU?

Vă gîndiți de pe acum la 
garderoba toamnei 1973' 
Oscilați între un ballon- 
seide tip Humphrey Bo
gart și un anteriu? Adre- 
sați-vă cu încredere «Coo 
perativei de ballonseide

și îmbrăcăminte sportivă» 
de pe strada Smîrdan colț 
cu 30 Decembrie, care 
expune în vitrină un mo
del de ballon și mai multe 
sutane roșii și albastre. 
Se lucrează și cu mate
rialul clientului.

FATA NOASTRĂ
Una dintre cele mai mari interprete de muzică ușoară 
și de film «indiană» este românca Narghita. Cea de-a 
doua călătorie, plină de roade, în India (recitaluri, 
radio, televiziune, imprimări de discuri și un rol prin
cipal într-un film cu Sashi Kapoor, fratele cunoscutului 
Raj) s-a încheiat de curînd, Narghita sosind în țară 
miercuri, 13 iunie a.c.

Sau «filozofie» între două autobuze (care vin rar).

Weissenhâuser Strand este numele complexului tu
ristic (27 de blocuri, 5’ hoteluri, 57 bungalovuri, un 
restaurant, un supermagazin) inaugurat în această 
săptămînă și construit de Antrepriza română de con
strucții ARCOM. Fotografia noastră prezintă hotelul 
«Maritim» (42 de niveluri dintre care 3 subterane) 
din Travemiinde, construit de aceeași prestigioasă 
firmă românească.

DUPĂ ARTĂ

A fost terminată urmări
rea penală în cazul Elena 
Boboc, fostă șefă a secției 
de țesut covoare din ora
șul Tg. Bujor, — care ține 
de Cooperativa «Muncă și 
artă» din Galați —, Virgil 
Onose, fost șef al servi
ciului organizării muncii. 
Natalia Nacu, fostă vice
președintă a cooperativei. 
Arghir Popescu, fost pre-

Șl RĂSPLATĂ

ședințe, Ion Matei, fost 
șef contabil. Emilia Chi- 
riță, fostă șefă de serviciu, 
și Ion Roșu, președinte. 
Munca și arta acestor 
stîlpi ai cooperativei a 
constat în delapidarea a 
aproape un sfert de mi- 
Jion de lei. La așa muncă 
și la așa artă, nu ne în
doim că va urma și o răs
plată pe măsură.

TURISTICĂ

Aflăm că în 1974 va începe reconstrucția cabanei 
Peștera, distrusă de un incendiu în urmă cu cîțiva ani. 
De asemenea, se prevede construirea unui teleferic 
care va lega această cabană de Babele.’ Așadar, în cîteva 
minute — în loc de ore — vom ajunge de pe platoul 
Bucegilor în mirificul peisaj al Văii Dîmbovicioarei.

PENTRU «CURĂȚENIE GENERALĂ»

Zilele acestea, la restaurantul «Berlin», la intrare, se 
găsea un aviz: «Anunțăm pe stimații consumatori: 
restaurantul închis două zile pentru curățenie ge
nerală».

ANNENCY ’73

La începutul săptămînii în curs, pictorul Sabin Bălașa 
a plecat în Franța la Festivalul internațional al filmului 
de animație. Plasticianul român este invitat pentru a 
face parte din juriul concursului. Cu această ocazie va 
fi prezentat «hors concours» și recentul său film de 
pictură animată «Galaxii».

Realizatorii «buletinului de știri»:

R. Balaban, D. Bârlădeanu, N. Cristache, I. Cioară, M. Hetco,
N, Ionescu, A. Cahane, T. Michinici, M. Mihăilescu, M. Nedelea, 
L. Nițescu, I. Predoșanu, V. Savin, G. Stanca, D. Ștefan, F. Urseanu.



CENTRALA INDUSTRIEI CONFECȚIILOR BUCOREȘTI

produce confecții din țesături de lînă, bumbac și 
relon.în culori variate și atrăgătoare, pentru femei, 
bărbați și copii.

• COSTUME PENTRU BĂIEȚI
• UNIFORME ȘCOLARE PEN

TRU BĂIEȚI
• IMPERMEABILE CĂPTUȘITE Șl 

NECĂPTUSITE PENTRU FE
MEI SI BĂRBAȚI

• SCURTE DIN RELON CĂPTU
ȘITE PENTRU FEMEI Șl BĂR
BAȚI

FABRICA DE CONFECȚII VASLUI. Str. Primăverii nr. 11. telefon: 18 20



arte
capriciile gustului

TAPISERII

POLUAREA
FOLCLORULUI

Pare a se fi înmulțit în ultimul timp, și printre 
esteticieni, numărul prăpăstioșilor. Atîtea lucruri 
sumbre se prevestesc în legătură cu situația artei în 
lumea secolului ce se apropie! Va dispărea arta! 
Moare arta! E necesar să se întreprindă grabnice 
acțiuni de salvare! Cine urmărește publicațiile de 
specialitate nu poate să nu rămînă impresionat de 
cantitatea de energii risipite pentru susținerea ipo
tezelor pornind de la aceste premise. La Congresul 
internațional de estetică de astă-toamnă ținut la 
București am putut vedea cum majoritatea parti- 
cipanților, chiar cînd figurau cu intervenții pe alte 
teme, țineau să urmărească lucrările secțiunii care 
își propunea să dezbată tocmai fenomenul «morții 
artei».

Ceva apare totuși bizar. Unii vorbesc atît de mult 
despre moartea artei, în condițiile în care, în ultimii 
ani, pretutindeni în lume manifestările artistice 
cunosc o amploare extraordinară. în ultimii zece ani, 
numărul expozițiilor deschise, numai pe continentul 
nostru european, întrece de la distanță pe cel al 
deceniilor anterioare. Interesul pentru artă la vaste 
categorii de populație a crescut enorm și se pare că, 
dincolo de profețiile sumbre inserate în paginile di
feritelor publicații sau pronunțate sub auspiciile 
solemne ale diferitelor congrese internaționale, 
problema artei rămîne una dintre cele mai acute 
astăzi în lume. Niciodată oamenii — mase uriașe de 
oameni — nu au făcut din problema artei o problemă 
a lor.

Se resimte acest lucru în politica culturală a state
lor, în atitudinea diferitelor organizații și foruri 
culturale. Se resimte acest lucru în tot ce facem, 
fiecare.

Unul dintre fenomenele care vin să infirme profe
țiile sumbre cu privire la moartea contemporană a 
artei se referă la renașterea unei îndeletniciri artis
tice străvechi: tapiseria. Sub o formă sublimată, 
bucuria obiectului țesut de către mîinile sprintene ale 
ființei înzestrate cu inteligență și răbdare, așa cum 
ne-o prezintă Homer, în «Odiseea», pe Penelopa, își 
găsește astăzi, în condițiile în care industria textilă 
cunoaște uriașa dezvoltare la care sîntem martori, 
noi valențe. Dicționarele consemnează tapiseria ca 
lucrare de artă, țesută manual, al cărei desen rezultă 
din însăși structura țesăturii destinate a forma 
panouri verticale. Va trebui să recunoaștem că 
există la noi o tradiție, o mare tradiție, a lăicerelor 
și a scoarțelor, de la care nu puține dintre numele de 
artiști, ce s-au consacrat tapiseriei, par a fi pornit. 
Ion Nicodim, Vladimir Șetran, Maria Blendea, 
Ileana Balotă, Ana Lupaș, iată numai cîteva dintre 
numele întîlnite în ultimul an în presă sau în sălile 
unor expoziții, ilustrînd domeniul tapiseriei Ceea 
ce mi se pare demn de reținut este faptul că noua 
arhitectură și noua noastră viziune despre arhitec
tură reclamă tot mai mult necesitatea înnobilării și 
umanizării diferitelor spații interioare. Prin înseși 
calitățile materialului ce stă la baza tapiseriei — 
lina, presupunînd căldură și intimitate — aceasta

Din ciclul de tapiserii «Anotimpurile». Autori: 
Maria Mihalache-Blendea; colectivul de transpune
re: Ileana Balotă, Ariana Nicodim, Graziella Stoichl- 
ță, Eva Bîrsan.

este chemată astăzi să ocupe un loc insubstituibil în 
cadrul artelor decorative românești. Deocamdată, 
la noi se pune mai mult problema unor tapiserii 
destinate a decora spațiile interioare ale unor insti
tuții, prin definiție austere, în condițiile în care coefi
cientul de standard și de răceală impus de materia
lele specifice arhitecturii contemporane apare destul 
de impresionant. Nu e mai puțin adevărat însă că 
și pentru spațiile interioare din apartamentele pe 
care le locuim, asemenea nevoie se face simțită. în 
magazinele de specialitate ale Fondului plastic lipsesc 
însă tapiseriile concepute pentru spații interioare 
mai mici, la dimensiunile noilor apartamente care se 
construiesc Se vorbește mult astăzi despre finalita
tea socială a artei în condițiile orînduirii noastre 
socialiste. Am impresia că ocolim cîteodată adevă
rul, preferind drumul întortocheat al teoriilor în 
locul acțiunilor practice, prin care artiștii decora
tori contemporani să poată participa direct la schim
barea cadrului estetic al lumii în care trăim.

Gheorghe ACHIȚEI

(XVIII)

Festivalul «Maria Tănase», prin care craiovenii au înțeles 
să aducă prinos de recunoștință «marii doamne a cîntecului 
românesc», a ajuns anul acesta la a treia ediție. însemnăta
tea care s-a acordat acestei manifestări a făcut ca festivalul- 
concurs din capitala Olteniei să fi intrat într-un foarte scurt 
timp în tradiție, așteptat cu nerăbdare de către toți iubi
torii muzicii noastre populare. Cinstirea, la doi ani o dată, a 
memoriei neîntrecutei artiste s-a transformat în adevărată 
sărbătoare a cîntecului popular românesc de pe toate plaiu
rile țării. Atingînd culmi încă necunoscute pînă acum. încă 
de la prima ediție, festivalul a avut un puternic răsunet 
printr-o seamă de elemente tinere care, foarte scurtă 
vreme de la promovare, au cunoscut laurii unor succese ce 
i-au consacrat. Constatările făcute pe marginea concursului 
ce a avut loc între 21 și 26 mai a.c. sînt pline de învățăminte, 
dovedesc rolul extrem de însemnat pe care a început să-l 
dețină festivalul «Maria Tănase» în viața cîntecului nostru 
popular. Datorită fastului plin de măsură și seriozității pe 
care organizatorii au înțeles să le acorde acestei prestigioase 
manifestări, festivalul își justifică din ce în ce mai mult 
existența, ca prezență reînnoitoare pentru arta muzicală a 
poporu lui.

Pentru mine unul, atît de legat de Maria Tănase de la 
primii ei pași, acest festival mai are și o semnificație aparte.

Munca dusă în ultima vreme de către organele de stat 
și de către noi, folcloriștii, întru îndreptarea anumitor ca
rențe cu privire la directivarea folclorului a dat neînchipuit 
de repede roade. Aceasta este marea învățătură pe care n^a 
oferit-o a treia ediție a festivalului din capitala banilor. In 
așa măsură, încît apariția pe scena concursului a vreunui 
candidat necorespunzător prin ținută și repertoriu distona, 
provocînd zîmbete și ilaritate printre spectatorii care și-au 
dovedit și de data aceasta deplina pricepere. Noi înșine, 
membrii juriului, am trăit clipă de clipă, în cele cîteva zile 
ale concursului, cînd s-au prezentat peste 70 de candidați, 
satisfacții și plinătăți artistice inegalabile. Și nu o dată am 
fost puși — spre marea noastră bucurie — în mare încurcă
tură, avînd de hotărît cine sînt cei mai buni dintre foarte 
bunii, care pe scena luxosului teatru craiovean ne-au 
făcut cunoscute marile frumuseți, bogăția nesfîrșită a cînte
cului poporului român. Subliniem acest lucru cu cele mai 
bune gînduri pentru organele de resort din toate județele, 
care și-au înțeles pe deplin menirea, dîndu-și toată oste
neala pentru a selecționa elementele cele mai potrivite, 
talentate, care reprezentînd cîntecul regiunii lor să contri
buie la înalta ținută a festivalului.

Am apreciat de asemenea munca titanică a celor două 
orchestre populare, «N. Bălcescu» a Consiliului sindicatelor 
din Dolj, precum și «Flacăra Prahovei» a Filarmonicii de 
stat din Ploiești, care au avut greaua sarcină de a acom
pania soliștii veniți cu repertorii necunoscute, reprezen
tînd stiluri muzicale atît de variate. Cei doi dirijori. Paraschiv 
Oprea, de la ansamblul bucureștean «Rapsodia», și Con
stantin Busuioc, si-au dat osteneala, de cele mai multe ori cu 
succes, spre a corespunde exigențelor acestei elevate 
manifestări.

Se cuvine o analiză mai amănunțită a marelui eveniment 
artistic de la Craiova. O vom face cu primul prilej.

Hari BRAUNER

scrisori către un meloman

SUPREMAȚIA MUZICII 5

Din cel puțin trei puncte de vedere — ce ne revelează?,, 
cum ne solicită?, ce face din noi? — muzica poate fi in
tr-adevăr privită ca regina artelor. Că aceasta este o realitate 
obiectivă, iar nu o părere tributară patriotismului profe
sional, o dovedește atitudinea cvasiunanimă a poeților și a 
pictorilor față de muzică, în care dinto'tdeauna au văzut 
manifestarea culminantă a artisticului. Străvechiul dor al 
poeziei și al picturii a fost acela de a-și muzicaliza formele, de 
a se dizolva în muzică, ceea ce într-o bună măsură — deși 
nu prea dovedind legitimitatea acestui dor — modernii au 
și realizat.

Ce i-a făcut pe Baudelaire sau pe Verlaine să tînjească 
atîta după muzică, pe un Thomas Mann să-și conceapă 
proza după principiile construcției polifonice și simfonice, 
pe un Kandinsky să preconizeze abandonarea totală a 
figurativului pentru ca pictura să devină «după chipul și 
asemănarea» muzicii.
, Desigur, întîi de toate paradoxalul farmec al lumii p< 
care o evocă ea: de o splendoare pe cît de Ireală, din per

spectiva felului comun de a înțelege existența, pe atît de 
reală pentru sufletul nostru cel adînc, care simte că această 
artă și numai ea exprimă cu desăvîrșită exactitate ceea ce-i 
trebuie lui pentru a trăi cu adevărat și înflori. Ajutîndu-ne 
să intrăm în contact cu partea cea mai luminoasă a ființei 
noastre, cu eul nostru superior, cel victorios peste mărgi
nirile și tenebrele omului cotidian, muzica marilor maeștri 
ne îngăduie să vedem în limpezimile cristaline ale interiori- 
tății chintesențialitatea însăși a trăirilor umane, a procese
lor universale. Sunetul, prin însăși natura lui, este intim 
legat de esențialitatea cea mai adîncă a întregii existențe. 
Nu mi se pare deloc fantezist a concepe structura cosmosu
lui ca profund muzicală în esența ei (bineînțeles, într-altfel 
muzicală decît sîntem obișnuiți să ne reprezentăm curgerea 
sunetelor). Mulți privesc «muzica sferelor», despre care 
vorbeau Pitagora și Platon, ca pe o elucubrație sau, în cel 
mai bun caz, ca pe o metaforă. Dar iată că, după primul 
zbor cosmic, luri Gagarin făcea declarații ce nu contrazi
ceau viziunea înțelepților de odinioară: «în acest vuiet se 

puteau distinge numeroase nuanțe și timbre muzicale, pe 
care nici un compozitor nu le-a transpus pe note și pe care 
probabil, deocamdată, nici un instrument muzical, nici o 
voce omenească nu le va putea reproduce».

De necomparat este muzica și prin felul cum ne solicită. 
Cînd, în timpul audiției, atenția și puterea noastră de 
dăruire îi aparțin în exclusivitate, ea ne permite să reali
zăm o concentrare interioară ce ar putea fi asemuită cu cea 
pe care o prilejuiesc matematicile, dacă n-ar fi învăluită de 
acea căldură sufletească — nu mai puțin pură — pe care 
știința numerelor n-o poate emana.

în fine, cînd ne lăsăm scăldați de ele, undele muzicii ne 
curăță interiorul de zgură cu o forță de asemenea inegala
bilă, amintind apele pe care Hercule le făcea să treacă prin 
grajdurile augiene. E drept că această senzație de «catharsis» 
nu durează mult. Muzica ușurează considerabil strădani
ile întru desăvîrșire spirituală: mai ales grație ei putem 
simți că idealul de perfecțiune umană spre care tindem nu 
e o himeră, ci ceva întru totul realizabil prin puterile 
noastre sufletești. Veritabilul sens al așa-zisului extaz 
muzical, acesta este: să trăim cîteva clipe ceea ce poate să 
devină modul nostru permanent de a fi. Toate eforturile de 
autodesăvîrșire spirituală sînt în fond reductibile la această 
formulă: a-ți muzicaliza existența.

George BĂLAN







De cîteva ori pe an, ei vin aici, în Obor. 
Sosesc de obicei noaptea și-și descarcă li
niștiți căruțele aproape sub ferestrele Fa
bricii de mase plastice. Dacă treci tocmai 
atunci pe-acolo și îi întrebi ce-au adus, îți 
răspund cu o ușoară undă de complicitate 
în glas: «Pămînt, taică. Pămînt». După 
ce-și golesc, fără grabă, căruțele, se culcă 
înveliți cu țoale ori rogojini lîngă pămîntul 
pe care l-au adus cine știe de unde. Peste 
cîteva ore e dimineață și bucureștenii află 
că au sosit olarii. Ceea ce începe nu e o 
vînzare, ci mai degrabă o vînătoare de cu
lori, forme, sunete. Pămîntul adus din 
Româna —Balș, Harghita ori Puchenii Mari 
umple sacoșele bucureștenilor, și sub formă 
de căni, ceșcuțe, ghivece, ulcioare, farfurii 
pornește să înfrunte pereții de beton ai 
caselor noastre. Decanul olarilor acestui 
tîrg de iunie este Panait Petrache din Pu
chenii Mari. Din cei 76 de ani ai săi, ultimii 
62 i-a dedicat olăritului. îl întreb de ce 
oalele aduse de el seamănă atît de mult cu 
cele venite din Harghita.

— Ale noastre, ăle de le făceam eu cum 
învățasem de la tata, nu se mai vînd. Pricepi 
matale? Erau simple: negre și cu niște zgîrie- 
turi. De cînd au venit ardelenii ăștia cu 
străchini făcute la presă și colorate ca papa
galii, toată lumea vrea de-astea. Ce-I in
teresează pe om că eu sînt din Prahova? 
El vrea oale și străchini colorate, «speciali
zate», pricepi matale? înainte plăceau și 
ăle de le făceam eu, cu buza mai lată. într-un 
an a venit și arta plastică la mine. Mi-a cum
părat tot ce mai aveam dintr-ale vechi. Pe 
urmă m-a dus la Curtea de Argeș, la Tîr
goviște, să văd străchini făcute de ăi vechi. 
Cică semănau cu ale mele, să mă uit mai 
bine la ele și să fac tot de-astea: simple. 
Mi-au dat ei atunci de toate: mîncare, mi-au 
dat somn la hotel. Dar pe urmă m-am întors 
acasă și am făcut tot de-astea ca ale ardele
nilor, de-astea care se vînd. Că atît cît 
muncim, atît trăim. Și dacă nu se vînd ăle de 
le-am făcut eu toată viața, fac destelante. 
De la oale nu se iese la pensie și eu nu m-ajut 
decît c-o fată. A mai mică, de e surdă și 
mută. A lăsat-o Dumnezeu așa și ce era să 
facă, s-a apucat și ea de olărit. Ăilalți șase 
copii s-au dus care încotro. Pricepi?

Au sosit olarii. A venit și Marin Trușcă 
de la Româna—Balș. Oamenii au ochi nu
mai pentru străchinile lui. Eu nu-mi pot 
dezlipi privirea de pe mîinile sale. Sînt 
mîini de pămînt. în ele banii sînt aproape 
abstracți. Fotografia cu mîinile lui Marin 
Trușcă n-a reușit. Meșterul avea mîinile 
aproape înțepenite.

Am părăsit Oborul nu înainte de-a schim
ba o vorbă cu pietrarul Constantin Croitoru 
din Mizil. Era la «o roșie cu brînză». Se 
îndemna cu nevasta la mîncat. Lîngă ei, 
40— 50 de cruci. Albe. Piatră de stîncă. Cîte 
una avea pete mari de un albastru de Voro- 
neț.

— în zece zile n-am vîndut decît patru. 
Nu cumpără nimeni. Eu nu vreau să 
moară oamenii, dar acum, la 66 de ani, pot 
eu să-mi schimb meseria? Mai stau o săptă- 
mînă și plec.

Am ieșit din Obor de vreo zece minute, 
în fața mea, pe un cort de șantier, cineva 
a scris cu păcură: «E pericolozo. Mori re tuti».

Pămînt, taică. Pămînt.

Dorin TUDORAN

Căni pentru vinul de viață lungă.

Roșiile și cartofii pot să mai aștepte.

Pămînt de Româna-Ralș trecut prin 
mîinile lui Marin Trușcă.

Ceramică de Odorhei.

Un ultim retuș.

Mi-e somn.

Lucrăm și de comandă

Fotografii de
Radu CONSTANTINESCU



sport
cronica ringului

2 AUR + 2 ARGINT + 3 BRONZ
Cel mai senzațional film de aventuri pe 

care l-a oferit televiziunea săptămîna trecută 
a fost, fără îndoială, «Finalele campionatelor 
europene de box». întrecerile celor mai 
buni pugiliști amatori din Europa ne-au 
făcut să trăim cu o intensitate maximă încleș
tarea dramatică de pe ringul sălii «Pionir» 
din Belgrad. Și cum putea fi altfel, cînd în 
lupta directă pentru titlurile de campioni 
continentali au intrat și patru boxeri români ? 
Acum, cînd știm că Gruiescu Constantin și 
Simion Cuțov au cucerit medaliile de aur, 
Mircea Tone și Alee Năstac pe cele de argint, 
iar Gabriel Pometcu, Sandu Tîrîlă și Ion 
Alexe le-au primit pe cele de bronz, eliberați 
de încărcătura emoțiilor, ne putem întreba 
dacă echipa de box a României reprezintă 
sau nu o forță în pugilatul european. Răs
punsul afirmativ pe care îl dăm în prezent 
ar fi fost cu siguranță evitat cu numai două 
săptămîni în urmă de către marea majoritate 
a specialiștilor sportului cu mănuși. Aceasta 
datorită faptului că, din fericire, ne-am 
învățat să apreciem cu o mare exigență 
posibilitățile sportivilor noștri în general 
și ale boxerilor în special. Știam că Gruiescu 
este un excelent tehnician, tremuram însă 
gîndindu-ne la puținele sale resurse fizice. 
Dar proaspătul campion european s-a price
put să-și atragă adversarii în luptă pe terenul 
tehnicii și al istețimii tactice, acolo unde 
s-a dovedit de neînvins. Bănuiam că Simion 
Cuțov își va vinde scump pielea. Dar atît. 
Cine ar fi putut să prevadă că tocmai la 
Belgrad, la o competiție cu miză atît de 
mare, Simion va izbuti, pentru prima dată 
în cariera sa de pînă acum, să-și stăpînească 

nervii, să boxeze ca un adevărat senior al 
ringului și să învingă, printre alții, adversari 
de talia sovieticului Solomin și a polonezului 
Tomczyk? Simion Cuțov a reușit toate 
acestea, dovedind că este un mare campion.

Copleșit de performanța de a fi ajuns în 
finalele «europenelor», dar mai ales stîn- 
jenit de luxația suferită la articulația pumnu
lui drept, gălățeanul Mircea Tone a cedat 
în fața francezului Aldo Cosentino, dar nu 

înainte de a fi încercat totul pentru obținerea 
victoriei. L-am admirat pentru curajul său, 
l-am admirat pentru bărbăția cu care a știut 
să primească înfrîngerea. Pentru un debu
tant la «europene», o medalie de argint 
este o performanță remarcabilă. Celălalt 
medaliat cu argint, Alee Năstac, a luptat ca 
un viteaz. Nu l-a putut depăși însă pe campio
nul olimpic Lemeșev, superior pe plan 
tehnic, avantajat de alonjă și, mai ales, de 
arbitrul Wolf (R.D.G.). Prezența în ring a 
acestui oficial a avut darul să ne pună pe 
gînduri, înainte ca lupta dintre Năstac și 
Lemeșev să fi început. într-o fracțiune de 
secundă în memorie s-a derulat filmul finalei 
europene de-acum doi ani de la Madrid, 
finală în care Năstac l-a avut ca adversar 
pe sovieticul lousciavicius și ca arbitru în 
ring tot pe Wolf. Nouă, celor care am urmărit 
această partidă de la bordul ringului, ne e 
greu să uităm că arbitrul german în loc să 
conducă meciul fără părtinire, l-a salvat 

pe lousciavicius de la o categorică înfrîngere 
înainte de limită, ajutîndu-l apoi să întoarcă 
soarta partidei în favoarea sa. Intr-o oarecare 
măsură, istoria s-a repetat și acum, la 
Belgrad. Cît de... imparțial a fost Wolf și 
de această dată s-a văzut mai ales în rundul 
trei, decisiv pentru desemnarea învingă
torului dintre Năstac și Lemeșev. Lupta era 
atît de crîncenă și echilibrată la un moment 
dat.încît oficialul din ring a găsit de cuviință 
să întrerupă aproape toate acțiunile de 
atac ale lui Năstac și, în ultimă instanță, 
pentru a... ajuta juriul în alegerea învingă
torului, i-a dat campionului român un aver
tisment gratuit.

Poate că nu am fi insistat atît asupra 
arbitrajului, dacă acesta nu ar constitui 
una dintre cele mai delicate probleme 
marilor competiții pugilistice. lată un 
caz, petrecut tot acum, la Belgrad, 
referim 'tot la un boxer român, deși 

ale 
alt 
Ne 
am

putea apela și la alte exemple. Marele învins 
al recentelor campionate europene a fost, 
fără îndoială, Gabriel Pometcu. De fapt, 
cuvîntul «învins» nu poate fi alăturat de 
data aceasta de numele lui Pometcu, învingă
tor în fața sovieticului Kuznețov, campion 
olimpic, a polonezului Gotfryd, a maghiaru
lui Kovacs și frustrat de victorie în partida 
cu Forster (R.D.G.). în legătură cu compor
tarea boxerului român este edificator titlul 
apărut în ziarul «Sport Beograd», după ce 
Pometcu a fost stopat de juriu: «Eroul 
eliminat, eliminat dar nu învins». Am fi 
renunțat la alte comentarii dacă pe foile de 
arbitraj nu am fi întîlnit numele unui alt 
arbitru a cărui optică a fost cel puțin ciudată 
față de boxerii noștri. Este vorba de austria
cul Unterreiner, care l-a văzut învins nu 
numai pe Pometcu în meciul cu Forster, ci 
și pe Gruiescu în partida cu Lodin (!). Și 
tot în foile de arbitraj privitoare la meciurile 
pugiliștilor români îl reîntîlnim pe Wolf, 
optînd pentru victoria lui Kuznețov în fața 
lui Pometcu. Neșansa acestor «arbitri sca
matori», care vor să transforme învinșii 
în învingători și invers, este că cel mai 
adesea sînt în minoritate. Jocul de culise 
al oficialilor, ce doresc să împartă medaliile 
după bunul plac și nu după criteriul echității, 
a fost pus în dificultate începînd de la «euro
penele» din 1969, cînd federația noastră de 
specialitate a propus — și s-a acceptat — ca 
arbitrii să nu mai fie dinainte numiți, ci 
stabiliți la fiecare meci prin tragere la 
sorți. Așa se explică faptul că la ultimele 
ediții ale campionatelor europene erorile 
de arbitraj s-au împuținat dar, din păcate, 
așa cum am văzut, nu au dispărut, cum ar fi 
de dorit...

Cea de-a XX-a ediție a campionatelor 
europene de box s-a încheiat cu un bilanț 
bun pentru noi: 2 medalii de aur, 2 de argint 
și 3 de bronz. Rezultatul acesta situează 
echipa română pe locul doi în Europa, după 
puternica reprezentativă a Uniunii Sovie
tice, ceea ce este o mare performanță.

Petre HENȚ

Balonul nici nu trecuse linia porții cînd pe fața lui Tănăsescu (executantul loviturii 
de la 11 m) se citea satisfacția de a-l fi «păcălit» pe portarul (... nr. 1) Răducanu. 
(Fază din partida Rapid—Sportul studențesc: 2—2.)

tenis

NU MAI ESTE UN SECRET...
...pentru nimeni ca astăzi jucătorii buni 

de tenis se pregătesc pentru concurs prin 
concurs. Adică, pregătesc concursurile mari 
participînd la concursurile mici. La noi ideea 
a fost acceptată greu, dar acum ea se res
pectă cu strictețe. Am avut, anul acesta, 
cea mai bogată primăvară în concursuri. 
Am trimis la Roland Garros cea mai nume
roasă delegație avută vreodată, l-am tri
mis pe cei ce sperăm să ne reprezinte, să 
joace învățînd și să învețe jucînd. La re
zultate deosebite din partea lor nu ne 
așteptam, dar ni-i imaginam îmbrăcați în 
treninguri, alergînd de la un teren la altul, 
gata oricînd să schimbe cîteva mingi cu 
un jucător străin. Ni-i imaginam studiind 
jocul neozeelandezilor și tehnica marilor 
campioni. Din păcate însă, lucrurile nu s-au 
întîmplat așa. Șecretarul federal Alexandru 
Lăzărescu și căpitanul echipei, Cristea Ca- 
ralulis, relatau că, după ieșirea din concurs, 

«Prietenul» nostru Wolf în ipostază de arbitru-judecător, învingătorul din umbră 
al lui Pometcu și Năstac în fotografie l-am izolat,pentru că locul pe care l-a ocupat 
— la recent încheiatele Campionate europene de box — nu și l-a meritat.

speranțele noastre și-au exprimat dorința 
de a reveni acasă, arătîndu-și incapacitatea 
de a se trezi dimineața la ora cînd terenu
rile erau libere. După întoarcerea în țară, 
fiecare și-a luat o vacanță, aș zice eu, mai 
puțin meritată, astfel că acum, cînd zilele 
sînt numărate, mai mult de o săptămînă 
băieții noștri n-au pus mîna pe rachetă.

Mă gîndesc cît de departe sînt toate 
acestea de cele întîmplate cu zece ani în 
urmă, cînd, de fapt, se pregăteau cele trei 
finale ale Cupei Davis și succesele de la 
Forest Hills și Roland Garros. Mă gîndesc 
la antrenamentele din sala Dinamo, care 
începeau la 5,30 dimineața, la corzile înnă
dite pe rachetă, la conservele mîncate pe 
aeroporturi și mai ales mă gîndesc la ma
rele entuziasm pe care îl aveam cu toții.

Ștefan GEORGESCU

cititori — comentatori

MECIURILE DE BARAJ
După dispute mai mult sau mai puțin 

acerbe, returul campionatului divizionar 
național de fotbal intră în linie finală. 
Unii vor împărți bucurii, satisfacții, alții 
deznădejdi. Ce să-i faci, se vor consola 
ultimii. Așa e legea; două echipe din cate
goria A fac un pas înapoi, adică în B, iar 
două echipe din cele două serii din B fac 
un pas victorios înainte.

Mai greu este pentru echipele din campio
natul județean și de cele din categoria C, 
care trebuie să susțină cîteva meciuri de 
baraj, poate mai grele decît cele susținute 
în campionat. Am zice că e foarte bine ca 
meciurile.de baraj să fie cît mai disputate, 
astfel se vor vedea calificate în categoria

superioară echipele cele mai bune.
Nimic rău în aceste baraje. Dar totuși 

barajele disputate în trecut ne amintesc 
de fel și fel de scandaluri, de loviri intențio
nate între jucători. Ba mai mult, au fost 
unii conducători de cluburi și asociații 
sportive care au urmărit «mica înțelegere» 
trimițînd «soli» pentru aranjamente, pentru 
cumpărarea de meciuri. Avem exemple de 
arbitri care au viciat meciurile de baraj 
prin arbitraje incalificabile.

Am dori ca toate aceste amintiri neplăcute 
să nu se mai repete, să triumfe echitatea
sportivă.

Miron Țic 
llia,jud. Hunedoara

Cupon de participare la Concursul nostru de
CITITORI-COMENTATORI NR. 17

meciurile.de


sport
ANGELO NICULESCU 

comentează pentru dumneavoastră
accente

TV CONTRA F.R.F.

Etapa gazdelor

Etapa a 27-a, chiar în contextul marato
nului miercuri-duminică-miercuri, n-a adus 
nici o spectaculoasă răsturnare în clasa
ment. A fost o «etapă a gazdelor» (cu excep
ția celor două egaluri de la Arad ți Ploiești, 
meciurile din cuplajul interbucureștean ne- 
putînd conta pentru nici una dintre echipe 
ca fiind disputate «în deplasare»). Ieșit 
oarecum din linia obișnuită este scorul 
sever cu care Steagul roșu a învins pe A.S.A. 
Tg. Mureș, virtuală candidată, cu cele 23 
de puncte, la locul 15, dacă «U» Cluj n-ar 
avea ghinionul să întîlnească în etapa de 

mîine pe dinamoviștii bucureșteni.
Liderul de la Craiova a făcut un joc 

șters cu Petrolul, și după o repriză în care 
a primit două goluri a reușit să egaleze, 
în pofida penalti-ului ratat de golgeterul 
campionatului, numai datorită sentimen
tului de automulțumire ce i-a cuprins pe 
elevii lui llie Oană. (lată un obicei mai vechi, 
care nu se oprește numai la petroliști, ci 
prinde în mrejele lui și multe alte echipe.)

Dacă Dinamo și-a revenit după cnocautul 
de la Reșița (a avut și o etapă liberă). Steaua, 
cu toate schimbările structurale operate 
la secția de fotbal a clubului, alunecă, fără 
posibilitatea vreunei frîne, pe toboganul 
lipsei de eficacitate. Astfel că derbiul mult 
așteptat în nocturna de pe «23 August» 
nu s-a ridicat nici la nivelul primului joc, 
în care o codașă — Sportul studențesc — 
s-a bătut cu toată strășnicia pentru a smulge 
Rapidului un punct dintre cele mai prețioase.

De relevat meciul bun făcut de F.C. 
Constanța la Arad, unde a egalat în ultimele 
minute în fața textiliștilor carie n-au izbu
tit să-și păstreze cadența din jocul făcut 
în compania Petrolului. F.C. Argeș, deși 
egalase prin Roșu, a fost nevoit să cedere 
minerilor din Petroșani ambele puncte, 
cu toate că jocul fusese destul de echili
brat. O frumoasă performanță, prin caii 
tatea jocului și prin scor, a obținut C.S.M

___ ..NU TRAGETI ÎN PIANIST!...** ___ _______________ *_______
Cu mult înainte de a fi antrenor am 

fost (ți dealtfel am și rămas) un credin
cios spectator al jocurilor de fotbal și 
un pasionat cititor de cronici. Multe 
din aceste cronici — în anumite împre
jurări — îmi populau gîndurile mai 
abitir decît, să zicem, lecțiile pentru a 
doua zi la școală. Ca antrenor, ca specta
tor tare vechi și mare amator de cronici 
mă gîndesc la cronicarii de fotbal care 
nu pot fi indiferenți la ce spun cei din 
marea masă de cititori (despre ceea ce 
se scrie, dar mai ales cum se scrie).

Părerea mea este că o cronică trebuie 
in așa fel concepută și scrisă încît să 
folosească deopotrivă educației în ma
terie atît spectatorilor și jucătorilor 
cît și tehnicienilor. Aceasta va ajuta 
cronica să nu fie o simplă fotografiere 
a fazelor, ci o adîncire și explicare a 
lor, și anume a celor mai esențiale 
dintre ele Cronica trebuie să surprindă 
ceea ce se dovedește a fi caracteristic 
unui meci, mai deosebit chiar, și acestea 
se cer redate de către gazetarul sportiv 
cu obiectivitate, pricepere ți curaj.

Sînt de asemenea convins că gîndesc 
și apreciez ca mai toți cei interesați 
în ale fotbalului, ridicîndu-mă cu hotă- 
rîre împotriva superficialului în cronici, 
împotriva folosirii unui arsenal de gene
ralități sau remarci făcute în treacăt 
sau, uneori, în doi peri. Generalitățile 
și remarcile de suprafață nu numai că 
nu ajută, ci pot chiar dăuna. Ele golesc 
cronicile de conținut, le lipsesc de esen
țial și, în ultimă instanță,le fac să nu fie 
ceea ce de fapt ar trebui: o școală, o 
tribună a schimbului de experiență.

De fapt cum trebuie făcută o cronică 
de fotbal, ce raport ar trebui să existe 
între «filmul» meciului și aprecierile 
cronicarului asupra jocului? Să fie mai 
mult «film» al meciului sau aprecie
rile să predomine? La început «filmul» 
ți la urmă aprecierile sau viceversa?

Reșița, care vădește o mare constantă de 
formă in tot acest retur. Victima este «U» 
Cluj, a cărei situație a devenit greu de re
dresat, toată speranța rămînîndu-i — ani
nată, alături de cealaltă echipă studențească 
(de la București) — în majorarea numă
rului echipelor de categoria A de la 16 
la 18. C.F.R. Cluj, prin victoria la limită, 
obținută în minutul 85, se menține la ace
lași număr de puncte cu Dinamo București, 
cu care are de jucat și un meci restanță. 
Surprizele pentru titlul de campioană nu 
sînt încă înlăturate.

Penultima etapă

Meciurile de mîine pot fi decisive pentru 
soarta multor echipe. Steagul roșu, care a 
confirmat și duminică 10 iunie că victoria 
de la Craiova n-a fost întîmplătoare, pri
mește vizita unei codașe — «U» Cluj (1). 
Meci interesant este și cel de la Ploiești, 
unde Steaua dă replica Petrolului, llie Savu 
și Constantin trebuie să prefigureze, de 
acum, echipa viitorului campionat, din care 
nu pot să lipsească «tunarii» (x). Testul 
ambițiilor se va pune la Reșița, unde me- 
talurgiștii locali primesc riposta Farului în 
revenire de formă. C.S.M. Reșița nu va lăsa 
să-i scape vicotria (1). Sportul studențesc 
își joacă ultima șansă la Cluj, în fața echipei 
C.F.R., care nu va fi de acord să i se răpească 
nici un punct (1). La Arad, meciul U.T.A.- 
Universitatea Craiova ar putea oferi cîte 
un punct fiecărei echipe (x). Rapid, deși 
«acasă», nu va putea cuceri totuși victoria 
în meciul cu F.C. Argeș (2). La Petroșani, 
Jiul vrea să-și asigure locul de la jumătatea 
clasamentului cu periclitata A.S.A. (1). Echi
pa lui Dembrovschi, S.C. Bacău, este_ adver
sară, la București, a dinamoviștilor. în lupta 
pentru locul I, echipa lui Dumitrache, Nun- 
weiller, Dinu și Lucescu... (1).

Această penultimă etapă are, oricum, 
darul să aducă multe clarificări atît în frun
tea, cît și în subsolul clasamentului.

Să vă spun drept, cred că reguli fixe 
sau un gramaj în acest sens nu pot intra 
în discuție Aș spune totuși aici, că 
unei cronici de fotbal trebuie să-i lip
sească cu desăvîrșire «s o s u I» lung, 
care acoperă totul și nu mai înțelegi 
nimic.

Un meci de fotbal poate oferi o 
bogăție de idei: gazetarul -reflectează 
cu seriozitate asupra însemnărilor cule
se din desfășurarea partidei și dacă le 
tratează — repet — cu obiectivitate, 
pricepere și curaj, cronica respectivă 
va îmbrăca aproape de la sine forma 
corespunzătoare. Adică: dacă ce se 
impune și vrea să sublinieze cere reda
rea cu lux de amănunte a fazelor de 
joc,el va pune accentul aici pe «filmul» 
meciului, după cum mai marea bogăție 
de aprecieri o va folosi acolo unde un 
punct de vedere personal trebuie întărit 
cu autoritate, deci unde nu este suficien
tă o simplă afirmație a autorului croni
cii ca să fie crezut, cum se spune, pe 
cuvînt de onoare.

Spuneam că și jucătorii pot și trebuie 
să învețe din relatările unei cronici, din 
aprecierile ce se fac asupra comportării 
lor. Dar ce poate învăța jucătorul X 
dacă despre el se scrie scurt: «complet 
șters». Respectivul ar fi folosit mai 
mult (și el și antrenorul lui) dacă «din 
absența de pe teren» cronicarul ar fi 
extras esențialul: «a fugit fără rost» 
sau «a intervenit prea tîrziu la faze» 
sau «îi lipsesc noțiunile elementare de 
tehnică, preluarea, pasa, șutul la poar
tă» etc.

Ar mai fi multe de spus, dar pentru 
păstrarea «bunelor relații» închei cu 
rugămintea cinstitei mele mărturisiri: 
«Nu trageți în pianist! Face și el ce 
poate».

Constantin TEAȘCĂ

După ce Universitatea Cluj înscria 
miercuri «golul anului» în meciul său cu 
Dinamo, mă întrebam dacă marea Ajax 
ar fi reușit pe stadionul de pe malul Some
șului să marcheze aceeași porție de 5 goluri 
echipei lui Anca, Ștefan, Crețu et Co? 
Mărturisesc că m-a cuprins îndoiala. In 
pofida indiscutabilei diferențe de clasă, «U» 
n-ar fi primit — zic eu — 5 goluri. Pentru 
că ar fi LUPTAT pînă la ultima picătură 

de energie pentru onoarea sa. Jucînd cu 
Dinamo însă, echipa clujeană putea încasa 
10, 15 goluri și scorul ar fi fost normal...

...Normal — judecind după reacțiile a- 
nesteziate ale universitarilor, care înghi- 
țeau gol după gol și nu se sinchiseau. Ceea 
ce trebuia să fie un dramatic tablou al 
disperării — Universitatea se ducea impla
cabil spre locul 16 ți spre divizia B — aducea 
a plictisită serbare cîmpenească în care 
unii joacă așa ți așa (dinamoviștii), iar alții 
pe margine mănîncă semințe (fotbaliștii 
clujeni).

Pe lîngă calmul băieților localnici, care-și 
aranjau, elegant, freza (și-ar fi aranjat, fără 
îndoialâ.si nodurile cravatelor dacă ar ti 
intrat cu ele pe teren) după primirea golu
lui trei, calmul britanic — mi-am dat sea
ma — este un biet moft.

Vroiam să plîng pentru soarta crudă a 
fotbaliștilor clujeni, dar nu puteam, pentru 
că ei rîdeau... Rîdeau mînzește, în barbă, 
pentru că știau — așa se zice — MARELE 
SECRET F.R.F., pe care îl aflaseră toți vîn- 
zătorii de semințe de pe toate stadioanele 
țării. Știau că se aprobase — repet, în cel 
mai tainic secret! — numărul de 18 echipe 
pentru viitoarea ediție a campionatului di
viziei A. Știau, de aceea înghițeau golurile 
ca găluștile, cînd te-ai fi așteptat să-și 
smulgă părul din cap. Vestea CEA BUNÂ — 

mă, da ce-o să mai «chirăie» ei dacă se

cupa ziarelor

SPORTUL-COMBINATA 
FLACĂRA-ROMĂNIA LIBERĂ: 4-4

Un scor de finală intercontinentală: 4—4 
(2—0), scor a cărui evoluție «spectaculoasă» 
reflectă fidel situația de pe teren în diferite 
momente ale partidei, scor care nemulțu- 
mețte acum echipierii ambelor formații. 
Cei de la «Sportul», mai bine pregătiți 
individual (cîștigători în mai mulți ani ai 
trofeului) au ratat o victorie care inițial 
părea facilă.

Meciul a debutat cu o scurtă perioadă de 
tatonare, în care s-au afirmat în principal 
ambele apărări (Dumitru Graur ți Paul 
lovan de la «Sportul» ți Bibi Constantinescu 
ți Mircea Guja de la «Combinată»).

Avînd ți avantajul unei uțoare pale de 
vînt, treptat-treptat «Sportul» se instalează 
în jumătatea de teren adversă, «Combinata» 
mulțumindu-se cu sporadice dar pericu
loase un-doiuri Adrian Păunescu-Dorin Tu- 
doran. Mai ales țuturile celui dinții, «ade
vărate bombe de A», — cum avea să ne 
declare arbitrul Gh. Limona după meci —, 
nu-ți ating cu puțin ținta In plus, portarul 
Traian Onicel (nu-l remarcasem ca gazetar 
în paginile sportului) apără foarte bine. 
Dominarea teritorială a «Sportului» devine 
din ce în ce mai amenințătoare pentru poarta 
lui Ion Predoțanu. Astfel că, în minutul 12, 
la o combinație Alexe-Timofte-Moraru, ba
lonul este degajat in extremis de pe linia 
porții. Lipsa de priză la balon, nesiguranța 
portarului Predoțanu sînt cauzele esențiale 
ale înscrierii imediate a celor două goluri 
din prima repriză (Radu Timofte ți Gh. 
Nerteaî

La pauză, fierbere mare în tabăra «Com
binatei». Se fac importante schimbări, sînt 
așezați altfel oamenii în teren. Și rezultatele 
se văd imediat. Atacurile încep să se lege 
și jocul se mută în careul «Sportului». încu
rajați substanțial de suporteri, înaintașii 
«Combinatei»... combină spectaculos, și ast
fel, în urma unei întregi țesături de pase. 
Adrian Păunescu țutează imparabil în bara 
interioară și: 2—1. După numai două mi
nute, Toma Michinici trimite cu boltă 

schimbă, așa, din vreun senin, macazul! — 
îi făcuse pe băieți insensibili, zău ața, ca 
niște «invadatori», de-ai fi zis că n-au 
singe în ei...

Așadar, s-o spunem pe românește. O 
echipă — Universitatea Cluj — anesteziată 
în replică de o veste! Cu trei zile înainte, 
la Ploiești, majoritatea titularilor altei for
mații (Petrolul) — portarul Mihai Ionescu, 
cinste lui (!). a fost cu siguranță fair și și-a 
apărat corect buturile — evoluează în com
pania liderului de parcă s-ar fi hrănit două 
zile cu luminai, nu cu fripturi în sînge. 
Dar apatia cea foarte simptomatică, atît a 
petroliștilor, cît și a universitarilor clujeni, 
a fost demascată de Televiziunea română, 
care a avut senzaționala inspirație să ne 
prezinte socotelile de sfîrșit ale actualului 
campionat.

TV învinge F.R.F. prin K.O. tehnic!

Marius POPESCU

P.S. Cîteva cuvinte despre «acțiunea 
baraj», prin care F.R.F. va trece cu siguranță 
în rîndul marilor federații de fotbal din 
lume.

Propunem ca partidele care vor desemna 
fericitele ocupante ale locurilor 17 și 18 
să se dispute la Constanța, în nocturnă 
(seara e mai răcoare, e și briza mării, și poți 
mai ușor să zici că n-ai văzut un ofsaid sau 
un henț, că, mai știi, ar putea cîștiga barajul 
tocmai secundantele din divizia B!), și în 
nici un caz să nu fie transmise la televizor. 
Ne-am ars o dată... Dacă această soluție 
va fi totuși considerată — și ea — impru
dentă, propunem să se joace cu porțile 
închise. Am fi scutiți ți de emoții, că de 
iluzii nu ne mai putem plînge.

m. p.

de la 15—16—17 metri peste un grup 
compact de jucători și înscrie. Asaltul 
porții «Sportului» continuă, apărarea 
acestora remarcîndu-se printr-un sub
til joc la ofsaid. Din nou «o bombă» a lui 
Adrian Păunescu nu poate ti oprită decît prin 
henț, iar «bomba» este reluată de către 
același de la 11 metri. «Combinata» con
duce — cu trei minute înainte de fluierul 
tinal. Aici trebuie să spunem cîteva cuvinte 
despre arbitrul Gh. Limona care, dacă prin 
prisma importanței partidei pînă atunci 
condusese «obiectiv», favorizînd rînd pe 
rînd ambele echipe în funcție de rezultat, 
la 3—2 a prelungit partida, uite, numai 
așa, cu aproximativ... 13 minute! Nervii 
jucătorilor au început să cedeze, semna- 
lîndu-se cîteva schimburi de replici mai 
tari, atît între jucători ți arbitru, cît ți 
între jucători ți publicul spectator (un 
exemplu rău a dat în acest sens căpitanul 
Combinatei, A. Păunescu).'

«Sportul» atacă dezlănțuit, forțînd egala- 
rea ți, neașteptat, nu numai că o realizează 
(Vladimir Moraru), dar reușește (acțiune 
plină de ofsaiduri) prin Cornel Catană să 
preia conducerea. Acum jocul abundă în 
obstrucții. Arbitrul Limona se uita precipi
tat la ceas, cînd, la o lansare a lui Adrian 
Păunescu, «omul de egalare» Toma Michinici 
înscrie pe sub portar: 4—4.

Formațiile:
Sportul — T. Onicel, H. Alexandrescu, 

D. Graur, P. lovan, M.M. Ionescu, C. Alexe, 
C. Catană, R. Timofte, Gh. Nicolaescu, 
V. Moraru, Gh. Nertea (au mai jucat: 
D. Negrea, M. Ferarini, A.C. Neagu).

Combinata Flacăra-România liberă — 
I. Predoșanu, R. Constantinescu, B. Constan
tinescu, D. Filip, M. Guja, D. Tudoran, 
T. Michinici, C. Vrînceanu, I. Bocioacă, 
A. Păunescu, Țânțu Anton (au mai jucat: 
Cristache Sîrbu, C. Șova, I. Covaci, 
I. Mihailiuc, C.V. Tudor).

Toma MICHINICI
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universul
semnal extern scrisori cu adresă mapamond '73

deschiderea 
argentiniană

La 21 iunie, Juan Peron va fi din nou în Argentina 
— și există toate motivele să se creadă că de data 
aceasta exilul de aproape 18 ani al fostului președinte 
(1955—1973) a luat sfîrșit definitiv. Cîștigînd ale
gerile din 11 și 18 martie, accedînd la cea mai înaltă 
magistratură a țării prin persoana candidatului său 
Hector Campora, Frontul justițialist de eliberare 
(FREJULI) care reunește suma curentelor politice 
de inspirație peronistă și-a adjudecat nu numai 
puterea, ci și-a reînnoit o anume premisă istorică. 
Atunci cînd, în scurtul său popas din toamna tre
cută în Argentina, Juan Peron a pus la punct în 
convorbirile cu Hector Campora strategia electo
rală care avea să-l ducă pe acesta din urmă la festi
vitățile din 24—25—26 mai 1973 de la Palatul 
Congresului și de la Casa Rosada din Buenos Aires, 
protagoniștii peronismului țineau fără îndoială 
seama de cauțiunea moral-politică a primei lor 
guvernări postbelice (1946—1955), pe care se 
angajau să o relanseze într-o configurație internă 
și internațională mult mai complexă.

O recapitulare a cîtorva dintre măsurile, acțiu
nile și proiectele președintelui Campora și ale 
guvernului său aprobate de Adunarea legislativă 
în cele trei săptămîni de la instalare ne confirmă: 
amnistia deținuților politici; reorganizarea învăță- 
mîntului superior pentru a-l pune mai eficient în 
slujba poporului; complexul de legi care să favo
rizeze dezvoltarea industrială, ameliorarea produc
ției agrozootehnice; creșterea exporturilor; frî- 
narea inflației (în primul rînd la medicamente și la 
alimente); controlul asupra priorităților consumu
lui; legalizarea Partidului Comunist; decizia dis
trugerii tuturor dosarelor întocmite de divizia 
pentru investigații antidemocratice recent des
ființată; restabilirea relațiilor cu guvernul de la 
Havana, stabilirea de raporturi diplomatice cu 
R.D. Germană' și cu R.P.D. Coreeană, anunțarea 
vizitei șefului statului argentinian în Chile.

Așadar, prezența unui milion din cele 23 000 000 
de argentinieni pe străzile capitalei la festivitățile 
preluării conducerii de către cel de-al 36-lea pre
ședinte al țării exprimă nu doar o exuberanță 
ocazională, ci un veritabil și semnificativ cec în 
alb dat primei guvernări civile după cei 7 ani de 
regim militar. Guvernare care, după cum spunea 
președintele nou ales, urmărește ca printr-un 
acord politico-social național să constituie garanția 
maximă împotriva oricărei încercări de împiedicare 
sau de stăvilire a înaintării națiunii argentiniene 
spre un destin de măreție într-un cadru de pace, 

justiție și libertate.
Asistăm la începutul unui fenomen pe care 

agenția Prensa Latina îl califica acum cîteva zile drept 
«valul expansiv al complexului și pasionantului 
proces argentinian care a modificat în puține zile 
tabloul politic latino-american, răsturnînd scheme 
vechi și apropiind posibilități care păreau îndepăr
tate». Cu alte cuvinte, asistăm la deschiderea 
argentiniană.

Cristian POPIȘTEANU

depoluarea 
europei

Grupul de lucru la care vă referiți se numește, într-adevăr, 
«Pentru o Europă curată». A luat ființă anul trecut la 
Zurich, este format din reprezentanți ai 12 țări europene 
și se întrunește frecvent — zilele acestea, la Stockholm — 
pentru a dezbate probleme privind protecția mediului 
înconjurător.

Asigurarea unui mediu ambiant curat și respirabil, prote
jarea lui împotriva efectelor nocive ale poluării constituie, 
desigur..o preocupare de anvergură internațională, înscrisă 
dealtfel ca subpunct la capitolul al doilea pe ordinea de zi 
a viitoarei Conferințe general-europene.

împărtășim părerea dumneavoastră că, pentru ca Europa 
să fie curată, nu-i suficient să-i limpezim rîurile, fluviile și 
mările, să-i depoluăm atmosfera, să-i ferim apa și aerul de 
reziduurile industriale. Aceasta este, dacă vreți, o sarcină 
urgentă, dar complementară. Opera capitală vizînd o 
Europă curată implică lupta în continuare pentru depolua
rea atmosferei politice, pentru eliminarea reziduurilor 
«războiului rece», a tuturor factorilor care ar putea deteri
ora climatul de destindere și cooperare, trainic instaurat 
pe continent și aflat în plină evoluție pozitivă. Un climat 
european curat și respirabil poate fi asigurat și conservat 
prin instaurarea în relațiile dintre toate țările continentu
lui a principiilor independenței și suveranității naționale, 
neamestecului în treburile interne, egalității în drepturi 
și avantajului reciproc, renunțării la folosirea forței sau 
amenințarea cu folosirea ei. Viziunea unei Europe curate 
reclamă angajarea solemnă a tuturor statelor de a respecta 
cu strictețe, toți față de toți, aceste principii sacre, singurele 
în măsură să permită dezvoltarea liberă a fiecărei națiuni, 
la adăpost de orice amenințare de forță din afară. O Europă 
curată reclamă, de asemenea, dezvoltarea nestingherită a 
schimburilor economice, tehnice și științifice, eliminarea 
barierelor artificiale din calea comerțului intereuropean; 
presupune intensificarea colaborării culturale, ca mijloc 
eficace de mai bună cunoaștere, pentru cultivarea stimei 
și prețuirii reciproce. O Europă curată obligă la măsuri 
concrete și eficiente de dezangajare militară și dezarmare, 
cursa înarmărilor constituind astăzi unul din principalii 
factori de poluare a atmosferei politice europene și inter
naționale. Se va înainta spre o Europă cu adevărat curată 
și cu adevărat senină, renunțîndu-se la manevrele militare 
și alte demonstrații de forță, lichidîndu-se bazele militare 
pe teritorii străine, retrăgîndu-se trupele străine în limitele 
frontierelor naționale și demobilizîndu-le, reducîndu-se 
bugetele militare, pentru ca, în perspectivă, să fie lichidate 
blocurile militare, să fie întreprinse măsuri eficace de 
dezarmare, în primul rînd nucleară.

Aceasta este viziunea țării noastre asupra Europei, este 
și viziunea altor țări europene.

Conștientă că stă în puterea ei să-și construiască un ase
menea viitor, Europa a trecut la fapte. La Helsinki a dobîn- 
dit, zilele acestea, un mare succes: după șase luni de nego
cieri complexe și dificile, reuniunea multilaterală a hotărît 
convocarea Conferinței general-europene pentru securi
tate și cooperare la 3 iulie a.c., a fixat ordinea de zi și regulile 
de procedură. Reuniunea de la Helsinki a confirmat posibi
litatea realizării consensului în problemele politice cardi
nale ale continentului.

Conferința generală din 3 iulie, care se va desfășura la 
nivelul miniștrilor de externe, beneficiază de condiții 
favorabile pentru înaintarea cu succes pe calea spre o 
Europă a păcii și colaborării nestingherite, spre o Europă 
curată și dreaptă.

Ion CÂRJE

rechinii
Așa se chema filmul turnat de Cousteau sub apă, în 

mările calde de la tropice. L-am văzut cu sufletul la gură, 
o dată, de două ori, parcă mi s-ar fi arătat scene de viață 
de pe o îndepărtată planetă unde, prin cine știe ce miracol, 
pătrunsese un ochi de vrăjitor. Nu era decît marea cu 
tainele ei, oceanul căruia nu îi vedem decît suprafața curba
tă sub orizont, lumea enigmatică a adîncurilor surprinsă 
în zonele cu suprapopulație de rechini. O lume atroce, 
implacabilă, guvernată de legile cele mai simple ale exis
tenței. Acolo, în cușca zăbrelită a operatorului subacvatic, 
nimeni nu mai putea avea sentimentul perenității ființei 
omenești, durabilul era înlocuit prin efemer, trainicul 
prin fragil, certitudinea prin nesiguranță, curajul prin 
teamă. Și totuși, numai perenitatea curiozității omenești, 
durabilitatea încăpățînării sale de explorator, trăinicia 
încrederii sale în victorie, certitudinea izbînzii și curajul 
nețărmurit în a sfida moartea îi trimisese pe oamenii 
aceia printre rechini.

Fuselaje argintii ale adîncurilor, colți de jigănii apocalip
tice, ochi perfizi din plumb rece, dorsale de oțel spinte- 
cînd bezna, înotătoare cu muchiile de sabie, cozi șerpui
toare, aceste proiectile răpitoare cu mușcătura mortală 
dănțuiau frenetic peste cimitirul marin ca o întruchipare 
a forței bezmetice și a pedepsei oarbe.

Beția adîncurilor este ca o narcoză, la 40 de metri sub 
oglinda mării pătrunde în organism perfid, aproape pe 
nesimțite, la 60 e ca un drog puternic, la 70 devine mor
tală. Decompresarea «plonjorilor» este după aceasta obli
gatorie și timpul de ridicare la suprafață este direct pro
porțional cu timpul scufundării. Tocmai acesta mi s-a părut 
un detaliu cutremurător în filmul lui Cousteau. După ce 
trăise «în misiune» printre rechini ceasuri îndelungate, 
operatorul trebuia să aștepte tot mai încolțit de dansul 
dantesc al junglei subacvatice un timp al nimănui, al fron
tierei dintre vieți, un «no men’s land» care nu mai apar
ținea nici rechinilor, nici oamenilor. Parcă se afla între 
Infern și Paradis, în Purgatoriu. Numai că beția adîncurilor 
nu îi putea spune dacă Infernul se afla sus sau jos și dacă 
«rechinii» uscatului sînt mai blînzi decît cei ai adîncurilor.

Un fapt era cert: nimic nu-l trimisese acolo pe Cousteau 
cu operatorii lui decît cutezanța, sfidarea primejdiei, con
știința că «leii» din groapă pot fi îmblînziți. Și au ieșit la 
suprafață teferi, pentru a ne ține 52 de minute cu sufletul 
la gură.

loan GRIGORESCU

120000 împotriva 
legii electorale

în cadrul unei puternice manifestații care a avut loc 
la Tokyo, partidele de opoziție au protestat împotriva 
legii electorale pe care intenționează s-o instituie pre
mierul Tanaka. Potrivit acestei legi, partidul de guver- 
nămînt liberal-democrat (a cărui popularitate este, 
așa cum a reieșit in repetate rînduri cu ocazia consul
tărilor electorale, in continuă scădere) va continua să-și 
păstreze puterea chiar și fără a intruni o majoritate 

1 relativă a voturilor. Manifestația, la care au participat 
120 000 de persoane, a fost deschisă de liderii partidelor 
de opoziție. în fotografie, de la stingă la dreapta: Salomi 
Hakamada, vicepreședinte al partidului comunist, Ju- 
nya Yano, secretar al partidului Komei, Tetsuzo Fuwa, 
membru al secretariatului partidului comunist, Masashi 
Ishibashi, secretar general al partidului socialist, Ryo- 
kichi Minobe, guvernator al orașului Tokyo, și Mekato 
Ichikawa, membru al consiliului general al confedera
ției sindicale Sohyo.

de origine 
extraterestră?

Prima apariție și-au făcut-o în grădina doamnei 
Mary Harris din apropierea orașului Dallas 
(Texas). Pe urmă s-au mai ivit In tncă două locuri 
din aceeași regiune, stlrnind destulă tulburare 
printre cetățeni. Este vorba de un fel de excres
cențe pulsatile, dintr-o substanță gelatinoasă, 
roșiatică la suprafață, negricioasă In interior. în 
două săptămîni — spune doamna Harris — au 
crescut de 16 ori. Nu pot fi distruse; din rănile 
deschise în trupul lor curge numai un lichid 
roșiatic. în timp ce oamenii de știință încearcă 
să se lămurească asupra naturii acestor enigma
tice bășici,— cum li s-a spus —,apariția lor a repus 
în circulație niște vechi povești în legătură cu o 
navă extraterestră care s-ar fi prăbușit aici (o 
mărturisesc și ziarele timpului) în 1897 și pilotul 
care, mort în timpul accidentului, ar fi fost îngro
pat Intr-un mic cimitir. S-au găsit într-adevăr 
fragmente metalice a căror compoziție a fost 
imposibil de stabilit de către specialiști.



unTversuT
lumea văzută de aproape valori românești în univers

transplantul de omenie
□întotdeauna ne-am obișnuit să vedem 

în câștigătorii unor premii pe cei mai buni. 
Pe oamenii care, pentru a ajunge să fie 
încununați cu laurii prețuirii, au știut că 
urcușul pe culmi nu se face cu telefericul 
facilului și egoismului, ci prin muncă și 
pasiune, prin inteligență și har creator, prin 
sete de adevăr. Numai astfel de învingători 
nu sînt amețiți de aerul tare al înălțimilor, 
nu socotesc Olimpul inaccesibil muritorilor 
de rînd. Spun aceasta, pentru că de-a lungul 
timpului, și întreceri și premii au alunecat 
aiurea pe toboganul degradării umane, căpă- 
tînd chipul și asemănarea societății care le 
proliferează. Așa s-a ajuns la cele mai năs
trușnice institute și asociații dominate de 
spiritul de castă al potentaților care, pentru 
a goni plictisul endemic al burtăverzimii, 
organizează întreceri și decernează premii 
pentru cei mai înfocați fumători de pipă 
ori pantagruelici devoratori de caroserii 
de automobile de lux. Și, bineînțeles, totul 
făcut cu tam-tamul publicitar de rigoare. 
Nu e de mirare cîtuși de puțin deci, că 
acțiuni înnobilate de înalte idealuri sînt 
sortite ades cvasianonimatului. Asa s-a pe
trecut și sâptămîna trecută, cînd doar citeva 
rînduri de gazetă au fost dedicate acordării 
premiilor de către Institutul vieții din Paris. 
Ați citit bine. Nu-i vorba de nici o greșeală 
Există un asemenea institut cu o asemenea 
titulatură,și juriul său internațional, prezi
dat de Rene Cassin, laureat al Premiului 
Nobel pentru pace, a decernat premiile 
sale anuale unor personalități eminente 
care și-au adus contribuția prin opera lor 
umană și științifică la lupta împotriva leuce 
miei, pentru recuperarea handicapatiloi 
la succesul cercetărilor privind psihologia 
copilului.

Cazul la care m-am referit nu este însă 
singular. Și nici nu ar putea să fie, atîta vreme 
cît însuși modul de viață capitalist este 
rampa de lansare a indiferenței și dezumani
zării, cît legea profitului erodează, mai 
puternic decît orice acid, conștiințele. De 
aici, dramatica luptă pentru existență la un 
pol, fetișizarea dictonului «homo homini 
lupus», la celălalt.

Un specialist rămas șomer are naivitatea 
să dea crezare unui anunț publicitar dintr-o 
revistă profesională. Telefonează directoru
lui general al întreprinderii.

— Ce vîrstă aveți? — îl întreabă acesta. 
— Am trecut de 55.
— Postul pe care îl avem este prevăzut 

pentru termen lung. Dumneavoastră nu mă 
interesați.

Dacă ar fi fost organizat un concurs al 
cinicilor, fără îndoială că respectivul director 
ar fi putut fi laureat, prin răspunsul lipsit de 
inimă și omenie pe care l-a dat.

Aceasta, în timp ce reclamele îi invită pe 
amatori (bineînțeles, posesori ai fondurilor 
necesare) să nu-și mai închirieze cameră 
la hotel, ci să devină acționari pe termen 
scurt sau lung, cîștigînd chipurile, în acest 
fel, mai mult.

Despre drama imigranților am avut prile
jul să mai scriu în cadrul acestui colț din 
«Flacăra». Cer scuze pentru faptul că revin 

Nimic in aer liber. Nici o arteră de circulație: in regiunea pentru care a fost con
ceput orășelul Udacinii, din extremul nord al Uniunii Sovietice, temperaturile co
boară pînă la minus 60°C. în loc de a circula pe străzi, cei 15 000 de locuitori ai așezării 
vor parcurge galerii acoperite. Trei artere radiale vor lega extremitățile de centru, 
unde, sub o cupolă transparentă, vor fi amplasate întreprinderi comerciale, baze spor
tive, instituții de interes public.

Acest oraș polar (in fotografie, macheta) — conceput de specialiștii Institutului 
sovietic central de cercetări științifice și proiectare in domeniul construcțiilor de lo
cuințe — urmează să fie montat din elemente prefabricate intr-o zonă bogată în ză
căminte diamantifere din R.S.S.A. lakută.

asupra acestui subiect dramatic, dar o fac 
îndemnat de rîndurile zguduitoare scrise 
de un năpăstuit al soartei, care a trăit viața 
de iad a muncitorilor priviți de către marele 
patronat ca o simplă marfă. Damei Amadou 
Sy, din Senegal, a străbătut așa-numita «rută 
a cocotierilor», lungă de 10 mii de kilometri, 
alături de alți imigranți de culoare, rămași 
la cheremul traficanților de mînă de lucru 
clandestină, adevărați negustori de sclavi 
din secolul XX. «Am trăit la Paris într-o 
pivniță sumbră și friguroasă, alături de 
12 dintre camarazii mei, care din zi în zi 
deveneau adevărați tigri devorați minut de 
minut de o Europă egoistă».

Aceasta, în timp ce domnul Costenoble 
din Louvain — Belgia«spune: «Dacă guver
nele europene ar avea un pic de bun-simț 
și un pic de curaj politic ele ar refuza orice 
fel de imigranți și ar accepta în schimb pro
duse manufacturiere din țările subdezvol
tate, fără a mai percepe taxe vamale». Mai 
pe înțeles, onorabilul domn nu se lasă im
presionat de soarta imigranților, ci de 
posibilitatea ca mărfurile produse de o mînă 
de lucru ieftină, în țările de baștină, să ajungă 
în Europa dezvoltată, în Europa fostelor 
țări colonialiste, fără a mai suporta povara 
taxelor de import. Veniturile ar fi astfel 
mai mari.

Dacă ar exista un concurs al egoiștilor, 
fără îndoială că respectivul ar fi laureat.

O radiografie a lumii care se vrea civili
zată, deci a unor oameni lipsiți de omenie, 
dominați de spaimă cînd se simt ei înșiși 
în primejdie, dar egocentriști pînă la paro
xism cînd norii amenințărilor la propria 
persoană s-au îndepărtat, face în cartea sa 
«Oprire prelungită sub Park Avenue» 
scriitorul american John Godey.

Anul acesta, în decembrie,se vor împlini 
șase ani de cînd telegramele se presă anun
țau că inima, cea mai gingașă piesă a comple
xului mecanism uman, a putut fi înlocuită. 
Nu ștfu dacă cei cu inimă nouă au devenit 
mai buni sau mai răi decît erau înainte, 
dacă bătăile ritmice ale cordului le-a dăruit 
și calitățile sau infirmitățile morale ale dona
torilor. Fiind martori însă în fiecare zi la 
cele mai felurite manifestări ale lipsei de 
înțelegere față de suferințele semenilor, 
de căldură și sensibilitate, mă întreb dacă 
n-ar fi totuși posibilă printr-un miracol al 
științei și efectuarea unor transplanturi de 
omenie. Și dacă știința este neputincioasă 
încă la o asemenea temerară acțiune, 
socot însă că ea ar putea fi realizată de 
bisturiul măiestru al colectivității, adică al 
fiecăruia dintre cei care suferă împilarea 
din partea acelora care au fie sufletele negre, 
fie pietrificate ori n-au nimic în coșul piep
tului.

«Un vechi dicton roman spune: «Adu-ți 
aminte că ești om!» Ce-ar fi dacă el ar 
deveni un adevărat motc al unui concurs 
fără etape, al unui concurs perpetuu al 
vieții, în care cîștigători am fi toți oamenii 
de bună-credință?

Ion MĂRGINEANU

un eminent apărător al naturii — 
valeriu pușcariu

Acțiunea de ocrotire a naturii, florei și fau
nei din țara noastră este legată de numele 
profesorului Valeriu Pușcariu. Descendent al 
unei familii de ardeleni trecuți în «țară», născut 
in mijlocul deltei, pentru protejarea căreia 
avea să facă atît de mult, V. Pușcariu, după ce 
studiază științele naturale la Universitatea din 
lași, se stabilește la Cluj, devenind unul dintre 
primii colaboratori ai lui E. Racoviță la Insti
tutul de speologie. Racoviță nu a fost numai 
zoolog și speoiog; el a avut multiple preocupări 
în domeniul științelor naturale, între altele 

de ocrotire a naturii. Din inițiativa lui și a lui 
Al. Borza a luat ființă, în perioada dintre cele 
două războaie mondiale. Comisia monumen
telor naturii, inițial în cadrul Ministerului Agri
culturii și funcționînd ia Cluj. Tînărul pe atunci 
V. Pușcariu se dedică plin de entuziasm acestei 
acțiuni, precum și organizării turismului în 
țara noastră. El consideră, pe bună dreptate, 
că un adevărat turist nu poate fi decît un 
iubitor și un ocrotitor al naturii.

Odată cu eliberarea țării și cu reorganizarea 
activității de cercetare științifică, prof. V. Puș
cariu, mutat între timp la București, își poate 
consacra toate forțele acțiunii de ocrotire a 
naturii și de organizare a cercetării științifice 
în parcurile naționale și în rezervații.

Comisia monumentelor naturii este reorga
nizată, în cadrul Academiei R.S.R. Devenit 
secretar științific al ei, V. Pușcariu, care re
nunță la toate celelalte activități și sarcini, 
inclusiv la cariera universitară, devine sufletul 
comisiei, cu un foarte mic număr de colabora
tori oficiali în comisia din București și în sub
comisiile din Cluj, Timișoara, lași și mai tîrziu 
Craiova, asigurîndu-și concursul a zeci și sute 
de colaboratori benevoli și total dezinteresați 
— custozii onorifici — V. Pușcariu reușește, 
grație unei tenacități și perseverențe extra
ordinare, să realizeze adevărate minuni. Parcul 
Național Retezat, care exista doar cu numele, 
ia ființă cu adevărat; fauna sa de mamifere,

idei contra idei

între „story”” și „history””

De la Plutarh încoace, trecînd prin două 
milenii, biografiile oamenilor de stat au 
constituit nu numai formule favorite de 
best-seller, ci și o modalitate specifică de a 
rescrie istorie potrivit cerințelor beletris
ticii sau conflictului dramatic.

Un timp, formula «viața și timpul său», în 
care biograful se străduia să-și plaseze eroul 
în contextul stufos al condițiilor înconjură
toare, a dus la o asemenea aglomerare de 
date sociale, economice și politice încît 
personalitatea omului se pierdea complet 
din vedere. Cum se întîmplă totdeauna în 
artă, abuzul într-o direcție saturează într-o 
asemenea măsură publicul încît generează o 
reacție contrară. Așa s-a ajuns, între cele 
două războaie, la biografii romanțate în care 
evenimentele treceau pe plan secundar. 
Andre Maurois în Franța, Emil Ludwig în 
Germania și Lytton Strachey în Anglia au 
fost corifeii genului și, cum se spune, au 
bătut piața. Tentația epocii — căreia nici 
unul nu i-a putut rezista — de a sonda 
psihanalitic subconștientul marilor persona
lități și a descoperi porniri ascunse și 
țeluri nemărturisite i-a ajutat pe biografi 
să-și vîndă volumele, chiar dacă — așa cum 
se vede — le-a redus tirul în timp. Este 
prețul pe care trebuie deseori să-l plătească 
un best—seller, pentru a nu mai vorbi de 
ceea ce s-ar putea numi manipularea datelor 
istorice. Strachey a exprimat dealtfel, cu un 
cinism de care numai un englez este în stare, 
disprețul total față de istorie, ca știință: 
«Ignoranța este prima condiție a istoricului 

-— ignoranța care simplifică și clarifică, 
selecționează și omite cu o perfecțiune pla
cidă, neatinsă nici în cea mai înaltă artă». 
Consecvent acestei cerințe, el nota în pre
fața la «Eminent Victorians» că istoria 
epocii victoriene nu poate fi scrisă, pentru 
că «știm prea mult despre ea», ceea ce 

greu încercată în timpul războiului, se reface 
în cele mai bune condiții. în cadrul Parcului 
Național se delimitează o rezervație științi
fică și se creează o casă-laborator. Printr-o 
luptă susținută se reușește salvarea ultime
lor colonii de pelicani din deltă.

La asemenea rezultate nu s-a putut ajunge 
decît în urma unei lupte susținute. Orice 
acțiune de ocrotire a naturii, orice creare de 
rezervații reprezintă, aparent, scoaterea din 
circuitul economic a unor suprafețe de teren. 
Mulți tehnicieni și economiști, preocupați de 
un interes economic strict local și momentan, 
nu văd interesul acțiunii de ocrotire a naturii 
și a mediului pentru însăși economia națională, 
la o scară generală și în perspectivă. Cu toți 
aceștia a trebuit și trebuie să lupte V. Pușcariu 
și discipolii săi.

Acțiunea de ocrotire a mediului trebuie 
totdeauna îmbinată cu educarea publicului 
larg în spiritul dragostei pentru natură și al 
apărării ei. V. Pușcariu și colaboratorii săi au 
acționat și în acest domeniu, prin editarea 
unor cărți, broșuri, afișe, prin realizarea unor 
filme («Pelicani» și altele) etc.

Grație acțiunii inițiate și dirijate de prof. 
Pușcariu, România stă mai bine, din punct de 
vedere al ocrotirii naturii, decît o serie de 
alte țări din Europa. Faptul a fost recunoscut 
de către majoritatea naturaliștilor și a iubi
torilor de natură străini care au vizitat delta, 
lacul Razelm, Carpații sau alte regiuni din 
țară. Meritele lui V. Pușcariu sînt unanim 
recunoscute de către cercurile competente 
internaționale. O recunoaștere oficială a aces
tor merite a fost acordarea în luna precedentă 
a înaltei decorații olandeze «Arca de aur» dc 
către prințul consort Bernhard al Olandei, 
care este și președintele Fondului Internațional 
pentru Ocrotirea Naturii.

P. BĂNĂRESCU

bineînțeles nu l-a împiedicat sa o scrie.
Ne-au fost oarecum sugerate aceste con

siderații de ploaia de biografii, cu privire la 
Hitler și principalii săi aghiotanți, care s-a 
abătut asupra librăriilor occidentale, ceea 
ce i-a făcut pe unii critici să vorbească de 
1973 ca de «anul Hitler», comemorînd 
într-un mod ciudat 40 de ani de la venirea 
lui la putere. Incepînd cu eterna contro
versă — a fost parartoic sau schizofrenic? — 
și pedalînd ba pe ambianța revanșardă, ba pe 
originile germanice străvechi, într-un ames
tec mitologic de Wotan și Siegfried, bio
grafii «anului 1973» par să aibă ca unic 
și comun principiu legea pieței.

Mai greu merg lucrurile cu Japonia, unde 
între 1932 și 1945 s-au succedat prim-miniștri 
fără număr și fără nume, de care cititorul de 
rînd nici n-a auzit. Pe așa ceva nu se poate 
broda o atractivă «story», și atunci istoricul 
David Bergamini, american get-beget, a scos 
o carte — «Japan’s Imperial Conspiracy» 
(«Conspirația imperială a Japoniei»), în care 
eroul este împăratul Hirohito. Conspirația, 
chipurile, fusese pusă la cale încă din 1921, 
iar originile ei trebuie căutate și mai de
parte în timp, la începuturile istoriei mo
derne japoneze, în 1862, cînd fusese ela
borat «planul inițial de luptă împotriva 
primejdiei occidentale». In acest fel, Hiro
hito apare ca omul providențial chemat «să 

îndeplinească planul Cio-shu din 1862», 
iar această chemare adus, potrivit autorului, 
«la Nanking în 1937, Pearl Harbor în 1941 și 
Hiroshima în 1945». Avem de-a face, în mod 
evident, cu clasica distincție engleză dintre 
story și history, dintre poveste și istorie, 
confuzie de genuri pe care o provoacă atît de 
des constatarea că prima se vinde mai bine 
decît a doua.

Silviu BRUCAN
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„dolce vita“ la cai
Se constată o chestie cum nu se poate mai 

ciudată pe hipodromul de la Longchamp. 
adică pe cel mai celebru hipodrom din 
lume, ceea ce dă fenomenului o seriozitate 
incontestabilă: viteza cailor este invers 
proporțională cu suma premiilor pentru 
care aleargă.

Cu cit o cursă e mai bine căptușită în 
franci, cu atît ea se desfășoară mai încet. 
Cursele oarecare, dotate cu premii mici, 
bune pentru caii mediocri, numiți și gloabe, 
se aleargă repede și normal. în cursele 
celebre, la care participă celebritățile, «poți 
să-ți aduci o pernă», susține cu necesarul 
sarcasm cronicarul lui «Le Monde». Cele
britățile, «boierii», «seniorii» turfului galo
pează lent, cu grijă, foarte grijulii în efort, 
să nu se rupă ceva în ei, cum am zice noi, de 
la peluză. Domniile-lor fac ce fac să nu mai 
pună osul la muncă, dornici să-și cîștige 
pîinea albă și pufoasă cu cît mai puțină 
nădușeală. în caii celebri, în marile vedete 
patrupede, au intrat lenea, meschinăria, 
prudența,răceala calculului, plăcerea chiulu
lui, morbul parazitismului, ipocrizia, diavo
lul zgîrceniei, cine știe ce-i mai așteaptă în 
viitor! Huliganismul... Descompunerea mo
rală... «La dolce vita» cabalină nu poate fi 
altfel decît «la dolce vita» umană. Vita e 
vită, oricum ai întoarce-o...

Oamenii în două picioare caută cauzele 
acestui fenomen desfășurat în patru: se 

constată că pistele franceze au «linii drepte» 
mai lungi decît cele americane, ceea ce per
mite să nu te omori de la început — chestie 
de tactică hipică în care nu intru fiindcă nu 
toată lumea pricepe cît de importantă e 
«prinderea corzii» pe hipodrom. Se mai 
constată că aceste curse clasice, foarte 
bogate în premii, sînt disputate de prea 
puțini cai buni, plutoanele sînt sărace în 
concurenți, și acolo unde-i sărăcie e loc și 
de chiul și de lene. Șase cai au fost cu toții 
într-o cursă de 400 000 franci! «Cu șase 
participant într-o cursă— zice cronicarul — 
fiecare vrea să fie ultimul pe nouă zecimi 
din parcurs. Cu 18 cai într-o întrecere, 
15 vor să ia imediat capul, de la început»... E 
logic, foarte logic, o pricepe orice om care a 
alergat în colectiv.

Dar argumentul care m-a lovit în suflet a 
fost acesta: caii celebri — «copii răsfațați, 
prea mult alintați» — sînt incontestabil 
mai fragili decît în trecut. In-con-tes-ta-bil. 
«Tendoanele, chiar scheletul multor cai nu 
mai suportă multe curse apropiate în timp 
și duse cu mare repeziciune din start la 
sosire»... Cailor le slăbesc tendoanele. Oa
sele...

Și noi sîntem obsedați de fragilitatea uni
versului... Ce oameni, ce oameni!

Radu COSAȘU

sărbătorirea reginei elisabeta a Il-a
Cu prilejul celei de-a 47-a aniversări a zilei de naștere a reginei Angliei și a 

celei de-a 20-a a încoronării sale, la Londra a avut loc o fastuoasă paradă a gărzilor 
călare Aceasta fotografie, făcută de pe acoperișul Palatului Buckingham, prezintă 
un moment din timpul festivității: regina Elisabeta a ll-a trece în revistă trupele, 
care îi prezintă onorul.

pentru ca mediterana să nu moară
oameni despre care se vorbește

GUSTAV , HEINEMANN (n. 1899), președintele R.F.G., 
a semnat legea privind ratificarea tratatului asupra baze
lor relațiilor cu R.D.G., precum și legea privind aderarea 
R.F. Germania la O.N.U. După cum se știe, cererea guver
nului landului Bavaria privind interzicerea temporară a in
trării în vigoare a tratatului asupra bazelor relațiilor din
tre R.D.Germană și R.F. Germania a fost respinsă anterior 
de Tribunalul constituțional din Karlsruhe.

PABLO NERUDA (n. 1904), marele poet chilian, laureat 
al Premiului Nobel, printr-o scrisoare publicată în ziarul 
«El Siglo» adresează intelectualității chiliene apelul de a-si 
face datoria față de patrie, de a combate orice activități 
antipatriotice și de a-i demasca pe cei care intenționează 
să provoace un război civil. Marele poet condamnă totodată 
reacțiunea internă și forțele reacționare străine, care în
cearcă să se amestece în treburile interne ale statului.

ERSKINE CHILDERS (n. 1905), reprezentant al partidului 
Fianna Fail, devine pentru următorii șapte ani președintele 
Republicii Irlanda, ca urmare a victoriei obținute în ale
gerile prezidențiale. Erskine Childers, fost ministru al să
nătății și vice prim-ministru în guvernul Lynch, își va prelua 
oficial funcția în ziua de 25 iunie, dată pentru care a fost 
anunțată retragerea lui Eamon de Valera — președinte ai 
țării în ultimii Hani.

RALPH NADER fn. 1934). cunoscut luptător pentru apă
rarea consumatorilor și împotriva poluării, împreuna cu 
organizația «Prietenii pămîntului» au cerut unui tribunal 
federal din Washington să dispună închiderea unui număr 
de 20 mari centrale atomoelectrice care amenință viața a 
milioane de cetățeni ai S.U.A. Chiar și Comisia federală 
pentru energia atomică — se menționează în acțiune — 
încalcă regulile de securitate pe care ea însăsi le-a stabilit.

FEODOR NIKOLAEVICI PETROV (n. 1876). cel mai 
bătrîn comunist sovietic, membru al P.C.U.S. din anul 
1896, de două ori Erou al Muncii Socialiste,a încetat din viață. 
«A cunoscut ilegalitatea și închisorile țariste — se arată 
în necrologul publicat de săptămînalul «Nedelea». A cu
noscut bucuria victoriei din octombrie. A muncit ani mulți 
în șir,dedicindu-și patriei cunoștințele, experiența, talentul 
organizatoric».

JUAN DOMINGO PERON (n. 1895) se va reîntoarce, 
după 18 ani de exil, la Buenos Aires. îndepărtat de la putere 
de lovitura de stat din 1955, Peron a continuat să exercite 
asupra vieții politice argentiniene o influență care s-a con
cretizat, în cele din urmă, în alegerea președintelui Hector 
Campora — reprezentant al Frontului justițialist de eli
berare, organizație care grupează curentele peroniste reu
nite. Candidatura lui Campora fusese indicată de Peron.

Pe suprafața Mării Mediterane plutesc insulițe de reziduuri, pînze de petrol, 
covoare de pești morți. Pentru a preveni dispariția prin poluare a faunei și florei 
maritime, la Beirut a avut loc o conferință internațională la care au participat 
reprezentanți ai 100 de orașe din regiune. A fost adoptată «Carta de la Beirut», 
conținînd măsuri pentru protejarea mediului mediteranean: reglementări ju
ridice și administrative, schimb de informații științifice între orașele riverane, 
crearea unui fond comun destinat luptei împotriva poluării în țările în curs de 
dezvoltare din regiunea Mediteranei. Nu a fost neglijat nici aspectul privind apli
carea de sancțiuni.

de la lume adunate
ADEVĂRUL Șl NUMAI ADEVĂRUL... 
După ce a publicat cîteva romane polițiste, 
americana Dorothy Uhnak a stîrnit senza
ție cu noua sa carte «Legea și ordinea», în 
care descrie corupția din poliția newyor- 
keză, demonstrînd că este mai bine informată 
decît însăși comisia de anchetă Knapp, 
special desemnată în acest scop. Nici nu e de 
mirare: Dorothy Uhnak a lucrat 14 ani în 
poliția marelui oraș.
MĂRTURIE A UNEI VECHI CIVILI
ZAȚII. Arheologii sovietici au descoperit 
în insula Berezani din Marea Neagră un 
document-mărturie de mare însemnătate: 
o scrisoare în greacă pe o foaie de plumb, 
care, potrivit părerii experților, datează din 
secolul VI î.e.n. Ar fi deci vorba de cel mai 
vechi document de acest fel din lume, cele
lalte cinci similare descoperite pînă acum 
datînd din secolele III și IV î.e.n. Documentul 
a fost trimis la Ermitaj pentru a fi restaurat 
și expus.
GOLFUL Șl PARTIZANII. Clubul de 
golf din localitatea rhodesiană Centenary a 
adus importante modificări regulamentului 
de joc. Astfel, jucătorii de golf au dreptul la o 
lovitură în plus dacă sînt deranjați de «o 
rafală de mitralieră sau de explozia unei 
bombe». De asemenea, ei pot, dacă vor, să 
cerceteze terenul înaintea începerii jocului, 
spre a vedea dacă nu cumva e minat. Toate 
acestea, arată săptămînalul vest-german 
«Spiegel», ca urmare a intensificării acțiunilor 
partizanilor în regiunea respectivă.
FUMATUL ESTE DĂUNĂTOR ORI
UNDE, dar mai ales în bazinele de înot

acoperite, afirmă medicul londonez Stanley 
Shefrin. într-adevăr, arată el, oxidul de 
carbon ce se degajă din țigări în timpul fuma
tului, în combinație cu particulele de clor 
existente în aer, produce un gaz toxic ex
trem de periculos pentru organismul uman. 
RECORDUL A RĂMAS ÎN PICIOARE, 
încercarea americanului Marshall Maynor 
din localitatea Mount Clemons de a bate 
recordul mondial de nedormit, deținut de o 
cetățeană din Capetown, care izbutise să 
nu doarmă 11 zile, 17 ore și 55 minute, a 
eșuat. încercarea de doborîre a recordului a 
debutat bine, cu 126 ore de veghe, după 
care Marshall a avut proasta inspirație să se 
așeze în fața televizorului unde a adormit 
buștean...
EVADATUL DISTRAT. Condamnat la 
3 ani închisoare, un anume Pierre Orlando 
a reușit să evadeze din penitenciarul din 
Lyon, travestit într-o grațioasă domnișoară 
cu ajutorul unei peruci și al unei minijupe. 
Dar numai după două ore evadatul a fost 
prins. Neobișnuit cu noua sa ipostază. 
Orlando, care reușise să ajungă într-o gară 
mică, a fost văzut intrînd într-o cabină pe 
care scria: «Toaletă— domni»...
HOȚI ACTIVI Societățile engleze de 
asigurări au plătit în anul 1972o sumă record 
drept despăgubiri pentru furturi: 23,4 mi
lioane lire sterline. Un alt element care 
denotă o creștere a delincvenței în Anglia 
este faptul că în 1972 numărul spargerilor 
săvîrșite la casele asigurate a fost cu 16% mai 
mare decît în 1971 și dublu față de 1966.
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Echilibristul Henry’s, care evoluează în 
pitorescul peisaj al orașului St. Etienne, 
a hotărît să stabilească un record original 
rămînînd permanent la înălțime timp 
de 6 luni, zi și noapte (28 martie-29 sep
tembrie a.c.), indiferent de starea vre
mii. Și asta la 25 metri deasupra Loarei, 
pe un cablu lung de 120 metri și cu un 
diametru de 10 milimetri. Cu alte cu
vinte, cifrul domnului Henry’s consti
tuie un veritabil test al răbdării în primul 
rînd pentru el însuși.

40 .București defere din Moșii„TÎRGUL
MOȘILOR”
Printre petrecerile tradiționale ale bucu- 
reștenilor, locul cel mai important îl de

țineau bîlciurile, care durau din aprilie pînă 
la 14 septembrie al fiecărui an. Cel mai 
popular bîlci era «Tîrgul Moșilor» (sau 
«Moșii»), aflat la capătul «Podului Tîrgului 
de-afară» (azi Calea Moșilor).
in numele unor tradiții care se pierd în 
timpuri străvechi, aici veneau bucureștenii 
primăvara, pentru plăcerea copiilor, dar 
nu pierdeau ocazia nici cei mari să se dis
treze la «dulap», «călușei», «Vasilache» și 
la tot felul de «panorame» sau să se cin
stească la berării, la vinării sau la poloboa 
cele cu «zăpăceală» (țuică nouă), in ilustrata 
alăturată, din 1932, se poate vedea aspectul 
general al bîlciului.

autorul unei poezii intitulate «Imnul lăutei 
românești» (Constantin) — Bate toba.

CE ÎNSEAMNĂ 
SĂ NU FII
LEOPARD
Lăsînd la o parte faptul că, spre deosebire 
de alții care prefera pe covor o pisică sia
meză sau un cîine de rasă, această tînără 
pereche de circari englezi se simte bine în 
compania unui hipopotam, ar fi de spus 
cîteva cuvinte despre îngrijorata expresie 
a blajinului animal. S-ar părea că este con
știent de spațiul pe care-l ocupă în aparta
ment și, mirosind laba fostului leopard, 
încearcă să-și explice miraculoasa metamor
foză a acestuia. Oricum, a nu fi leopard nu 
implică obligatoriu drept unică postură pe 
aceea de hipopotam.

2) Instrument de suflat din Grecia antică — 
Instrumente celebre create de Stradivari 
și Amati. 3) Instrument de suflat răspîndit 
la uzbeci și azerbaidjeni — Gem 1 4) Prozator 
și poet român, autorul poeziei «Vioara» 
(Eusebiu) — Hopa, hopa! 5) «Cîntînd în 
ploaie» — «îmbrăcăminte» pentru un nou- 
născut. 6) Curs de apă în Algeria — Fluier 
mare, ciobănesc. 7) Credul — Pictor fran
cez modernist, treator al lucrării intitulate 
«Acordeonul». 8) Refren din cîntecele ol
tenești — Oraș în U.R.S.S. 9) Bate toba — 
Prefix care dublează. 10) Oraș german 
(Niedersachsen) — Prezent la alămuri 
(simb.) — Refren de colind. 11) Denumire 
populară a tobei.

INSTRUMENTALĂ
VERTICAL: 1) Piesă cabalină — Instru

ment muzical... al vînătorilor, obsesie a 
profesorului Udrea din «Steaua fără nume» 
de Mihail Sebastian — Denumire uzitată 
pentru contrabas. 2) Instrument de suflat 
cu timbru grav — Copăcel-copăcel. 3) De
numire generică a instrumentelor metalice 
de suflat— Localitate în Sudan. 4) Lemn din 
care se confecționează viorile — Vechi in
strument din familia viorii. 5) Rîu în India — 
Ler! 6) Instrument popular rus asemănător 
cu mandolina. 7) închide poarta — Cave! — 
Dedesubt.8)Floare albastră — Instrument 
de suflat confecționat din lemn, avînd regis
tru grav. 9) Introducere în botanică! — 
Fiecare din cele două părți metalice ale unui 
instrument de percuție folosit în fanfare — 
Lene! 10) Monstru fabulos cu 100 de ochi, 
ucis de Hermes după ce Zeus l-a adormit 
cîntîndu-i cu fluierul lui Pan — Instrument 
de origine arabă asemănător cu vioara. 11) 
Instrument de percuție care aduce cu toba — 
Instrumentul muzical al poeților descoperit 
pe cerul înstelat.

Giuseppe NAVARRA

Dicționar: RIR, OREL, ASEL, TEB, 
ASAL.

Dezlegarea jocului «DESPRE NATURA» 
apărut în numărul trecut

ORIZONTAL: 1) AER — GRIMARE. 2) 
INEPUIZABIL. 3) EGALA — BRUTA. 4) VE
LASQUEZ — D. 5) ELICE — TT — EA. 6) STE — 
Al — SM. 7) O — ARISTOTEL. 8) NATIVE — 
LIRA. 9) ERE — ASA — USE. 10) ST — PRO
MOTOR. 11) TEMPERAMENT.

CINECOTA SĂPTĂMÎNII- 9 cronicari - 9 filme TOP MUZICAL

0 inutil a vă deranja *** de văzut neapărat
* de văzut eventual **** capodoperă
** de văzut Nicoleta GHERGHEL

Filmul Călin
Căliman

Ioana
Creangă

Florica 
lehim

Gelu 
Ionescu

Magda 
Mihăilescu

Horia 
Pătrașcu

Valerian 
Sava

Tudor 
Stănescu

D.l.
Suchianu

Ultimul cartuș ♦* * * ** ♦* ** ** ♦* ** **
Ciprian Porumbescu **/ * ** * * ** ** ***
Ceața **. *♦ *♦ ** **
Simon Templar 
intervine 
Solaris ** *** ** *** ** ** *** ****
Rond de noapte
Clasa muncitoare

** ** ** ** ***

merge în paradis *** ** *** *** *** *** *** **
Cînd legendele mor * * ** **
Fata bătrînă m ♦♦ ** ** ** **. **

Compozitori: 1) Teodor Tufiș. 2) George Grigoriu. 3) Marius Țeicu. 4) Mircea Baniciu. 5) Marius Țeicu. 6) Mar
gareta Pîslaru. 7) Doru Stănculescu. 8) Marius Țeicu. 9) Mircea Florian. 10) Petre Magdin.

Săptămîna 
trecută

Săptămîna 
în curs Titlul Interpretul Săptămîni 

în top

1 1 Dedicație Romanticii 7
2 2 Cine te-a adus în calea mea? Margareta Pîslaru 14
3 3 O portocală Anda Căiugăreanu 9
5 4 Andrii Popa Phoenix 3
4 5 Zilele Marina Voica 7
9 6 Alergători de cursă lungă Margareta Pîslaru 5
6 7 Ai, hai Doru Stănculescu 11

10 8 Din focul primului sărut Aurelian Andreescu 4
7 9 Opțiune pentru pace Mircea Florian 10
8 10 Vouă Dida Drăgan 13
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FRIG ERO 
FRIGERO 
FRIGERO 
FRIGERO

140
140
180
240

sau 
sau 
sau 
sau

I tip masă 4 110 și 4 150 lei
I tip cabinet 4 110 si 4 150 lei
| 4 800 lei
I 5 740 lei

• ' A ' 1

IMPORTANT! Toate tipurile de frigidere se vînd și cu* plata în rate.

FRIGERO
SAU

ARCTIC

NU a< ceptati propunerea unei excursii la... Polul Nord.
NU acceptați să vă sculați la 5 dimineața pentru a fi primul la... gheață.
Răspundeți doar atît:

Mulțumesc, CUMPĂR CHIAR AZI UN «FRIGERO» SAU «ARCTIC» care, adăugăm noi, 
păstrează și conservă alimentele și băuturile in aceleași condiții ca la... pol.

Realizare tehnică de prestigiu a noii și modernei Fabrici de frigidere Găești, frigiderele cu 
compresor «FRIGERO» sau «ARCTIC» prezintă garanția unei funcționări sigure, fiind unui 
din aparatele indispensabile unei gospodării moderne.

Estetica și modernismul construcției conferă acestor produse o linie atractivă și elegantă.
Adăugati acestor atribute de ordin decorativ și cîteva aspecte de ordin tehnic:
• înzestrate cu compartimente de joasă temperatură unde se realizează o temperatură 

de —1j?C (2 stele), iar în cuva interioară,o temperatură de la 0° la +5°C

• reglajul temperaturilor interioare se realizează prin termostat
• agregatul frigorific, condensatorul și evaporatorul sînt executate din tablă de alumini'U 

cu circuite tubulare integrate (
• compresoarele sînt realizate în construcție ermetică pentru agregatul frigorific, echipate 

cu relee de pornire și protecție
si veți obține sloganul rostit de toti beneficiarii acestui produs:
NICI O FAMILIE FĂRĂ «FRIGERO» SAU «ARCTIC».
Variind, în funcție de capacități, prețul frigiderelor ne indică:

Consum de energie electrică foarte redus — media in 24 de ore variază între 0,18 și 0,30 lei. 
Funcționare silențioasă ’
Astăzi, «FRIGERO» J

sau - .. wf
«ARCTIC»!



dosar «flacăra»

ÎN NUMAI ZECE ZILE AUTORII UNEI ODIOASE 
CRIME SÎNT DESCOPERITI. DAR URMĂRILE 

IMPRUDENTEI RĂMÎN: MORTII NU ÎNVIE...

„...Acum vreo șase luni, într-o seară — 
avea să-și amintească soția victimei în timpul 
anchetei — a sunat cineva la ușă.

Cînd am deschis, mi-am dat imediat seama 
că tînărul din hol nu se aștepta să mă gă
sească pe mine. «Cum, dumneavoastră sîn- 
teți acasă’!» — a spus ei, surprins, și după 
ce a mai adăugat ceva nedeslușit a plecat 
foarte grăbit.

Mi s-a părut mie ceva în neregulă, dar 
cine s-ar fi putut gîndi chiar atît de de
parte../1

Suspiciuni banale. Așa apreciem, nu rare
ori, situațiile cărora, deși pun semne de 
întrebare, nu încercăm să le găsim răspun
sul. «Ei, n-o fi dracul atît de negru...» — 
spunem adesea, căutînd un pseudosuport 
pentru autoliniștire.

Dar dacă aparențele pot fi într-adevăr 
uneori înșelătoare, există, în schimb, reguli 
legal statornicite a căror menire, judicios 
gîndită, este_ aceea de a evita consecințele 
ireparabile. în ce măsură se respectă ase
menea obligații?

ÎN AȘTEPTAREA CASIERULUI

Petru Șargu era casier plătitor de salarii 
la Secția L. 1 a Direcției regionale C.F.R.- 
lași. în această calitate, în zilele de chenzină 
și salarii el se prezenta la casieria centrală, 
ridica, conform statelor, zeci de mii de lei, 
după care se reîntorcea la secție ori la 
diverse șantiere unde efectua plățile.

Regula este că asemenea operațiuni — 
ridicarea banilor pentru salarii, transpor
tarea la locurile de efectuare a plăților, re
aducerea sumelor neachitate la casierie — 
să se execute de către mandatar în prezența 
unui însoțitor.

Rostul unei asemenea măsuri de siguranță 
se înțelege de la sine.

«Ei, se mai exagerează și cu... vigilența — 
și-ar fi zis cei de la Regionala C.F.R.-lași. De 
ce să piardă timp doi oameni pentru cîteva 
zeci de mii de lei?»

Poate tot astfel a gîndit și casierul Petru 
Șargu ori, vrînd-nevrînd, a încălcat dispo
zițiile legale, executînd indicațiile șefilor 
săi, fără să-și dea seama de riscul pe care 
și-l asumă.

Așa se explică faptul că el mergea pe 
șantiere să plătească salarii fără să fie înso
țit de cineva.

Pînă într-o zi, cînd salariații Secției L. 1 
au așteptat în zadar, ore întregi, sosirea 
casierului pentru efectuarea plăților...

Sesizată de dispariția lui Petru Șargu, mi
liția a început imediat verificările de rigoare, 
în timp ce o echipă formată din lucrători 
judiciari experimentați, condusă de loco
tenent colonel Corneliu Diamandescu, 
adjunctul șefului Miliției județene, efectua 
investigații în rîndul salariaților de la casie
ria centrală a Regionalei C.F.R. și de la

dispariția 
lui 

petru sai^ii

Secția L. 1, solicitînd amănunte ori even
tuale indicii și familiei și vecinilor lui P.Ș., 
alte cadre cutreierau localurile, suprave
gheau locurile dosnice, verificau mijloacele 
de transport care prezentau suspiciuni.

CHEF SAU CRIMĂ?

Dintre toate presupunerile formulate în 
urma primelor verificări orientative, două 
ipoteze păreau să fie mai verosimile. Prima: 
casierul, avînd asupra sa o sumă impor
tantă de bani, ar fi putut să se lase ispitit 
de o petrecere într-un local mai izolat, 
eventual în afara orașului; a doua: el a fost 
suprimat de elemente infractoare care știau 
că ridică bani de la casierie și se deplasează 
spre șantiere fără însoțitor.

Măsurile următoare au fost concentrate 
mai ales în direcția verificării acestor două 
ipoteze.

Dar după cîteva zile și nopți de activitate 
încordată, nici un fel de veste referitoare 
la prezența casierului, ceea ce făcea să se 
contureze și mai mult cea de-a doua va
riantă — omorul în scop de jaf.

Din cercul de bănuiți, format în cadrul 
acestei ipoteze, atrage atenția un tînăr, a 
cărui comportare dubioasă putea și trebuia 
să dea mai de mult de gîndit celor din jurul 
său.

Venit în lași din mediul rural, numai cu 
un an și ceva mai înainte, Constantin Postică, 
de 19 ani, se remarcase printr-o compor
tare cu totul inadmisibilă, al cărei epilog 
nu era greu de întrezărit. Fire libertină, 
impulsivă, Constantin Postică manifesta o 
atracție irezistibilă pentru petreceri, unde, 
mai ales în prezența unor femei, cheltuia 
sume mari de bani și provoca scandal.

O asemenea trăsătură negativă de ca
racter se manifesta la locul de muncă prin 
nestatornicie și mai ales indisciplină, ceea 
ce a atras după sine mai multe sancțiuni 
administrative, inclusiv diminuarea salariu
lui pentru inactivitate și distrugere de 
bunuri.

Or. C. Postică prinsese gustul petreceri
lor costisitoare. De unde avea bani să chel
tuiască la localuri cînd el nu-și îndeplinea 
obligațiile profesionale și mai plătea și 
amenzi?!

Așa a încolțit în acest element ușuratic, 
lipsit de educație, scăpat din atenția fami
liei și a colectivului în mijlocul căruia s-a 
aflat o perioadă de timp, ideea de a face rost 

de bani cu orice preț, inclusiv cu prețul 
vieții semenilor săi.

Pare de necrezut că asemenea monștri 
cu chip de om se formează și trăiesc printre 
noi, dar, din păcate, aceasta este realitatea. 
Nu este însă mai puțin adevărat că la 
realizarea planurilor lor demențiale contri
buie adesea și nesocotința, indolența, impru
dența celor din jur.

«Ml S-A PĂRUT MIE CĂ CEVA 
NU ESTE ÎN REGULĂ...»

Cazul fostului casier plătitor Petru Șargu 
este cît se poate de edificator. El nu numai 
că a nesocotit obligațiile de a merge pe 
șantier cu însoțitor, dar a făcut și impru
dența de a accepta invitațiile Scute de 
C. Postică, mergînd împreună de cîteva ori 
la localuri.

«...Mi s-a părut mie că ceva nu este în 
regulă...», avea să-și amintească soția casie
rului dispărut.

«...Mi-am propus mai demult să-l atrag 
pe casier într-o cursă, să-l omor și să-i iau 
banii — avea să declare, la numai cîteva zile 
de la săvîrșirea faptei, C. Postică. O aseme
nea idee mi-a venit atunci cînd l-am văzut 
prima dată venind singur cu bani mulți pe 
șantier. Am încercat să-i cîștig încrederea 
și n-a fost greu. L-am invitat la un pahar 
cu vin și nu m-a refuzat. Am repetat invi
tația și aproape că devenisem... prieteni. 
Puteam să-l atac și altă dată, dar așteptam 
momentul să dau o «lovitură» mai mare.

Avînd nevoie de o mașină pentru a-l 
duce pe casier undeva în afara orașului, am 
apelat la șoferi cunoscuți pe care îi știam 
lacomi de bani, l-am spus lui Petru Achirei 
(șofer la I.T.I.) planul meu și el a acceptat 
să mă ajute. în ziua de salarii l-am așteptat 
pe Șargu în apropierea casieriei centrale. 
M-am prefăcut că întîmplător afn și eu 
drum în aceeași direcție și pentru că «mă 
grăbeam» am luat un taxi. L-am invitat să 
meargă cu mine și a urcat. N-a bănuit nimic 
pînă în dreptul cantonului 405 de la Socola, 
cînd Achirei a îndreptat brusc mașina spre 
barieră. Abia atunci casierul și-a dat seama 
și a intrat în panică, strigînd la șofer să 
oprească, dar eu am scos imediat cuțitul.

Cadavrul l-am aruncat într-o viroagă, în 
pădure...»

*
încheiem aici acest cutremurător episod, 

renunțînd la relatarea altor amănunte despre 
neobosita și ingenioasa activitate a cadrelor 
de miliție, care au reușit să descopere în 
numai zece zile autorii odioasei fapte — nu 
înainte însă de a sublinia, încă o dată, con
secințele grave pe care le poate provoca 
imprudența.

Mihai GROZAVU

intr-o 
noapte 

pe peron»

Există fapte, evenimente, care la prima ve
dere sînt puse pe seama hazardului. Să nu 
uităm însă: «Nimic nu este întimplător, totul 
este determinat de o cauză!» Numai astfel 
poate și trebuie să fie explicată «întîmplarea» 
din noaptea de 5/6 februarie, petrecută pe 
peronul gării Pitești-Sud.

Este adevărat că sergentul-major Ion Vîrban, 
care se afla în noaptea aceea de serviciu, nu 
primise indicații anume pentru a urmări cine 
știe ce problemă importantă. Nu avusese nici 
o semnalare despre producerea unui eveni
ment care ar fi putut interesa organele de 
ordine publică.

Cu alte cuvinte, totul se desfășura normal, 
obișnuit...

Dar pentru comunistul Ion Vîrban activi
tatea «normală, obișnuită» nu înseamnă doar 
prezență fizică în post, nu înseamnă doar 
scurgerea timpului, ci o trăire efectivă a tot 
ce incumbă misiunea și calitatea de apărător 
al ordinii publice, al intereselor statului și 
poporului nostru.

Totul se desfășura deci «normal», aceasta 
insemnînd pentru subofițerul respectiv atenție 
permanentă la ceea ce se petrecea în jur. sesi
zarea oricărui amănunt care ar fi putut 
furniza vreun indiciu despre fapte sau intenții 
ce contravin normelor de conviețuire socială.

«Mi s-a părut nefiresc modul în care se 
purta individul cu fetița pe care o ducea de 
mină prin aglomerația de pe peron — avea 
să raporteze el mai tîrziu. O ducea după el 
forțat, fără afecțiunea pe care o manifestă 
în general oamenii față de copii, iar fetița 
părea înspăimîntată. Nu mică mi-a fost sur
priza cînd, întrebîndu-l a cui este fetița, 
mi-a răspuns că... este fiica lui, deși el nu 
arăta a avea nici 20 de ani, ceea ce ar fi 
îțtfSnnat că a devenit tată la 13-14 ani».

La ora aceea tîrzie din noapte, cînd Ion 
Vîrban încerca să dezlege enigma straniului 
Răspuns dat de însoțitorul fetiței, nu avea de 
unde să știe durerea ce sfîșia inimile soților 
Munteanu din Ploiești, care nemaigăsind-o pe 
micuța Maria în grupul de copii de lîngâ bloc 
și aflînd că fusese convinsă de un necunoscut 
să meargă la cofetărie, ajunseseră la conclu
zia cutremurătoare că fetița fusese răpită.

Aceeași convingere o aveau și organele de 
miliție ale județului Prahova, care, după minu
țioase verificări prealabile, elaboraseră un 
ordin de urmărire urgentă a făptuitorului, 
dar despre care nu se cunoștea încă nimic în 
județele limitrofe.

Abia după aflarea acestor amănunte, dar 
mai cu seamă după ce răpitorul Vasile Mircea 
a recunoscut fără ezitare că intenționa s-o 
violeze, apoi s-o omoare pe fetiță, cei care 
au luat cunoștință de cele petrecute și-au 
dat seama cu adevărat de însemnătatea in
tervenției sergentului-major Ion Vîrban, de 
inestimabilul efect al vigilenței.

G.M.
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